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 همه راه ها منتهي 
به گراني بنزين

 ديوار كوتاه
 بورس كالا

 »كلوديا گلدين«
 نظريه پرداز برابري در نابرابري

روز گذش��ته نماين��دگان 
مجلس در جريان بررس��ي 
جزء ۱ بن��د »ب« ماده ۴۶ 
لايحه برنامه هفتم توس��عه 
دولت را مكل��ف كردند »با 
به كارگيري سياس��ت هاي 
قيمتي و غيرقيمتي نسبت 
به اجراي برنامه صرفه جويي 
و بهينه س��ازي مص��رف ان��رژي به گون��ه اي عمل 
نمايد كه در پايان برنامه ب��ا در نظرگرفتن الزامات 
رش��د اقتصادي ه��دف برنامه، مي��زان مصرف كل 
انرژي كش��ور در سطح مصرف س��ال ۱۴۰۱ حفظ 
شود...« تصميمي كه برخي تحليلگران آن را نوعي 
زمينه س��ازي براي افزايش قيم��ت بنزين تحليل و 
تفسير كرده و تبعات آن را خطرناك ارزيابي كردند. 
اساسا چالش��ي ذيل عنوان قيمت بنزين همواره در 
فضاي عمومي و اقتصادي ايران از جمله بحث هاي 

جدي و مهم بوده است.
به دليل تورم بالا و نوس��انات قيمتي هرگز تناسب 
مناس��بي در نرخ بنزين و ش��اخص هاي اقتصادي 

كشورمان وجود نداشته است.
هر زمان هم قيمت بنزين و س��اير حامل هاي انرژي 
بالا مي رود، به س��رعت و در ب��ازه زماني كوتاهي به 
دليل تورم فزاينده اثرگذاري خود را از دس��ت داده 
و باز هم فاصله اي بعيد با قيمت س��اير كشورها پيدا 

مي كند.
در واقع به دليل تورم بالا هرگز تناس��ب معقولي در 
نرخ حامل هاي انرژي و ش��رايط كلي اقتصاد وجود 
نداشته است. به اين دليل، هدر رفت انرژي در ايران 
بس��يار بالا بوده و بهره وري در اقتصاد ايران معناي 

خود را از دست داده است.
در زمان دولت اصلاحات و مجلس شش��م، راهكار 
معقولي براي مواجهه با اين شرايط در نظر گرفته شد 
كه دولت احمدي نژاد و مجلس اصولگراي هفتم، با 
طرح تثبيت قيمت ها آن را يكسره بر باد داد. مجلس 
شش��م تصويب كرده بود كه بر اس��اس تورم سالانه 
كشور كه معمولا بين ۱۰تا 2۰درصد در نوسان بود، 
قيمت بنزين و ساير حامل هاي انرژي هم با افزايش 

قيمت 2۰درصدي مواجه شوند.
اين راه��كار معق��ول از يك طرف به��ره وري را در 
مصرف اق��لام انرژي ب��الا مي برد و از س��وي ديگر 
تكانه هاي قيمتي در س��اير بازارها ايجاد نمي كرد، 
چرا كه مردم از قبل مي دانس��تند با پايان هر س��ال 
خورشيدي قرار اس��ت، 2۰درصد به قيمت بنزين 
افزوده ش��ود. اين روند اما با تصوي��ب طرح تثبيت 
قيمت ها دچار تغيير ش��د و آس��يب هاي فراواني را 
متوج��ه اقتصاد ايران كرد. به گونه اي كه بس��ياري 
از فع��الان سياس��ي و فعالان اقتص��ادي معتقدند، 
ريشه بسياري از مش��كلات كشور در حوزه مصرف 

انرژي و نزول شاخص هاي اقتصادي برآمده از ايده 
تثبيت قيمت هاست. اين روند در سال هاي بعد طي 
دهه هاي 8۰، 9۰ و قرن جديد خورشيدي، بهره وري 
را در اقتصاد ايران به پايين ترين درجه خود رساند. 
به گونه اي كه امروز س��رانه مصرف انرژي در ايران 
تقريبا سه برابر مصرف انرژي در ساير كشورهاست. 
در اين ش��رايط نمايندگان مجلس، دولت را مكلف 
كردند تا نح��وه مصرف انرژي و بنزي��ن را در پايان 
برنامه هفتم ثابت نگه دارد! تحقق يك چنين هدفي 
نيازمند برنامه ريزي بسياري است. ايران از يك طرف 
بايد ناوگان حمل ونقل س��واري و عمومي خود را به 
روزآوري كند و از سوي ديگر خودروهاي فعلي را از 
چرخه خارج سازد؛ روندي كه مشخص است به اين 

سادگي ها مقدور نخواهد بود.
اساسا يكي از مش��كلات مهم برنامه هاي توسعه اي 
در اي��ران فق��دان ضمانت هاي اجراي��ي رديف ها و 
پروژه هاست. اگر نمايندگان دولت هدف ثابت ماندن 
مي��زان مصرف را در نظر گرفته ان��د بايد با جزييات 
مش��خص كنند اين هدف قرار است از چه طريقي 

محقق شود؟
بايد در اين مصوبه اعلام مي ش��د، چه ميزان بودجه 
براي نوسازي خودروهاي كشور در نظر گرفته شده؟ 
چقدر قرار است براي استفاده از خودروهاي برقي و 
سازگار با محيط زيست سرمايه گذاري شود و تا چه 
اندازه فناوري هاي نوين براي بهره وري بيشتر انرژي 
قرار است وارد كشور ش��ود؟ در غياب اين جزييات 
مصوبه مجلس ذيل برنامه هفتم هيچ معنا و مفهوم 

خاصي نخواهد داشت.
معتقدم ايران براي بهب��ود وضعيت بهره وري خود 
نيازمند است مجموعه اي از سياست هاي اصلاحي 
را لحاظ كند. در حوزه يارانه هاي انرژي سال هاست 
كارشناسان پيشنهاد توزيع يارانه به فردفرد ايرانيان 

را مطرح مي كنند.
در ش��رايط فعلي توزيع نظام يارانه اي در كش��ور به 
گونه اي است كه اقش��ار برخوردار و ثروتمند سهم 
بيش��تري از آن نس��بت به مردم مح��روم مي برند. 
فردي كه 3الي ۴خودروي خارجي 8سيلندر دارد، 
يارانه بيشتري دريافت مي كند از خانواده محرومي 
كه فاقد خودروس��ت و سهمي از يارانه بنزين ندارد. 
در ش��رايط فعلي مجلس و دولت سه راه براي حل 
مشكل بنزين در برابر دارد، مي تواند اقدام به واردات 
گسترده بنزين براي پاس��خ دادن به تقاضاي بالاي 
جامعه كند. يا اينكه مصرف انرژي در كشور را كنترل 
كند يا اينكه اقدام به گران كردن قيمت بنزين كند. 
ش��واهد حاكي از آن اس��ت كه نهايتا راهكار آخر به 
عنوان راه حل نهايي در نظر گرفته مي شود.راه حلي 
كه باعث تكانه هاي تورمي در جامعه شده و مشكلات 
را افزون تر مي كند. وقتي همه مس��يرها به گراني و 

نوسان ختم مي شود....

اين روزه��ا برخ��ي فعالان 
اقتصادي بورس كالا را عامل 
افزاي��ش قيم��ت در برخي 
اجن��اس در كش��ور معرفي 
مي كنند و خواستار تعطيلي 
آن هس��تند. بورس كالا در 
تمامي دنيا محلي براي كشف 
قيم��ت كالا در ي��ك فضاي 
شفاف و بدون رانت است تا قابليت نظارت براي تمامي 
سرمايه گذاران و كنش��گران بازار وجود داشته باشد. 
اما حالا در ايران برخي از مقام��ات از جمله وزير راه  و 
شهرسازي دليل گراني و تورم بخش مسكن را حاصل 
عرضه محصولات فولادي و س��يماني در بورس كالا 
بيان كرده بود و خواس��تار توقف عرضه آن در بورس 
شد. با وجود اين بيشتر كارشناسان چنين فرضيه اي 
را از اس��اس اشتباه مي دانند و معتقدند دليل افزايش 
قيمت مس��كن را بايد در جاي ديگري جس��ت وجو 
كرد. با اين وجود حتي اگر اين اظهارات رنگ واقعيت 
به خود نگيرد ام��ا تبعات آن در ح��ال حاضر در بازار 
سهام ديده شده و سهامداران به واسطه صحبت هاي 
غيركارشناس��ي متحمل زيان شدند. به طور طبيعي 
در ص��ورت وقوع اين اتفاق و خروج اين دو محصول از 
بورس كالا، قيمت سيمان و فولاد به صورت دستوري 
توسط دولت تعيين خواهد شد و اين اتفاق مستقيما اثر 
خود را بر پايين آمدن سود شركت ها خواهد گذاشت. 
اگرچه كارشناسان پياده سازي چنين ايده اي را تقريبا 
غيرممكن مي دانند و معتقدند ساختارها و نهادهاي 
تصميم ساز اجازه چنين اقدامي را نخواهند داد اما حتي 
مطرح شدن چنين موضوعي در حد حرف تاثير منفي 
طي هفته هاي گذشته بر بازارها و فضاي توليد كشور 
گذاشته است. تحليلگران و فعالان بازار سرمايه بر اين 
باورند كه سهم س��يمان و فولاد در قيمت تمام شده 
ساختمان ناچيز است و عمده هزينه تمام شده مسكن 
به قيمت زمين، دستمزد، عوارض شهرداري، خدمات 
مهندسي و ديگر كالاهاي مرتبط با صنعت ساختمان 
مربوط مي شود. تا قبل از ورود سيمان به بورس عنوان 
مي شد كه صرفا چند نفر بازار سيمان را در اختيار خود 
گرفته ان��د اما در حال حاضر همه  اف��راد مي توانند به 
راحتي از بورس كالا سيمان مورد نياز خود را خريداري 
كنند. پ��س از حدود دو هفته بحث و گفت وگو درباره 
بورس سيمان، امروز وزير اقتصاد بيان كرد كه سيمان 
بايد همچنان در بورس عرضه ش��ود. س��يد احسان 
خاندوزي بيان كرده كه با توجه به اينكه مساله بورس 
كالا به عنوان بستر شفاف نظام توزيع كالاهاي اساسي يا 
كالاهاي پايه انجام مي شود و جزو دستاوردهايي است 
كه ما در پايان دهه هاي 8۰ و 9۰ نسبت به عبور از مسير 
پر از رانت و فسادي كه پيش از آن وجود داشت به نظام 
بورس كالا منتقل شديم دولت فعلا هيچ تصميمي در 
ادامه در صفحه 6 اين زمينه ندارد.   

»گلدي��ن« از مش��هورترين 
اقتصاددانان در ش��ناخت انواع 
مس��ائل زنان از زاويه نگاه علم 
اقتصاد، به ويژه در رابطه با بازار 
كار، برنده جاي��زه نوبل 2۰23 
اقتصاد شد. او سومين زني است 
كه اين جايزه را از  آن خود كرده 
و اولين زني است كه جايزه نوبل 

را به تنهايي به دست مي آورد. 
»گلدين« در زمينه نحوه ارتقای نرخ مشاركت زنان در بازار 
كار و تحولات تاريخي آن مطالعات پيشگامانه اي انجام داده 
 U و يكي از هسته هاي نظريه پردازي »گلدين« طرح منحني
شكل مشاركت زنان در بازار كار است. از نظر او نرخ مشاركت 
زنان متاهل در بازار كار طي فرايند توسعه، ابتدا رو به كاهش 
مي گذارد و سپس هر چه كشورها توسعه يافته تر مي شوند، 
نرخ مشاركت آنها بيشتر مي شود و اين حركت U شكل را چه 
به لحاظ نظري و چه به شكل كمي در طول فرآيند توسعه و با 

استفاده از داده هاي ۱۰۰ كشور به اثبات مي رساند. 

اينكه چرا ابتدا سطح مشاركت زنان پايين مي آيد، به اعتقاد 
او، از يك طرف ناشي از اثر درآمدي قابل توجهي است كه 
ورود به بازارهاي بزرگ تر با خود به همراه مي آ ورد و از طرف 
ديگر در اين مقطع زنان تحصيلات پاييني دارند و كار يدي 
براي آنها انگ اجتماعي دارد. لذا در ابتداي فرايند توسعه زنان 
هر چه بيشتر از نظام توليد سنتي در مقياس پايين عموما 
خانگي و در مزارع كشاورزي  فاصله مي گيرند و به خانه  ها 
بازمي گردند. اما اقتصادها كه توسعه يافته تر مي شوند، آن اثر 
درآمدي به تدريج تضعيف مي ش��ود و زن��ان كه حداقل 
تحصيلات متوسطه پيدا كرده اند مي توانند به محيط كاري 
يقه سفيدهايي وارد شوند كه آن انگ اجتماعي را ندارد. لذا 
دوباره به بازار كار بازمي گردند.  اما براي آش��نايي با وجوه 
نظريه پردازي هاي جديدت��ر »گلدين« نگاهي به آخرين 
كتاب او با عنوان »كار و خانواده: سفري طولاني به درازاي 
يك قرن براي زنان به سوي برابري« در سال 2۰2۱، نشر 
دانشگاه پرينستون، مي تواند راهگشا باشد )۱( . »گلدين« 
در اين كتاب به سير تكامل نقش زنان آمريكايي در بازار كار 
و همزمان در خانواده، از جمله تاثيري كه كوويد-۱9 بر اين 
نقش داشته پرداخته است. او در ابتداي كتاب، به برخي از 
داده هاي مربوط به زنان در محيط كار اشاره مي كند و به ويژه 
شكاف دستمزد و شكاف ارتقای اداري زنان نسبت به مردان 
را مد نظر قرار داده است. گرچه بسياري از اين موارد امروز 

تحت عنوان » تبعيض جنسيتي« شناخته مي شوند، اما 
تحليل جالبي كه او روي اين اطلاعات مي گذارد، انعكاسي 

از ذهن درخشان و قوه تحليل متفاوت اوست. 
»گلدين« هرگ��ز نمي گويد كه هيچ تبعيض و حتي آزار 
جنس��ي وجود ندارد، اما معتقد است كه بخش عمده اي 
از اين ش��كاف، به ويژه براي زناني كه متاهل هس��تند يا 
مسووليت مراقبت از اعضاي خانواده را دارند، به اين دليل 
بوده كه آنها در بيشتر موارد عادت كرده اند كه عقب نشيني 
 كنند و مرد زندگي خود را به جلو بفرستند. ساده تر، آنها 
عادت كرده اند يا دوست دارند در پشت مردان خود موضع 
بگيرند و ورود آنها به بازار كار بيشتر با هدف بهينه سازي 
درآمد خانواده بوده و نه اينكه مستقلا با شغل خود بتوانند 
تمامي هزينه ها را پوشش دهند.  يك زن و مرد كه به هر نحو 
در كنار هم زندگي مي كنند را در نظر بگيريد كه وارد يك 
شركت، مثلا يك شركت آي.تي مي شوند، شغلي مشابه  با 
حقوقي يكسان را شروع مي كنند اما به تدريج جايگاه اداري 
و دستمزدهاي آنها از هم متفاوت مي شود. »گلدين« اين 
مثال را كمي ملموس تر هم مي كند. مي گويد فرض كنيد 
كه اي��ن دو فرزندي هم دارند و ب��راي تامين هزينه هاي 
زندگي در شكل ايده آل، تن به شغل هاي »حريصانه« يا 
»فزون خواهانه« )2( مي دهند و كاري را انتخاب مي كنند 
كه نياز دارد 2۴ ساعت روز در اختيار كارفرما باشند و هر 
زمان چه روزهاي تعطيل، چه آخر هفته ها و چه حتي دور 
ميز شام امكان دارد كارفرما با آنها تماس بگيرد. آنها پس از 
مدتي متوجه مي شوند كه اين دسته از مشاغل كه درآمد 
بيشتري دارد، براي هر دوي آنها مناسب نيست و يكي از 
آنها بايد نقش مراقبتي و رتق و فتق امور خانه و كودك را هم 
برعهده بگيرد، گرچه كه مانند ديگري كه اداره را در اولويت 
قرار مي دهد، كماكان همان 2۴ ساعت در اختيار كارفرما 
است. عموم تجربه هايي كه زوج هاي شاغل در جهان به ما 
نشان مي دهند اين است كه زن نقش والدين شاغل اما با 

اولويت خانه را بازي خواهد كرد.
به اين ترتي��ب از آ نجا كه زوج ها مي خواهند ش��غل و 
خانواده را با هم داشته باشند، در اينجا يك شكاف بين زن 
و مرد كه به ترتيب خانه و اداره را در اولويت قرار داده اند 
به لحاظ دستمزدي و شغلي اتفاق مي افتد و اين شكاف 
از جنس نابرابري نيس��ت، بلكه مي توان آن را »شكاف 
برابري« ناميد. او در اين كتاب به ما نش��ان مي دهد كه 
تكامل شغلي زنان فارغ التحصيل دانشگاهي از آغاز قرن 
بيستم را مي توان با چنين تحليلي به خوبي توضيح داد. 
آنها از اين آگاهي داشتند كه مي توانند يا شغل يا خانواده 
داشته باشند و تعداد بسيار كمي از آنها قادر بودند هر دو 
را كنار هم مديريت كنند و هر چه به نيمه قرن بيستم 
نزديك مي شويم، شاهد پيشرفتي بزرگ هستيم كه 
در طي زنان تكامل يافته تر قادر مي شوند ابتدا خانواده 
داشته باشند و سپس مشاغل بسيار رضايت بخشي را 
هم در اختيار بگيرند.  اين زنان دوره رونق فرزندآوري 
كه امروز در ادبيات اقتصادي به »بي بي بوم« شناخته 
ادامه در صفحه 6 مي شود را به وجود مي آورند.  

امين مالكيبهنام عليخانينرسي قربان

رهبر انقلاب عمليات طوفان الاقصي را افتخارآميز
و ضربه كاري به رژيم صهيونيستي دانستند

ادعاي دست داشتن غيرفلسطيني ها محاسبه غلط است
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نيـاز اقتـصاد ايـران

   Vol. 10  No . 2605  Wed. Oct 11. 2023  چهار شنبه   19 مهر 1402   25 ربيع الاول 1445  سال دهم  شماره 2605  8 صفحه  قيمت:10000 تومان W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R دلار
--

يورو
--

تمام سكه
29101000

شاخص بورس
2014066

تلفن خاص 
به معاون رييسي در نشست خبري

اجراي طرح جهش توليد در ديمزارها
  توسط ستاد اجرايي فرمان امام 

صفحه  7    صفحه  4    

خبر جنجالي 
رجيستري آيفون

 نوبل اقتصاد
زنان و بازار كار

جاي��زه نوب��ل اقتص��اد 
2۰23 ب��ه كلوديا گلدن 
اقتص��اددان امريكايي و 
استاد دانش��گاه هاروارد 
رسيد. اين جايزه به دليل 
تحقيق و بررس��ي هايي 
رس��يد ك��ه گل��دن در 
خصوص »بازار كار زنان« 
انجام داده بود. گلدن تحليل هاي جامعي از مشاركت 
زنان در بازار كار، درآمد زنان و تاثير آن در توس��عه 
پايدار جوامع و شكاف هاي جنسيتي انجام داده است. 
گلدن با بررسي هاي دقيق داده هاي آماري و ميداني 
متوجه اين نكته شده كه درآمدهاي زنان در بازار كار 
متناسب با مردان افزايش نيافته و زنان در اين حوزه 
با محروميت ها و تبعيض هاي جدي مواجه بوده اند. 
موضوعاتي كه اقتصاد ايران هم طي قرن ها، دهه ها 
و س��ال هاي متمادي با آن دس��ت به گريبان بوده 
است. با بررس��ي محتواي توليد شده توسط گلدن 
و اير استادان برجسته مي توان نوري به ابعاد پنهان 
مشكلات زنان ايراني در بازار كسب و كار انداخت. واقع 
آن است كه اقتصاد ايران نتوانسته مشاركت زنان در 
بازار كار را افزايش بدهد. بر اساس گزارش كميسيون 
اقتصادي و اجتماعي سازمان ملل درخصوص آسيا 
و اقيانوسيه تبعيض هاي جنسيتي از طريق ايجاد 
محدوديت هاي شغلي براي زنان سالانه ۴2 تا ۴7 
ميليارد دلار خس��ارت به بار مي آورد. نرخ بيكاري 
زنان در اين محدوده حداقل دو برابر مردان اس��ت. 
اين آمارها در خصوص كشورهايي مانند ايران بسيار 
نگران كننده تر است. بررس��ي ها نشان مي دهد در 
شرايطي كه تعداد زنان تحصيلكرده ايراني حتي از 
برخي كشورهاي توسعه يافته هم بيشتر بوده، اما 
آمارهاي بيكاري زنان ايراني، نسبت به كشورهاي 
پيشرفته بين 2 تا 3 برابر است. به رغم اتفاق مطلوبي 
ك��ه در خصوص حضور زنان ايراني در دانش��گاه ها 
رخ داده و تحولات مرتبط با ظهور پديده هاي نوين 
ارتباطي، هنوز زمينه هاي حضور زنان در بازار كسب 
و كار ايران به صورت مناسب فراهم نشده است. يكي 
از بخش هاي پررنگ اقتصاد ايران كه حضور زنان در 
آن معنا و مفهوم خاصي دارد، حوزه خدمات است. 
در اين بخش نزديك به ۱2 ميليون اشتغال و نيروي 
كار وجود دارد كه زن��ان حداكثر تنها جمعيتي 2 
ميليون نفري را شامل مي شوند. در حالي كه به  طور 
طبيعي بايد 5۰ تا ۶۰ درصد اين عدد مشاركت )۶ تا 
7 ميليون نفر( مختص زنان باشد. اين اعداد و ارقام 
نش��ان مي دهد بازار كار ايران هنوز بسيار سنتي و 
مردانه است و تمهيدات و زمينه هاي لازم براي حضور 
زنان در آن فراهم نشده. بخشي از اين مشكلات به 
رويكردها و راهبردهاي حاكميت و دولت باز مي گردد 
كه نتوانسته زمينه ها و زيرساخت هاي رشد زنان در 
اين بخش را فراهم سازد. بخشي ناشي از غفلت هايي 
است كه پديده هاي اجتماعي مدرن نهادينه نشده و 
مورد پذيرش دولت و مسوولان ذي ربط قرار نگرفته 
اس��ت. پس از اعلام نتايج كنكور ۱۴۰2 مشخص 
شد كه حدود ۶۰ درصد از پذيرفته شدگان ساختار 
دانشگاهي كشور زنان هستند. اين عدد نشان مي دهد 
كه متناسب با يك چنين ظرفيت هايي زمينه هاي 
حضور زنان در اقتصاد و بازار كار فراهم نشده است. 
يكي از اتفاقات مهم در فضاي كسب و كار جهاني، 
ظهور اقتصاد ديجيتال اس��ت كه عمدتا مربوط به 
فضاي مج��ازي، اينترن��ت و پلتفرم هاي مختلفي 
است كه هم در تسهيلگري نقش مهمي دارند، هم 
در كاهش هزينه ها و هم در بهره وري بالاي اقتصاد 
ايران ردپاي اين فناوري هاي نوين هويداست. اين در 
حالي است كه در ايران نه تنها زمينه رشد، توسعه 
و گس��ترش اين ضرورت هاي نوين فراهم نش��ده، 
بلكه با فيلترينگ گسترده دولت، دامنه وسيعي از 
تلاش هاي فعالان اقتصادي به خصوص زنان هدر 
رفته و فعالان اقتصادي زن در بخش كس��ب و كار 
آنلاين و خرد خس��ارت هاي فراوان��ي را متحمل 
ش��ده اند. تعطيلي حدود يک ميليون فروش��گاه 
اينستاگرامي با زيان هاي هنگفت چند هزار ميليارد 
توماني بخشي از سوءمديريت هايي است كه بازار 
كسب و كار زنان با آن دست به گريبان است. آنچه 
به صورت كلي مي توان به آن اش��اره كرد آن است 
كه ايران نتوانسته شرايط حضور زنان در بازار كار را 
فراهم سازد. علت اصلي اين فقدان موانعي است كه 
به لحاظ حاكميت و قانوني در ايران وجود دارد. اين در 
حالي است كه زنان ايراني در شرايط فعلي متقاضي 
ايفاي نقش فعال در بازار كار هستند. اتفاقاتي كه در 
سال هاي اخير از منظر اجتماعي و خانوادگي رخ داده 
و باعث بيشتر شدن آمار طلاق، افزايش زنان مجرد و 
رشد تعداد زنان سرپرست خانواده شده رويكردهاي 
تازه براي افزايش مشاركت زنان در بازار كار، تحقق 
استقلال مالي آنها و بهبود شاخص هاي زيست زنان 
در اتمسفر اقتصادي به يك ضرورت بدل شده است. 
امروز زن ايراني نيازمند اسقلال مالي است تا از طريق 
آن بتواند به تحقق مقدمات رشد و توسعه در جامعه 
ادامه در صفحه 6 كمك كند.  

حميد حاج اسماعيلي

يادداشت-1

سخنگوي اقتصادي دولت از دستاوردهاي تابستان مي گويد

وعده لمس رشد و ثبات در اقتصاد ايران

وزير صمت خواستار واگذاري تعيين قيمت خودرو به وزارت صمت شد

دعـواي
فرماندهي قيمت

پس از اختلاف ش��وراي رقابت و سازمان حمايت بر سر 
تعيين قيمت خودرو، وزير صمت خواستار واگذاري تعيين 
قيمت محصولات توليدي ش��ركت هاي خودروساز به 
اين وزارتخانه ش��د. اين در حالي است كه در حال حاضر 
شوراي رقابت بر مس��ند قيمت گذاري خودرو نشسته و 
قيمت محصولات توليدي خودروسازان را در مبدا تعيين 
مي كند. برخي پيش بيني ها حاكي از اين است كه با توجه 
به نوس��انات نرخ ارز كه در چند روز اخي��ر اتفاق افتاده و 

همچنين اظهارنظر وزير صمت و همچنين احتمال حركت 
به سمت آزادي سازي قيمت خودرو، فعالان بازار در عرضه 
خودروهاي در اختيار خود با احتياط عمل كنند و تا حدي 
قيمت ها علاوه بر نرخ ارز از ناحيه محدوديت عرضه نيز تحت 
تاثير قرار بگيرند.از ابتداي سال ۱۴۰2 تاكنون، بازار خودرو 
روي خوش نديده و هر روز با يك شوك قيمتي همراه شده 
است. بدين صورت كه يك روز درگير ركود كم سابقه در 
خريد و فروش خودرو بوده و روز ديگر درگير نوسان نرخ 

ارز و روز بعد درگير تصميمات دولتي شده است. بسياري 
از كارشناسان آزادسازي قيمت خودرو، رقابتي كردن بازار 
و حركت به سمت يكسان س��ازي نرخ ها را راه برون رفت 
از نابه ساماني بازار مي دانند، اما همچنان جنگ نهادهاي 
دولتي و حاكميتي بر س��ر تعيين نرخ دس��توري براي 
توليدكنندگان اس��ت.در حال حاضر اين شوراي رقابت 
است كه قيمت نهايي محصولات خودروسازان را به صورت 
صفحه 7 را بخوانيد دستوري اعلام مي كند.  

هرچند دولت رييسی در طول بيش از دو سالي كه از عمرش 
گذش��ته، بارها وعده بهبود اوضاع اقتصادي را داده اما در 
هفته هاي گذشته براي تكرار اين وعده به يك عقبه مهم 
دس��ت يافته و آن آمارهايي است كه از اين حكايت دارند 
كه رشد اقتصادي ايران مثبت شده و به اعداد قابل قبولي 

نيز رسيده اس��ت. در چنين فضايي وزير اقتصاد به عنوان 
سخنگوي اقتصادي دولت بر اين موضوع تاكيد كرده كه 
آمارهاي رشد اقتصادي در بهار امسال، در تابستان نيز تكرار 
شده و دولت توانسته مدل جديدي از رونق را در اقتصاد ايران 
ايجاد كند. رونقي كه زير سايه تداوم تحريم ها ايجاد شده و 

در صورت تثبيت مي تواند به دستاوردي مهم در اين حوزه 
تبديل شود. در شرايطي كه آمارهاي رسمي اعلام شده از 
سوي دولت نشان مي دهد كه به روايتي بيش از شش درصد 
و به روايتي ديگر حدود هشت درصد رشد اقتصادي براي 
صفحه 2 را بخوانيد ايران در بهار امسال ثبت شده ...  



رهبر انقاب اس��امي با اشاره به شكس��ت »غيرقابل 
ترميم« رژيم صهيونيس��تي در حماس��ه اخير جوانان 
فلسطيني، تأكيد كردند: عامل ايجاد اين توفان ويرانگر، 
ظلم و جنايت و درنده خويي مداوم رژيم غاصب جعلي 
در حق ملت فلسطين بوده است و اين رژيم نمي تواند با 
دروغگويي و مظلوم نمايي، چهره هيولايي و ديوسيرت 
خود را در حمله به غ��زه و قتل عام مردم آن پنهان كند. 
حضرت آي��ت الله خامن��ه اي رهبر انقاب اس��امي و 
فرمانده معظم كل قوا صبح ديروز در مراس��م مشترك 
دانش آموختگي دانش��جويان دانش��گاه هاي افس��ري 
نيروهاي مسلح، اين نيروها را دژ امنيت، عزت، و هويت 
ملي خواندند و با اشاره به شكست »غيرقابل ترميم« رژيم 
صهيونيستي در حماسه اخير جوانان فلسطيني، تأكيد 
كردن��د: عامل ايجاد اين توف��ان ويرانگر، ظلم و جنايت 
و درنده خويي مداوم رژي��م غاصب جعلي در حق ملت 
فلسطين بوده اس��ت و اين رژيم نمي تواند با دروغگويي 
و مظلوم نمايي، چهره هيولايي و ديوس��يرت خود را در 
حمله به غزه و قتل عام مردم آن پنهان كند و با ياوه گويي، 
شجاعت جوانان فلسطيني و طراحي هوشمندانه آنان را 
برعهده غيرفلسطيني ها بگذارد. ايشان با اشاره به حوادث 
بي سابقه اخير در فلسطين، موضع گيري مسوولان كشور 
در قبال اين قضيه مهم سياسي-نظامي را درست و خوب 
خواندند و با اشاره به اذعان همه جهان به شكست رژيم 
صهيونيستي در اين قضيه، تأكيد كردند: اين شكست 
از ابعاد نظامي و اطاعاتي يك شكست غيرقابل ترميم 
و يك زلزله ويرانگر اس��ت كه بعيد است رژيم غاصب با 
همه كمك هاي غربي ها بتواند ضربات عميق اين حادثه 
به سازه هاي حاكميتي خود را ترميم كند. رهبر انقاب 
اس��امي با تأكيد بر اينكه رژيم صهيونيستي بعد از روز 
شنبه ۱۵ مهر، روز حماسه شجاعانه جوانان فلسطيني، 
ديگر رژيم صهيونيستي قبلي نيس��ت، افزودند: عامل 
اين باي بزرگ عملكرد خود صهيونيس��ت ها اس��ت؛ 
چرا كه وقتي ش��ما درنده خويي و وحشي گري را از حد 
مي گذرانيد، بايد منتظر »توفان« باش��يد. ايشان اقدام 

ش��جاعانه و فداكارانه مجاهدان فلس��طيني را پاسخ به 
جنايات س��ال هاي متمادي اشغالگران و افزايش آن در 
ماه هاي اخير برش��مردند و افزودند: مقصر قضيه اخير 
دولت كنوني حاكم بر رژيم غاصب است كه از هيچ اقدام 
س��بعانه اي در حق ملت مظلوم فلس��طين دريغ نكرد. 
حضرت آيت الله خامنه اي با اش��اره به شرارت و خباثت 
رژيم اشغالگر گفتند: هيچ ملت مسلماني در تاريخ معاصر 
با دشمني به بي حيايي و بي رحمي رژيم صهيونيستي 
مواجه نبوده و به اندازه اين ملت تحت فشار و محاصره و 
كمبود قرار نگرفته است؛ ضمن اينكه امريكا و انگليس از 
هيچ دولت ظالمي به اندازه دولت جعلي حمايت نكردند. 
ايشان كشتار زن و مرد و كودك و كهنسال فلسطيني، 
هتك حرمت مسجدالاقصي، لگدكوب كردن نمازگزاران 
و انداختن شهرك نش��ين هاي مس��لح به ج��ان مردم 
فلسطين را از جمله جنايات رژيم صهيونيستي خواندند 
و سوال كردند: آيا ملت غيور و چندهزارساله فلسطين 
در مقابل اين همه ظلم و جنايت چاره اي جز برپاكردن 

»توفان« داش��ت؟  حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به 
تاش رژيم خبيث براي مظلوم نمايي و كمك رسانه های 
استكباري جهان براي القاء اين موضوع در افكارعمومي 
جهانيان، گفتند: اين مظلوم نمايي »صددرصد خاف 
واقع و دروغ« است و هيچكس نمي تواند از اين هيولاي 
ديوسيرت، چهره اي مظلوم بسازد. رهبرانقاب هدف از 
مظلوم نمايي رژيم صهيونيستي را توجيه جنايات اين 
رژيم در حمات جاري به غ��زه و قتل عام مردم مظلوم 
اي��ن منطقه دانس��تند و تأكيد كردند: محاس��به رژيم 
جعلي و حاميانش در اين مساله هم غلط است و سران و 
تصميم گيرندگان رژيم صهيونيستي و حاميان آنها بدانند 
كه اين كارها باي بزرگ تري سرش��ان مي آورد و ملت 
فلسطين با عزم راسخ تر، در واكنش به اين جنايات، سيلي 

سنگين تري بر چهره زشت آنها خواهد زد.
ايش��ان در نكته اي مهم، به ياوه گويي هاي برخي افراد 
رژيم صهيونيس��تي و حاميان آن درباره دست داشتن 
غيرفلسطيني ها از جمله ايران در حوادث اخير اشاره و 

تأكيد كردند: البته ما پيشاني و بازوي جوانان فلسطيني 
و طراحان مدبر و هوشمند فلسطيني را مي بوسيم و به 
آنها افتخار مي كنيم اما اين ياوه گويي ها اش��تباه و اين 
محاسبه غلط اس��ت و كساني كه مي گويند ضربه اخير 
فلسطيني ها ناشي از غيرفلسطيني ها است، ملت بزرگ 
فلسطين  را نش��ناخته اند و دس��ت كم گرفته اند. رهبر 
انقاب با اشاره به ضرورت عكس العمل دنياي اسام در 
مقابل جنايات صهيونيست ها، افزودند: البته همه دنياي 
اس��ام موظف به حمايت از ملت فلسطين هستند اما 
اين حماسه، كار طراحان هوش��مند و جوانان و فعالانِ 
ازجان گذشته فلسطيني بود و ان ش��اءالله اين حماسه 
شجاعانه گام بزرگي در راه نجات فلسطيني ها خواهد بود. 
فرمانده كل قوا همچنين در آغاز سخنان شان در مراسم 
مش��ترك دانش آموختگي دانش��جويان دانشگاه هاي 
افس��ري نيروهاي مس��لح، فعاليت در نيروهاي مسلح 
را افتخاري ب��زرگ و از حياتي ترين مش��اغل در اداره و 
مديريت سرزمين عزيز ايران خواندند. ايشان نيروهاي 
مسلح را دژ پولادين امنيت، عزت و هويت ملي برشمردند 
و افزودند: امنيت ملي زيرساخت همه نرم افزارهاي مهمي 
است كه در پيشرفت كش��ور نقش دارند؛ به گونه اي كه 
اگر امنيت نباشد، هيچ چيز نيست. رهبر انقاب، محروم 
بودن هر كشور از قدرت دفاع و ايجاد امنيت ملي را باعث 
وابستگي به بيگانگان و به گروگان  گرفتن عزت ملي آن 
كشور دانستند و افزودند: به فضل الهي، نيروهاي مسلح 
ما از ميدان هاي مختلف سرافراز بيرون آمده اند كه اينها 
مدال هاي زرين بر سينه س��تبر نيروهاي مسلح است. 
فرمانده كل قوا، جنگ تحميلي هشت ساله را به معناي 
واقعي كلمه، جنگي جهاني خواندند و گفتند: نيروهاي 
مس��لح در آن امتحان دش��وار، از وجب به وجب خاك 
كشور و حاكميت اس��ام مقدس و عزيز دفاع و توطئه 
دسته جمعي مستكبران شرق و غرب را در دفاع از صدام 
متجاوز، باطل كردند. حض��رت آيت الله خامنه اي فتنه 
داعش را آخرين ميدان امتحان نيروهاي مسلح تا امروز 
دانس��تند و افزودند: امريكا در نقشه اي شرورانه، داعش 

را ايجاد كرد تا ثب��ات منطقه را به هم بزند؛ هدف نهايي 
اين توطئه هم ايران اس��امي بود اما نيروهاي مس��لح 
جمهوري اس��امي با همراهي نيروهاي مس��لح چند 
كشور ديگر، آن فتنه را هم ناكام گذاردند. فرمانده كل قوا 
همچنين دانشگاه هاي افسري را كانون هاي ارزشمند 
پرورش نيروي انساني آگاه، ش��جاع و كارآمد دانستند 
و تقويت مس��تمر دانش و پژوهش، ارتقاء روحيه تدين 
و اخاق، س��امان دادن به محيط آم��وزش و اهتمام به 
سطح سواد ورودي هاي اين دانشگاه ها را مهم خواندند. 
حضرت آيت الله خامنه اي در ابتداي اين مراس��م كه در 
دانش��گاه امام علي )عليه الس��ام( برگزار شد، با حضور 
در محل مزار ش��هيدان گمنام، ضم��ن قرائت فاتحه به 
مقام شامخ شهيدان اداي احترام كردند. ايشان سپس از 
يگان هاي حاضر در ميدان سان ديدند. همچنين سردار 
سرلشكر محمد باقري رييس ستاد كل نيروهاي مسلح 
با تبريك عمليات »توفان الاقصي« مبارزان فلسطيني، 
ارتقاء معنويت، بصيرت سياسي، افزايش توان و آمادگي 
دفاعي و رزمي، توس��عه خوداتكايي، پيش��برد اشراف 
اطاعاتي و هوشياري انقابي را چارچوب فعاليت هاي 
نيروهاي مس��لح كش��ور برش��مرد و با بيان گزارشي از 
سال تحصيلي گذشته در دانشگاه هاي افسري كشور، 
برنامه اين دانشگاه ها در سال تحصيلي جاري را تشريح 
كرد. در اين مراس��م امير سرتيپ دوم امير علي مهدوي 
فرمانده دانشگاه افسري امام علي )عليه السام(، سردار 
سرتيپ دوم پرويز آهي فرمانده دانشگاه افسري و تربيت 
پليس امام حسن مجتبي )عليه السام( و سردار سرتيپ 
نُعمان غامي فرمانده دانش��گاه افس��ري امام حسين 
)عليه الس��ام( نيز گزارش��ي از فعاليت ها و برنامه هاي 
آموزشي اين دانشگاه ها بيان كردند. در مراسم مشترك 
دانش آموختگي دانش��جويان دانش��گاه هاي افس��ري 
نيروهاي مس��لح در دانش��گاه امام علي )عليه السام(، 

دانشجويان به اجراي سرود نيز پرداختند.
در اين مراسم يگان هاي حاضر در ميدان از مقابل فرمانده 

كل قوا رژه رفتند.

سیاست

يك مقام امريكايي: 
هيچ شواهدي درباره نقش ايران 
در حمله حماس به اسراييل نداريم

هماهنگ كننده شوراي ارتباطات راهبردي كاخ سفيد 
در گفت وگويي ضمن اشاره به اينكه حمايت هاي نظامي 
امريكا از رژيم صهيونيس��تي ادام��ه مي يابد، گفت كه 
دولت امريكا در حال حاضر شواهدي براي اثبات ادعاي 
دست داش��تن ايران در حمله مقاومت فلسطين عليه 
رژيم صهيونيستي ندارد. »جان كربي« هماهنگ كننده 
ارتباطات راهبردي ش��وراي امنيت مل��ي امريكا روز 
)سه شنبه( در گفت وگويي با شبكه ان بي سي در پاسخ 
به اينكه آيا ممكن است شمار كشته هاي امريكايي در 
حمله مقاومت فلسطين به اراضي اشغالي افزايش بيابد و 
آيا واشنگتن توانسته شمار گروگان هاي امريكايي را تاييد 
كند، گفت: ما در تاش هستيم تا جايي كه ممكن است 
درباره امريكايي هايي كه آنجا هستند، اطاعات كسب 
كنيم اما بله متاسفانه، مرگ ۲ امريكايي ديگر تاييد شده 
)و به ۱۱ نفر رس��يده( است. احتمال اين وجود دارد كه 
تعدادشان بيشتر باشد. شمار دقيق امريكايي هايي كه 
از محل و وضعيت شان خبر نداريم نيز مشخص نيست. 
نمي توانيم اين احتمال را ناديده بگيريم كه حماس برخي 
از آنها را گروگان گرفته  باشد. در تاش هستيم اطاعات 
بيشتري به دست بياوريم اما فعا آن را در اختيار نداريم.

صبح شنبه، حمات سنگين راكتي و موشكي مقاومت 
فلسطين، شهرك هاي صهيونيست نشين مجاور نوار غزه 
را هدف قرار داده و »محمد الضيف« فرمانده گردان هاي 
القسام )شاخه نظامي جنبش حماس( از آغاز عمليات 
»توفان الاقصي« خبر داد. عمليات توفان الاقصي پس 
از آن آغاز شد كه مسجدالاقصي طي روزهاي گذشته با 
يورش هاي گسترده شهرك نشينان تندروی صهيونيست 
 مواجه ش��د. درگيري ها در چهارمي��ن روز از عمليات 
توف��ان الاقصي توس��ط گردان هاي عزالدين قس��ام، 
شاخه نظامي جنبش مقاومت اسامي )حماس( عليه 
اشغالگران ادامه يافت و صهيونيست ها نيز به حمات خود 
به مناطق مختلف نوار غ��زه ادامه دادند. در پي حمات 
رژيم صهيونيس��تي، چندين غيرنظامي به ش��هادت 
رس��يده و منازل و مساجد تخريب ش��ده اند. بر اساس 
ويديويي كه در شبكه ان بي سي از اين گفت وگو منتشر 
شده است، كربي در پاسخ به اين که امريكا چه اقدامي 
در راستاي بازگرداندن اسرا انجام داده و آيا در مذاكرات 
براي بازگرداندن آنها نقشي داشته است، بيان كرد: به طور 
كلي مي گويم كه هيچ چيزي براي رييس جمهور بايدن 
و دولت امريكا مهم ت��ر از امنيت امريكايي هاي خارج از 
كشور نيست. هر كاري كه لازم باشد، براي بازگشت امن 
اين امريكايي ها نزد خانواده هاي شان انجام خواهيم داد. 
ما مراقب منافع امنيت ملي مان خواهيم بود. اما صادقانه 
بگويم كه ما در اين درگيري حضور نداريم. در حال حاضر، 
موضوع منافع مان در امنيت ملي و نگراني هاي مان براي 
امريكايي ها مطرح است كه به آن رسيدگي خواهيم كرد. 

اما در حال حاضر، بيشتر از اين چيزي نمي گويم.
اين مقام شوراي امنيت ملي كاخ سفيد در پاسخ به اينكه 
چگونه حمله اي به اين گستردگي از چشم دستگاه هاي 
اطاعاتي امريكا و رژيم صهيونيس��تي دور ماند، بيان 
كرد: فكر مي كنم زمان مناس��ب براي بررس��ي تصوير 
اطاعاتي در گذشته )اين حمله( فرابرسد تا پي ببريم 
چه مي دانس��تيم، چطور آن را متوجه شده بوديم و آيا 
چيزي از چشم مان دور مانده بود يا نه. الان وقت اين كار 
نيست. الان وقت آن است كه اطمينان بيابيم آماده و در 
كنار اسراييلي ها هستيم و اطاعات لازم را به موقع با آنها 
به اشتراك مي گذاريم. سپس، اطمينان بيابيم كه ابزارها، 

توانمندي ها و تسليحات لازم را براي دفاع از خود دارند.
در ادامه اين گفت وگو با شبكه ان بي سي، كربي در پاسخ به 
اينكه با توجه به ادعاي جمهوري خواهان مبني بر دست 
داشتن ايران در اين حمله، چه نظري در اين باره دارد، با 
مطرح كردن ادعاهايي عليه ايران گفت: فكر مي كنم بايد 
صادق باشيم كه مطمئنا، ايران در اين جا شريك جرم 
است. منظورم اين است كه آنها سال ها از حماس حمايت 
كرده اند، از آموزش گرفته تا عرضه ابزارهايي براي توانمند 
كردنشان و تامين مالي آن ها. جاي سوال ندارد كه آنها 
حامي دولتي گروه هايي تروريستي مانند حماس هستند. 
بنابراين، فضاي هم دس��تي وجود دارد و ش��كي در آن 
نيست. ما فعالانه در تاشيم ببينيم آيا شواهد يا اطاعاتي 
دال بر مش��اركت به خصوص اي��ران در برنامه ريزي يا 
تامين منابع اين حمات وج��ود دارد يا نه. فعا چيزي 
پيدا نكرده ايم. برخي مقامات رژيم صهيونيستي و امريكا 
مدعي نقش ايران در انجام اين حمله شده اند. چند نشريه 
امريكايي نيز با استناد به اظهارات غيرموثق منابع مطلع، 
همين ادعا را تكرار كردند. اين در حالي اس��ت كه امروز 
آيت الله خامنه اي، رهبر معظم انقاب در يك سخنراني 
با اشاره به عمليات مقاومت فلسطين عليه رژيم اشغالگر 
قدس بيان كردند: » ما پيش��اني و بازوي طراحان مدبر 
و هوشمند و جوانان فلس��طيني را مي  بوسيم، اما آنها 
كه مي گويند حماسه اخير كار غير فلسطيني ها است 
دچار محاسبه غلط شده اند.« »علي كريمي مقام« عضو 
نمايندگي ايران در سازمان ملل نيز در واكنش به ادعاهاي 
مطرح شده در نشريات امريكايي با استناد به اظهارات 
غيرموثق برخي منابع مطلع مبني بر نقش داشتن ايران 
در حمله مقاومت فلسطين به مواضع رژيم اشغالگر قدس، 
در پيامي در شبكه اجتماعي ايكس گفت كه تصميمات 
مقاومت فلسطين »خودجوش و مطابق منافع قانوني 
ملت فلسطين« است. كريمي مقام با بيان نظر نمايندگي 
ايران در سازمان ملل در ادامه نوشت: ما، همدلانه، براي 
حمايت راسخ از فلسطين در كنار آن ايستاده ايم. اگرچه، 
ما در پاسخ فلسطين نقشي نداريم؛ چراكه صرفا از سوي 
خود فلسطين انجام مي شود. اقدامات قاطعانه فلسطين 
دفاعي تماما مشروع در قبال هفت دهه اشغال ستمكارانه 
و جنايات شنيع رژيم غيرقانوني صهيونيستي است. كربي 
همچنين در پاسخ به اين سوال كه چه پاسخي به ادعاها 
درباره مرتبط بودن آزادسازي پول هاي بلوكه شده ايران 
در كره جنوبي ط��ي توافق تبادل زندانيان ميان ايران و 
امريكا مي دهد، گفت: هيچ ارتباطي ميان توافقي كه براي 
بازگرداندن امريكايي ها به خانه انجام داديم با اين حمات 

حماس وجود ندارد. 

رهبر معظم انقلاب در دانشگاه امام علي)ع(: 

سخنگوي اقتصادي دولت از دستاوردهاي تابستان مي گويد

آنهاكهميگويندحماسهاخيركارغيرفلسطينيهاستدچارمحاسبهغلطشدهاند

وعده لمس رشد و ثبات در اقتصاد ايران
هرچند دولت رييس��ی در طول بيش از دو س��الي كه از 
عمرش گذشته، بارها وعده بهبود اوضاع اقتصادي را داده 
اما در هفته هاي گذشته براي تكرار اين وعده به يك عقبه 
مهم دس��ت يافته و آن آمارهايي است كه از اين حكايت 
دارند كه رشد اقتصادي ايران مثبت شده و به اعداد قابل 
قبولي نيز رسيده است. در چنين فضايي وزير اقتصاد به 
عنوان س��خنگوي اقتصادي دولت بر اين موضوع تاكيد 
ك��رده كه آمارهاي رش��د اقتصادي در بهار امس��ال، در 
تابستان نيز تكرار ش��ده و دولت توانسته مدل جديدي 
از رونق را در اقتصاد ايران ايجاد كند. رونقي كه زير سايه 
تداوم تحريم ها ايجاد شده و در صورت تثبيت مي تواند به 
دستاوردي مهم در اين حوزه تبديل شود. در شرايطي كه 
آمارهاي رسمي اعام شده از سوي دولت نشان مي دهد 
كه به روايتي بيش از شش درصد و به روايتي ديگر حدود 
هشت درصد رش��د اقتصادي براي ايران در بهار امسال 
ثبت ش��ده، صندوق بين المللي پ��ول در گزارش جديد 
خود برآوردهاي خود را در اين حوزه اعام كرده اس��ت. 
پيش بيني براي كاهش رش��د جهان��ي از ۳.۵ درصد در 
س��ال ۲۰۲۲ به ۳ درصد در سال ۲۰۲۳ و ۲.۹ درصد در 
سال ۲۰۲۴ است كه بسيار كمتر از ميانگين تاريخي ۳.۸ 
درصد است. انتظار مي رود كه اقتصادهاي پيشرفته از ۲.۶ 
درصد در سال ۲۰۲۲ به ۱.۵ درصد در سال ۲۰۲۳ و ۱.۴ 
درصد در سال ۲۰۲۴ كاهش يابند. پيش بيني مي شود 
كه بازارهاي نوظهور و اقتصادهاي در حال توسعه كاهش 
متوسطي از رشد از ۴.۱ درصد در سال ۲۰۲۲ به ۴ درصد 
در س��ال هاي ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ داشته باشند. پيش بيني 
مي شود كه تورم جهاني به طور پيوسته كاهش يابد و از ۸.۷ 
درصد در سال ۲۰۲۲ به ۶.۹ درصد در سال ۲۰۲۳ برسد. 
صندوق بين المللي پول عنوان كرد كه رش��د اقتصادي 
ايران در سال ۲۰۲۲ به ميزان ۳.۸ درصد بوده و تخمين 
مي زند كه در س��ال جاري ميادي رشد اقتصادي ايران 
به ۳ درصد و در سال ۲۰۲۴ به ۲.۵ درصد برسد. صندوق 
بين المللي پول پيش بيني رشد امريكا در سال جاري را 
در مقايسه با به روزرس��اني ماه جولاي خود ۰.۳ درصد 
افزايش داد و به ۲.۱ درصد رساند. پيش بيني منطقه يورو 
را ۰.۲ درصد كاهش داد و به ۰.۷ درصد رساند. چشم انداز 
اقتصاد جهاني صندوق بين المللي پ��ول اعام كرد كه 
ايالات متحده ش��اهد س��رمايه گذاري تجاري قوي تر و 
مصرف انعطاف پذيرتر بوده است، در حالي كه اقتصادهاي 
منطقه يورو تحت فش��ار نرخ هاي بهره بالاتر از هم دور 
ش��ده اند. صندوق بين المللي پول همچنين پيش بيني 
 رش��د جهاني ۳ درصد را براي س��ال جاري تكرار كرد. 
پيش بيني مي شود تورم جهاني به طور پيوسته كاهش 
يابد و از ۸.۷ درصد در سال ۲۰۲۲ به ۶.۹ درصد در سال 

۲۰۲۳ و ۵.۸ درصد در سال ۲۰۲۴ برسد.
به اين ترتيب در آمارهاي جهاني نيز اقتصاد ايران توانسته 
رشد اقتصادي مثبت خود را ادامه دهد هرچند با توجه به 
يك حركت جهاني، پيش بيني مي شود كه رشد اقتصادي 
ايران نيز كاهش��ي شود. در چنين شرايطي وزير اقتصاد 
تاكيد كرده كه اوضاع در اين شاخص مثبت تلقي مي شود. 
احسان خاندوزي در ابتداي نشست خبري هفتگي خود با 
بيان اينكه براساس آمار بانك مركزي نرخ رشد اقتصادي 
سه ماهه اول سال بدون احتساب بخش نفت، ۵.۷ درصد 
و با احتساب آن ۶.۳ درصد است، اظهار كرد: گزارش مركز 
آمار ايران گرچه به دليل تفاوت پايه هاي اقتصادي، تفاوت 
در ارقام را به همراه دارد اما نشان مي دهد ۷.۹ درصد رشد 

اقتصادي براي بهار امسال ثبت شده كه بدون احتساب 
بخش نفت ۶.۱ درصد اس��ت. وي اف��زود: به دليل اينكه 
اقتصاد ايران در دهه ۱۳۹۰ نرخ هاي رشد نزديك به صفر 
و تورم هاي بالا را تجربه كرد، نرخ رشد سال هاي اخير در 
معيش��ت مردم كاماً احس��اس و ادراك نشده است كه 

اميدواريم شاهد اين امر در مسير اقتصاد ايران باشيم.
سخنگوي اقتصادي دولت افزود: هنوز هيچكدام از مراجع 
رسمي نرخ رش��د اقتصادي تابستان را ارايه نكرده اند اما 
گزارش هاي آماده شده از رصد فعاليت شركت هاي بزرگ 
نشان مي دهد مي توانيم منتظر خبرهاي خوب از نرخ رشد 
اقتصادي ايران در تابستان باشيم. خاندوزي با بيان اينكه 
روند بخش حقيقي اقتصاد ايران در نيمه نخست امسال 
رو به صعود است، اظهار كرد: كيفيت رشد اقتصادي هم 
مهم است؛ به نحوي كه گرچه در بهار امسال سهم قابل 
توجهي ناظر بر رش��د ۱۶.۴ درصدي نف��ت بوده ولي در 
ساير بخش هاي اقتصادي نيز وضعيت خوب بوده است. 
وزير اقتصاد يادآور ش��د: براساس گزارش بانك مركزي، 
تمام گروه هاي اقتصادي در بهار امس��ال رشد مثبتي را 
تجربه كردند. گروه صنايع و معادن كه بهار سال گذشت 
رش��د صفر درصد داشت، بهار امسال به رشد ۳.۷ درصد 
رسيد و بخش صنعت به تنهايي در اين زير گروه رشد ۴.۲ 
درصدي را در بهار ۱۴۰۲ تجرب��ه كرد. خاندوزي افزود: 
بخش كشاورزي نيز با وجود رشد دو درصدي در بهار سال 
گذشته، امس��ال نيز ۲.۲ درصد رشد كرد. گروه خدمات 
هم در ادامه رشد ۲.۳ درصدي سال گذشته، توانست ۶.۲ 
درصد در بهار امسال نسبت به سال قبل رشد داشته باشد.
سخنگوي اقتصادي دولت با اشاره به تاثير رشد اقتصادي 
در معيش��ت مردم، گفت: اقتصاد ايران در دهه ۹۰ رشد 
پاييني تجربه كرده است و به اين جهت رشدهاي دو سال 
اخير كمتر از سوي مردم درك مي شود اما توليد ناخالص 
داخلي در سال ۱۴۰۱ با نرخ ثابت بيشترين ميزان نسبت 
به سال هاي ۹۰ و ۹۶ بوده است. اگرچه وضعيت بهتر از 
س��ال هاي قبل بوده ولي امس��ال اميدواريم شاهد ثبت 
جديدي نسبت به مسيرهاي گذشته باشيم. وي با بيان 
اينكه رش��د اقتصادي مثب��ت را در دو بهار پياپي تجربه 
كرده ايم، يادآور شد: بهار امسال بعد از دو سال رشد مثبت 
فصلي رقم خورده و اهميت آن نسبت به حالتي كه رشد 
پس از ركود باشد، بسيار بيشتر است. اظهارنظر درباره نرخ 
رشد تابستان هم هنوز زود است اما گزارش پژوهشكده 
پولي و بانكي حاكي از رش��د ۶.۷ درصدي توليد صنايع 
بزرگ در تير و مرداد امسال است كه به عنوان يك شاخص 
پيش نگر مي تواند گوياي تداوم رشد اقتصادي در تابستان 
امسال باشد. خاندوزي با بيان اينكه رشد سرمايه گذاري 
در بهار امسال نشان مي دهد رونق اين فصل واقعي بوده 
و تصادفي نيست، تصريح كرد: در بهار سال جاري شاهد 
رشد سرمايه گذاري هستيم كه نشان مي دهد كه رشد 
اقتصادي فصول س��ال گذش��ته موقتي و دفعي نبوده و 
اميدواريم مسير بلندمدت رشد اقتصاد ايران ادامه يابد. 
البته بايد تاكيد كرد پايداري رش��د اقتصادي به عوامل 

متعدد داخلي و خارجي بستگي دارد.
وزير اقتصاد افزود: پيش بيني نهادهاي بين المللي نشانگر 
آن است كه رشد اقتصادي اغلب كشورها در سال ۲۰۲۳ 
كمتر از ۲۰۲۲ خواهد بود. حتي براي كش��ورهايي كه 
در سال ۲۰۲۲ رش��دهاي شش تا هشت درصدي ثبت 
كرده اند براي سال جاري ميادي پيش بيني هاي رشد 
دو درصد و كمتر از آن شده اس��ت. با وجود اين دولت با 

اتخاذ تدابيري در تاش است رشد مثبت اقتصادي تداوم 
يابد. وي با بيان اينكه كاهش تورم نيمه اول امسال بيانگر 
اثرگذاري سياس��ت هاي مالي و پولي دولت است، اظهار 
كرد: در بخش متغيرهاي اسمي اقتصاد كه ناظر بر تورم 
و قيمت هاس��ت گزارش مركز آمار از تورم شهريور سال 
۱۴۰۲ نشانگر تورم نقطه به نقطه ۳۶.۵ درصد است. اين 
عدد نسبت به تورم نقطه به نقطه ابتداي امسال كاهش 
معناداري دارد. سخنگوي اقتصادي دولت يادآور شد: در 
مورد خوراكي ها نرخ تورم نقطه به نقطه در ش��هريورماه 
امس��ال ۳۷ درصد بوده اس��ت كه در ش��هريورماه سال 
گذشته ۷۵ درصد بود. طي ماه هاي اخير شاهد ثبات قابل 
توجه بازارها هستيم و اميدواريم كاهش تورم كه نتيجه 
سياست هاي پولي دولت در كنترل نقدينگي و سياست 
ارزي در ثبات بازار ارز و بهبود انتظارات و چشم انداز مثبت 
اقتصادي ايران در خارج و داخل است، در ماه هاي آينده 
نيز ادامه پيدا كند. خاندوزي با اش��اره به كاهش س��هم 
مصرف كنندگان در هزينه توليد نان، تاكيد كرد: نان به 
عنوان قوت غالب مردم و آخرين س��نگر معيشتي سبد 
مصرفي خانوار است. دولت نسبت به اين محصول توجه 
وي��ژه اي دارد. بر همين مبنا در دو س��ال فعاليت دولت، 
يارانه نان ۲۰۰ درصد افزايش پيدا كرد و سهم نان در سبد 

مصرفي خانوار ۴۰ درصد كاهش يافت.
وي يادآور شد: تا قبل از دولت سيزدهم، از هزينه تمام شده 
نان م��ردم ۵۰ درصدش را پرداخ��ت مي كردند كه اين 
عدد در حال حاضر به ۲۰ تا ۲۵ درصد كاهش پيدا كرده 
اس��ت. از طرفي دولت با افزايش خريد تضميني گندم، 
از كش��اورزان نيز حمايت ويژه اي كرد. خريد تضميني 
در س��ال جاري حدود ۴۱ درصد نس��بت به س��ال قبل 
و ح��دود ۱۱۴ درصد نس��بت به س��ال ۱۴۰۰ افزايش 
پي��دا كرد. س��خنگوي اقتصادي دولت تاكي��د كرد: در 
طرح هوشمندس��ازي دو هدف عمده پيگيري مي شد 
»شفاف سازي زنجيره گندم، آرد و نان« و »هوشمندسازي 
تخصيص آرد به منظور كاهش هدررفت آرد« كه طرح 
هوشمندسازي يارانه آرد و نان با گذشت ۱۸ ماه از تولد به 
بلوغ قابل قبولي رسيده است. خاندوزي يادآور شد: اين 
طرح منجر به كاهش شديد هدررفت آرد و بازگشت آن 
به زنجيره توليد بود. به همين منظور مصرف آرد در كشور 
امس��ال نه تنها افزايش پيدا نكرد، بلكه به ميزان مصرف 
سال ۱۳۹۸ يعني چهار س��ال پيش رسيد. با اين طرح، 
تراكنش هاي پايدار خريد نان به ركورد ۱۲.۲ ميليون در 
روز رسيد. در صورتي كه تا پيش از شروع طرح اين عدد 
به طور متوسط ۶.۸ ميليون تراكنش بود. وي ادامه داد: با 
شروع اين طرح ۱۰۵ هزار كارت خوان هوشمند در بيش 
از ۸۰ هزار نانوايي نصب شد. با وجود افزايش جمعيت و 
افزايش سهم نان در سبد مصرفي خانوار، شاهد آن هستيم 
كه بدون هيچ تغيير قيمتي اي ميزان و صرفا با جلوگيري از 
هدررفت آرد، جلوي بريز و بپاش ها را گرفتيم. هدف نهايي 
اين طرح نيز مردمي سازي نظارت و ارتقاي كيفيت نان 
است. به همين منظور به زودي از بزرگ ترين زير ساخت 

ارزيابي توسط مردم در كشور رو نمايي خواهيم كرد.
سخنگوي اقتصادي دولت در بخش ديگري از اين نشست 
خبري، اعام كرد: آيين نامه واردات خودروهاي كاركرده 
در كميسيون زيربنايي دولت تصويب شد. اجراي قانون 
ساماندهي صنعت خودرو نيازمند تدوين و تصويب چند 
آيين نامه اجرايي از جمله اسقاط خودرو، آيين نامه واردات 
خودروهاي كاركرده و آيين نامه افزايش كيفيت خودرو 

بود. يكشنبه هفته جاري آيين نامه واردات خودروهاي 
كاركرده در كميس��يون زيربنايي دولت تصويب ش��د و 
اميدواريم در صحن هيات دولت در هفته آينده تصويب 
شود. آيين نامه اسقاط نيز در كميسيون زيربنايي دولت 
در حال بررس��ي است. وي در پاس��خ به پرسشي درباره 
خروج سيمان و فولاد از بورس كالا و مطرح شدن برخي 
ش��ائبه هايي از وجود اختاف در تي��م اقتصادي دولت، 
تصريح كرد: جريان هايي در بيرون و در مخالفت با دولت 
عاقه دارند هر طرح بحث كارشناسي را تفسير به وجود 
اختاف و ش��كاف در دولت كنند. در حالي كه در حوزه 
اقتصادي، هم انس��جام خوبي بين تي��م اقتصادي و هم 
شجاعت كافي براي ابراز نظرات كارشناسي وجود دارد. 
همگرايي امروز مثال زدني است. وزارت راه و شهرسازي 
دغدغه هاي��ي براي تامين س��يمان و ف��ولاد دارد كه ما 
اين دغدغه ها را درك مي كني��م. خاندوزي افزود: نبايد 
فراموش كنيم اساسا علت ورود بسياري از اين كالاها از 
جمله مصالح ساختماني به بورس كالا ناشي از فرآيندهاي 
حواله اي فس��ادزايي بود كه پيش از اين وجود داش��ت و 
براي دلالان فرصت هاي زيادي براي سودهاي غيرمولد 
ايجاد مي كرد. وزير اقتصاد يادآور ش��د: قبل از ورود اين 
محصولات به بورس كالا، افرادي كه به حواله دسترسي 
داشتند، صرفا با واسطه گري هاي غيرمولد سودهاي كان 
به دست آوردند اما مصرف كننده واقعي اين محصولات 
نمي توانست اين اقام را تامين كند. براي حل اين چالش، 
تصميم به عرضه در بورس گرفته شد كه در حذف رانت، 
واسطه گري و ايجاد ش��فافيت در معامات موثر بود؛ در 
عين حال ب��ورس كالا ابزارهاي خوبي براي مديريت در 
طرف عرضه و تقاضا در اختيار سياست گذار قرار مي دهد 

كه قابل استفاده و فعال سازي است.
وي ادامه داد: به وزير راه و شهرسازي اعام كرده ام بورس 
كالا كاما آمادگ��ي دارد با نظ��ر وزارت راه و صمت اين 
ابزارها را در اختيار سياست گذار حوزه مسكن قرار دهد 
و اصاح��ات در چارچوب بورس كالا باش��د. خاندوزي 
درباره جايگزيني سامانه بريكس پي با سوييفت، گفت: 
با توجه به عضوي��ت ايران در پيمان بريك��س، دولت از 
تمام فرصت ها و مزاياي ناش��ي از اين عضويت، در مسير 
تحريم ناپذيري اقتصاد كش��ور بهره خواهد برد. اعضاي 
بريكس براي راه اندازي »بريكس پي« به توافق رسيده اند 
اما مراحل اجرايي راه اندازي آن هنوز آغاز نش��ده و لازم 
اس��ت ابتدا اين كار صورت پذيرد و سپس بانك مركزي 
كشورمان نس��بت به الحاق كش��ورمان و فعالسازي آن 
اقدام كند. وزير اقتصاد در پاسخ به پرسشي درباره تغيير 
نام وزارت اقتصاد و تاسيس وزارت بازرگاني، اظهار كرد: 
يكي از مشكات جدي كشور در دهه ۹۰ كه موجب شد 

نرخ رشد اقتصادي ضعيف باشد، مساله تامين مالي بوده 
است. ناظر به اين موضوع، پيشنهادي براي تغيير نام وزارت 
اقتصاد و متمركز ش��دن اين وزارتخانه بر موضوع تامين 
مالي در پيش نويس لايحه برنامه هفتم مطرح شد اما در 
متن لايحه ارسالي دولت و در مصوبه كميسيون تلفيق 
مجلس كه به صحن علني ارايه شده، نيامده است. البته 
اگر پيشنهاداتي براي بازخواني ساختاري وزارتخانه هاي 
اقتصادي وجود داشته باش��د دولت با آغوش باز خواهد 

پذيرفت.
سخنگوي اقتصادي دولت درباره تاثير آزادسازي منابع 
بلوكه شده در كره جنوبي بر بازار ارز، افزود: انتقال منابع 
ارزي ايران از كره جنوبي كه چندين كشور در اين فرآيند 
دخيل بودند و زمان طولاني هم صرف آن ش��د، نيازمند 
ماحظات اجرايي و فني مهمي بود تا منفعت اقتصادي 
ايران تامين ش��ود و كانال امني براي انتقال شكل بگيرد 
كه اين كار در دولت انجام شد. وي يادآور شد: همچنين 
رفع موانع حقوقي - قضايي براي دسترسي به ۱.۷ ميليارد 
دلار از منابع ارزي كشورمان در لوكزامبورگ در روزهاي 
گذش��ته برطرف ش��ده و پيگيري براي آزادسازي ساير 
منابع بلوكه شده نيز ادامه دارد. آزادسازي منابع و در عين 
حال رشد صادرات نفتي و غيرنفتي موجب شده، دست 
بانك مركزي براي مديريت بازار ارز باز باشد. خاندوزي با 
بيان اينكه نوسانات روزهاي اخير ارز هم تحت مديريت و 
كنترل بانك مركزي است، افزود: چشم انداز ما اين است 
كه وضعيت مطلوب فضاي اقتصاد كان كشور به بانك 
مركزي براي تداوم بخشي به ثبات بازار ارز كمك مي كند. 
س��خنگوي اقتصادي دولت با اعام كاهش نرخ رش��د 
نقدينگي در شش ماهه امسال به سطح ۱۲ درصد، اظهار 
كرد: غير از عوامل كوتاه مدت موثر بر كنترل تورم، دولت 
متغيرهاي بلندمدت تورم را نيز تحت كنترل دارد و آمار، 
از تداوم كاهش نرخ رشد نقدينگي حكايت دارد؛ به طوري 
كه نرخ رشد نقدينگي در شهريور ۱۴۰۲ نسبت به اسفند 
۱۴۰۱ به ۱۲ درصد كاهش يافته اس��ت. در حالي كه در 
شهريور ۱۴۰۱ نسبت به اسفند ۱۴۰۰ بيش از ۱۵ درصد 
بود. رفتار اين متغير در نيمه نخست امسال با هدفگذاري 
دولت براي نرخ رشد نقدينگي ۲۵ درصدي تطابق دارد 
و اميدواريم كه برنامه ريزي هاي انجام شده در برنامه مهار 

تورم و رشد توليد دولت در پايان اسفند محقق شود.
در كنار هم قرار دادن اين صحبت ها نش��ان مي دهد كه 
دولت در ماه هاي گذش��ته اعتماد به نفس بيشتري در 
حوزه اقتصاد كس��ب كرده و به دنبال آن است كه سال 
جاري را با موفقيت هاي بزرگ به پايان برساند، موضوعي 
كه بايد ديد نه در پاييز كه در پايان زمستان چه سرنوشتي 

پيدا خواهد كرد. 
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مديركل دفتر اقتصاد و بهره وري آب، مديريت مصرف 
و تقاضاي ش��ركت مديريت منابع آب ايران از اجراي 
آزمايش��ي طرح بازار آب در ۵ دش��ت بحراني كشور 

خبر داد.
به گزارش »تعادل« به نقل از وزارت نيرو، »سيد محمد 
آهويي« در رابطه با ضرورت اجراي طرح پياده سازي 
و اداره بازار آب در مناطق منتخب پايلوت در كش��ور 
گفت: مروري كوتاه بر تاريخچ��ه مديريت منابع آب 
نش��ان مي دهد كه در دهه ۱۳۵۰ و ۱۳۶۰ پروژه ها و 
برنامه هاي آبي كشور براي پاسخگويي به تقاضاهاي 
موجود تنظيم مي شد و در اين بين به موضوع صيانت 

از منابع آب توجه كافي نمي شد.
مديركل دفتر اقتصاد و بهره وري آب در همين رابطه 
افزود: از اواسط دهه ۱۳۷۰ و پس از آن در دهه ۱۳۸۰ 
به واسطه كاهش منابع آب هاي سطحي و زيرزميني 
و همچنين رشد جمعيت و افزايش تقاضا براي اجراي 
طرح هاي توسعه در كشور، برنامه هاي مديريت منابع 
آب كشور تا حدودي اصلاح شد و اين بار تلاش شد تا به 
جاي سياست هاي عرضه بي رويه آب، موضوع مديريت 

توأمان عرضه و تقاضا در دستور كار قرار بگيرد.
وي ادام��ه داد: از دهه ۱۳۹۰ به اين س��و نيز با توجه 
به كاهش ش��ديد منابع آبي كشور و ارزيابي هايي كه 
حكايت از فقر منابع آبي، افزايش اضافه برداش��ت از 
منابع آب زيرزميني و تشديد فشار بر آبخوان، كاهش 
كيفيت آب و پيامدهاي زيس��ت محيطي… و بروز 
مشكلات جدي در مديريت آب كشور وجود داشت، 
موضوع صيانت از منابع آب در دستور كار قرار گرفت 
و تلاش شد تا برنامه هايي در جهت مديريت تقاضا و 

مديريت بهينه منابع آب اجرايي شود.
آهويي گفت: تقويت و س��اماندهي ب��ازار آب يكي از 
برنامه هايي است كه بر اساس مصوبه شوراي عالي آب 
در طرح تعادل بخش��ي در برنامه كار وزارت نيرو قرار 
گرفته است و مطالعاتي نيز در اين زمينه انجام شده و 
تلاش مي شود تا با كمك آن ضمن ضابطه مند كردن 
ميزان و نحوه مصرف آب، بخشي از آب مورد تقاضا را 
از طريق اجراي سياست هاي باز تخصيص آب از طريق 
جابه جايي مصرف به بخش هاي كاراتر و بهره ورتر، در 
چارچوب قواعد و مقررات تنظيمي، براي متقاضيان 
فراهم كند. وي ادامه داد: علاوه بر اين تمهيداتي اتخاذ 
شود كه تأمين تقاضاهاي روزافزون از طريق مديريت 
مصرف و افزايش بهره وري آب بهره برداران مجاز موجود 
تأمين و از افزايش برداش��ت غيرمجاز و فشار بر منابع 

آب جلوگيري شود.
مديركل دفتر اقتصاد و بهره وري آب اظهار داشت: از 

جمله اهداف اصلي كه اين پروژه دنبال مي كند موضوع 
ارتقاي بهره وري آب اس��ت كه در مبادلات آبي بسيار 
محدودي كه در برخي مناطق پايلوت نيز انجام شده 
اس��ت، ارزيابي هاي اوليه نش��ان مي دهد كه بازار آب 

مي تواند نقش موثري در اين زمينه ايفا كند.
آهويي در ادامه گف��ت: وزارت نيرو به عنوان نماينده 
دولت در اجراي طرح بازار آب نقش تسهيل گر را ايفا 
مي كند و چندين كارگزاري در اين حوزه فعال مي شوند 
كه وظيفه ايجاد ارتب��اط ميان عرضه كنندگان آب با 

متقاضيان را بر عهده دارند.
وي در بخش ديگري از سخنان خود اظهار داشت: در 
حال حاضر اين طرح در برخي دشت هاي بحراني در 
۵ استان كشور در مناطق محدودي از استان هاي يزد، 
اصفهان، البرز، قزوين و هرمزگان و سمنان به صورت 
پايلوت در حال اجراس��ت و اميدواريم با فراهم شدن 
بسترهاي لازم و رفع ايرادات اين طرح به زودي در ديگر 

دشت هاي بحراني كشور نيز اجرايي شود.
مديركل دفتر اقتصاد و بهره وري آب ادامه داد: اجراي 
طرح بازار آب نيازمند الزامات و مقدماتي اس��ت كه از 

جمله آن راه اندازي سامانه معاملات است كه تعدادي 
از ش��ركت هاي دانش بنيان در اين حوزه قرار است با 

وزارت نيرو همكاري كنند.
آهويي همچنين با اشاره به اينكه از جمله شروط اجرايي 
شدن اين طرح در دشت هاي مختلف كشور اين است 
كه پيش از اجرايي ش��دن آن ديگر مقدمات مديريت 
بهينه آب مانند نصب كنتورهاي هوش��مند، تحويل 
حجمي آب، مسدود كردن چاه هاي غيرمجاز و اصلاح 
الگوي كش��ت اجرايي شود تاكيد كرد: در صورتي كه 
اين مقدمات در دشت هاي بحراني كشور اجرا نشود، 
آن دشت استانداردهاي لازم براي اجراي طرح بازار آب 

را به دست نمي آورد.
وي با اشاره به عملياتي كردن اين طرح در دشت قزوين 
و دش��ت خواف افزود: طرح بازار آب به صورت پايلوت 
در اس��تان قزوين و شهرستان خواف استان خراسان 
رضوي اجرا ش��ده و بررسي نتايج آن نشان مي هد كه 
بازار آب مي تواند منج��ر به افزايش بهره وري و ارزش 

اقتصادي آب شود.
آهويي در مورد س��ازوكار عملياتي اجراي طرح بازار 

آب نيز گفت: مالك چاه كش��اورزي كه داراي پروانه 
بهره برداري معتبر اس��ت و روي چاه كنتور هوشمند 
نصب كرده اس��ت مي تواند در صورت رعايت الگوي 
كش��ت آب مازاد ناش��ي از صرفه جويي خود را كه در 
چارچوب پروان��ه بهره برداري مجاز به برداش��ت آن 
مي باشد، با قيمتي كه در بازار تعيين مي شود عرضه 

كند.
وي در بخش پاياني سخنان خود با اشاره به نقش موثر 
بازار آب در صيانت از منابع آبي و ارتقاي بهره وري در 
حوزه مصارف آب افزود: در حال حاضر هزينه تمام شده 
انتق��ال آب از خليج فارس براي صنايع فلات مركزي 
در ازاي هر متر مكعب حدود ۴ دلار تمام مي شود، اما با 
اجراي اين طرح صنايع مي توانند با قيمت هاي به مراتب 
كمتر مازاد آب بخش كشاورزي ناشي از صرفه جويي را 
دريافت كنند و كشاورزان نيز مي توانند ضمن افزايش 
راندمان توليد محصول، مازاد آب خ��ود را در بازار به 
فروش برس��انند و از محل در آمد آن نسبت به ايجاد 
تمهي��دات لازم جهت كاهش مص��رف آب و افزايش 

بهره وري اقدام كند.

تحليل

خبر كوتاه
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 FATF هدف گذاري لوايح 
براي ممانعت از صادرات
نفت ايران در تحريم ها 

كارشناس اقتصادي گفت: تمامي مخالفت ها با پذيرش 
اس��تانداردها و لوايح مربوط به FATF فقط يك جمله 
است، اينكه پذيرش اين تعهدات در شرايط تحريمي 
تنها منجر به اثرگذاري تحريم ها مي شود. اميرمحمد 
نوري بيات كارشناس اقتصادي در گفت وگو با فارس با 
اشاره به تاثيرپذيرفتن استانداردهاي FATF بر اثرگذاري 
تحريم ها عن��وان كرد: تمامي مخالفت ه��ا با پذيرش 
اس��تانداردها و لوايح مربوط به FATF فقط يك جمله 
است، اينكه پذيرش اين تعهدات در شرايط تحريمي 
تنها منجر به اثرگذاري تحريم ها مي ش��ود. وي اظهار 
داش��ت: اتفاقا انجام تكاليف FATF براي ايران هزينه 
داشته است، مثلا در سال ۹۶، تعداد ۴۰۰  صرافي   مرتبط 
با ايران در جريان تبادلات اطلاعاتي با اين گروه افشا شد 
و در زمستان سال ۹۶ منجر به يك جهش ارزي در كشور 
شد. البته از جهت مسائل تحريمي بيشتر انتقادات ناظر 
به معاهده پالرمو است. نوري بيات توضيح داد: معاهده 
پالرمو به دنبال انج��ام همكاري هاي بين المللي براي 
مبارزه با پولشويي اس��ت. پولشويي به چه معناست؟ 
يعني شما يك فعاليت غيرقانوني را براي موجه كردن 
به روش هايي وارد سازوكار قانوني مي كنيد. يعني طبق 
تعريف FATF دقيقا سازوكار دور زدن تحريم هاي نفتي 
توسط ايران مصداق پولشويي است. كارشناس اقتصادي 
گفت: مقامات امريكايي و اروپايي بارها عنوان كرده اند 
كه دور زدن تحريم ها توس��ط ايران مصداق پولشويي 
است. يعني پذيرش و اجراي معاهده پالرمو دقيقا بدين 
معناس��ت كه ايران مي خواهد با دور زدن تحريم هايي 
كه فضاي تنفس براي كشور ايجاد كرده، مقابله كند. 
وي ادامه داد: الان بيش از ۱۰ س��ال اس��ت كه ايران در 
فهرست سياه FATF قرار گرفته اما هم تجارت خارجي 
ايران و هم جريان فروش نفت برقرار است. اتفاقا در سال 
2۰۱۰ و تا قبل از اعمال تحريم هاي ليست محور امريكا، 
ايران بالاي 2 ميليون بشكه نفت در روز صادر مي كرد 
درحالي كه همان زمان در ليس��ت س��ياه FATF قرار 
داشتيم. نوري بيات گفت: اتفاقا در شرايط فعلي نيز بنابر 
آمار موسسات معتبر خارجي، صادرات نفت ايران افزايش 
چشمگيري يافته و به مرز ۱.۵ تا 2 ميليون بشكه در روز 
 FATF رسيده است، درحالي كه ايران در ليست سياه
قرار دارد و اتفاقا اقدامات مقابله اي نيز با ما انجام مي شود.

پيشبينياوپكازوضعيتتقاضا
تاسال۲۰۴۵

سهم ۵۴ درصدي نفت و گاز
 از سبد انرژي

اوپك پيش بيني هاي ميان مدت و بلندمدت تقاضاي 
جهان براي نفت در دورنماي سالانه را بازبيني صعودي 
كرد و هشدار داد ۱۴ ميليارد دلار سرمايه گذاري براي 
تامين تقاضا، ضروري اس��ت. به گزارش ايسنا، ديدگاه 
اوپك در گزارش دورنماي نفت جهان 2۰2۳ منتش��ر 
شد و برخلاف ساير پيش بيني كنندگان از جمله آژانس 
بين المللي انرژي اس��ت كه مي گويند تقاضا براي نفت 
ممكن اس��ت در دهه جاري، به اوج خود برس��د. طبق 
گزارش اوپك، سهم سوخت هاي فسيلي از سبد انرژي، 
از بيش از ۸۰ درصد در سال 2۰22، به حدود ۶۹ درصد 
در س��ال 2۰۴۵ كاهش پيدا مي كند كه به دليل افول 
زغال سنگ اس��ت. با اين حال، نفت و گاز از سبد انرژي 
در سال 2۰۴۵، مجموعا س��هم ۵۴ درصدي خواهند 
داش��ت. يك دهه يا بيشتر رش��د مصرف، به نفع اوپك 
خواهد بود كه اعضايش به درآمد نفتي متكي هستند. 
اين گروه اعلام كرد نفت بايد بخشي از گذار انرژي باشد 
و به تصميمات برخي از دولت ها و شركت ها براي كند 
كردن روند عقب نشيني از سوخت هاي فسيلي اشاره 
كرد. هيثم الغيص، دبي��ركل اوپك در پيش گفتار اين 
گزارش نوش��ت: تحولات اخير، باعث شد تيم اوپك در 
ارزيابي خود از انرژي ها، تجديدنظر كند. درخواست ها 
براي توقف س��رمايه گذاري در پروژه هاي نفتي جديد، 
اشتباه است و ممكن است به آشوب اقتصادي و انرژي 
منتهي ش��ود. دبيركل اوپك، سرمايه گذاري مورد نياز 
ب��راي بخش نفت تا س��ال 2۰۴۵ را ۱۴ ميلي��ارد دلار 
تخمين زد كه نسبت به ۱2.۱ ميليارد دلار برآورد شده در 
گزارش سال گذشته اوپك، بالاتر است. اوپك انتظار دارد 
تقاضاي جهان براي نفت تا سال 2۰۴۵، به ۱۱۶ ميليون 
بشكه در روز برسد كه حدود شش ميليون بشكه در روز 
بالاتر از پيش بيني گزارش سال گذشته اين گروه است. 
چين، هند و ساير كشورهاي آسيايي و همچنين آفريقا 
و خاورميانه، پيشران اين رشد خواهند بود. فاتح بيرول، 
مدير اجرايي آژانس بين المللي انرژي، هفته گذش��ته 
گفته بود مصرف جهاني براي زغال س��نگ، نفت و گاز 
طبيعي، ممكن است پيش از سال 2۰۳۰، به اوج خود 
برسد. اوپك با اش��اره به تقاضاي قوي در سال ميلادي 
جاري با وج��ود موانع اقتصادي مانند افزايش نرخ هاي 
بهره و رشد حمل و نقل جاده اي، در پيش بيني خود از 
ميزان تقاضا براي نفت در ميان مدت تا سال 2۰2۸ را به 
صورت صعودي، اصلاح كرد. با وجود اين دورنما، تقاضا 
براي نفت ممكن است در سال 2۰2۳، منعطف باشد. 
اوپك پيش بيني كرد تقاضاي جهاني براي نفت در سال 
2۰2۸، به ۱۱۰.2 ميليون بشكه در روز خواهد رسيد كه 
بالاتر از ۱۰2 ميليون بشكه در روز در سال 2۰2۳ است. 
اين گروه پيش بيني كرد مصرف نفت در س��ال 2۰2۷، 
به ۱۰۹ ميليون بش��كه در روز خواهد رسيد كه بالاتر از 
۱۰۶.۹ ميليون بشكه در روز برآورد شده در سال 2۰22 
است. اوپك در سال 2۰2۰ كه شيوع پاندمي كوويد ۱۹، 
باعث فلج شدن تقاضا شد، پيش بيني كرده بود مصرف 
نفت كند خواهد شد اما با بهبود تقاضا براي نفت، پيش 
بيني هاي خود را به صورت صعودي، اصلاح كرده است.

اين گروه در نسخه 2۰22 گزارش سالانه خود، پيش بيني 
كرده بود تقاضاي جهاني براي نفت پس از سال 2۰۳۵، 
يكنواخت مي شود اما در جديدترين گزارش سالانه خود، 
انتظار دارد مصرف نفت به ميزان ۱.۶ ميليون بشكه در 

روز ديگر در ۱۰ سال مدت اين پيش بيني، رشد كند. 

درجهتنقشموثربازارآبدرصيانتازمنابعآبيانجامشد

درمصوبهايمقررشد

اجراي آزمايشي »بازار آب« در ۵ دشت بحراني كشور

سازوكار مجلس جهت مردمي سازي و بهينه سازي مصرف انرژي

مذاكراتامريكاوونزوئلابرايمعافيتهايجديدازتحريمهاينفتي

مجلس ش��وراي اس��لامي تكاليفي را براي سازمان 
بهينه س��ازي و مديري��ت راهب��ردي ان��رژي جهت 
مردمي سازي بهينه سازي مصرف انرژي و توسعه بازار 

بهينه سازي انرژي در نظر گرفت.
به گ��زارش »تع��ادل«، نمايندگان مجلس ش��وراي 
اسلامي در جلسه علني نوبت صبح )سه شنبه ۱۸ مهر 
ماه( و در جريان ادامه بررسي گزارش كميسيون تلفيق 
لايحه برنامه هفتم توسعه، بند پ ماده ۴۶ لايحه را به 

تصويب رساندند.
بر اس��اس اي��ن مصوبه، ب��ه منظور مردمي س��ازي 
بهينه سازي مصرف انرژي و توسعه بازار بهينه سازي 
انرژي، »س��ازمان بهينه س��ازي و مديريت راهبردي 
انرژي« مكلف است با اعلام شركت هاي تابعه ذي ربط 
وزارتخانه هاي نفت و نيرو نس��بت ب��ه صدور گواهي 
حامل انرژي صرفه جويي ش��ده زم��ان اوج و غيراوج 
مصرف )برق يا گاز طبيعي(، در طرح هاي بهينه سازي 
مصرف انرژي به نفع سرمايه گذار عامل صرفه جويي 
متناس��ب با اهداف بهينه س��ازي مصرف انرژي اين 
برنامه، مطابق سازوكار بازار بهينه سازي انرژي و محيط 
زيست از طريق بهابازار )بورس( انرژي با شرايط ذيل 

اقدام نمايند: 
۱. گواهي هاي بي نام، قابل انتقال به غير و قابل خريد 
و فروش در بهابازار )بورس( انرژي اس��ت. استفاده از 
گواهي براي تس��ويه صورتحساب هاي مصرف انرژي 
خود و ديگ��ري و براي پرداخت ماليات ش��ركتهاي 
مصرف كننده انرژي در سقف بهاي مصرف انرژي آن 
شركت مجاز است. معاملات گواهي مشمول ماليات 
بر ارزش افزوده نمي شود و صرفاً در زمان تحويل حامل 
انرژي مندرج در گواهي از تحويل گيرنده حامل انرژي 

دريافت مي شود.
2. آن دسته از مشتركان )مصرف كنندگان( خانگي، 

عمومي و تجاري غيرتوليدي كه مصرف انرژي خود را 
نسبت به مصرف سال قبل خود در مدت زمان مشابه 
كاهش داده اند و همچنين آن دس��ته از مش��تركان 
صنعتي يا تجاري توليدي كه مصرف انرژي خود را با 
تعديل هاي مربوط به عملكرد توليد، نسبت به مصرف 
س��ال قبل خود در مدت زمان مشابه كاهش داده اند، 
مشمول دريافت گواهي به ميزان حداقل معادل »انرژي 
صرفه جويي شده« مي شوند. در صورت درخواست و 
تعهد مصرف كننده مبني بر صرف��ه جويي انرژي در 
بازه زماني مش��خص در آينده، گواه��ي پس از تأييد 
درخواست و قبل از تحقق صرفه جويي، به نفع او صادر 
مي ش��ود. در صورت عدم تحقق صرفه جويي، بهاي 
مقادير حامل انرژي تعهد شده مصرف كننده به قيمت 
روز گواهي، محاسبه و مصرف كننده متعهد به تسويه 

آن است. همچنين اشخاص حقوقي دولتي و غيردولتي 
مجازند بر اساس سازوكاري كه »سازمان بهينه سازي 
و مديريت راهبردي انرژي« تعيين مي كند، بر اساس 
قراردادهاي معتبر با مصرف كنندگان انرژي، نسبت 
به درياف��ت گواهي هاي موض��وع اين ج��ز از طرف 

مصرف كنندگان انرژي، اقدام نمايند.
وكلاي ملت جز ۳ بند پ ماده ۴۶ لايحه را به تصويب 
رساندند كه بر اس��اس اين مصوبه، در خصوص طرح 
)پروژه(  هاي بهينه س��ازي مصرف انرژي، »سازمان 
بهينه س��ازي و مديري��ت راهبردي ان��رژي« مكلف 
است نس��بت به عقد قرارداد با سرمايه گذاران دولتي 
و غيردولتي اقدام نموده و با صدور گواهي، بخش��ي از 
اص��ل و فرع س��رمايه گذاري ها را در صورت انجام هر 
واحد از كارهاي موضوع طرح هاي بهينه سازي، از طريق 

»حساب بهينه سازي مصرف انرژي« بازپرداخت نمايد. 
حداكثر زمان اعلام نتيجه صحت سنجي انجام كارهاي 
موضوع قرارداد اين بند توسط »سازمان بهينه سازي و 
مديريت راهبردي انرژي«، شش ماه پس از درخواست 

سرمايه گذار است.
در ص��ورت عدم اعلام نتيجه در مدت تعيين ش��ده، 
»سازمان بهينه س��ازي و مديريت راهبردي انرژي« 
مكلف است با درخواست س��رمايه گذار و با ترتيباتي 
كه در ايين نامه مشخص مي شود، نسبت به پرداخت 
هزينه سرمايه گذاري انجام ش��ده از طريق »حساب 

بهينه سازي مصرف انرژي« اقدام نمايد.
آيين نامه اين بند مش��تمل بر اص��لاح ايين نامه بازار 
بهينه سازي و محيط زيست و نيز شرايط كلي اصلاح 
مصوبات مرتبط ش��وراي اقتصاد توس��ط سازمان با 
همكاري وزارتخانه هاي نف��ت، نيرو، امور اقتصادي و 
دارايي، صنعت، معدن و تجارت، راه و شهرس��ازي و 
بانك مركزي ظرف سه ماه پس از لازم الاجرا شدن اين 
قانون تهيه مي شود و به تصويب هيات وزيران مي رسد.

همچنين بند )ت( ماده ۴۶ لايحه تصويب شد كه بر 
اساس اين مصوبه، شركت ملي نفت ايران مجاز است بر 
اساس مصوبات شوراي اقتصاد در هر يك از طرح هاي 
صرفه جويي انرژي موضوع ماده )۱2( قانون رفع موانع 
توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كش��ور، نسبت 
به ارايه حواله يا سپرده نفت خام معادل حامل صرفه 
جويي شده از سهم دولت به س��رمايه گذاران اقدام و 
تحوي��ل نفت يا ارزش مع��ادل روز تحويل را تضمين 

نمايد.
آيين نامه اجرايي اين بند به پيش��نهاد وزارت نفت و 
همكاري وزارت اموراقتصادي و دارايي، بانك مركزي و 
سازمان ظرف دو ماه پس از لازم الاجرا شدن اين قانون 

تهيه مي شود و به تصويب هيات وزيران مي رسد.

ونزوئلا و امريكا مذاكرات رو به پيشرفتي داشتند كه مي تواند 
معافيت هاي جديد از تحريم هاي نفتي را براي كاراكاس به 
همراه داشته باشد. به گزارش ايسنا، نمايندگان ونزوئلا و 
امريكا از سال ميلادي گذش��ته، ديدارهاي متعددي در 
دوحه داشته اند تا بحران سياسي و اقتصادي طولاني مدت 
ونزوئلا از جمله مسائل مربوط به انتخابات رياست جمهوري 
اين كش��ور را حل و فصل كنند. پنج منبع آگاه به رويترز 
گفتند: مذاكرات جداگانه اي ميان نمايندگان دولت ونزوئلا 
و مخالفان در هفته ه��اي آينده در مكزيك برگزار خواهد 
شد. واشنگتن مذاكرات ميان دولت ونزوئلا و مخالفانش 
در خص��وص انتخابات و خواس��ته هاي ديگر را تش��ويق 

مي كند. تحريم هاي امريكا پس از پيروزي مجدد مادورو 
در سال 2۰۱۸ وضع شدند. به گفته دو منبع آگاه، يكي از 
شركت هايي كه ممكن اس��ت مجوز دولت امريكا را براي 
دريافت نفت ونزوئلا به عنوان بازپرداخت بدهي دريافت 
كند، ش��ركت »مورل اند پرام« اس��ت كه يكي از شركاي 
ش��ركت نفتي دولتي PDVSA ونزوئلا است سخنگوي 
»مورل اند پرام« تاييد كرد كه اين شركت فرانسوي، براي اين 
منظور از مقامات امريكايي درخواست كرده است. منابع آگاه 
در واشنگتن تاييد كردند كه مذاكرات در هفته هاي اخير، 
پيشرفت قابل ملاحظه اي داشته اما هشدار دادند كه ممكن 
است هنوز زود باشد درباره هر گونه توافق نهايي صحبت 

شود زيرا مذاكرات هنوز در جريان است. مقامات امريكايي 
اوايل س��ال ميلادي جاري، پيش��نهادي را براي تسهيل 
تحريم ها عليه بخش نفت ونزوئلا تدوين كردند كه بر اساس 
آن، در صورت حركت كاراكاس به سوي برگزاري انتخابات 
آزاد، شركت ها و كشورهاي بيشتري اجازه خواهند يافت 
نفت اين كشور امريكاي جنوبي را وارد كنند. اين پيشنهاد 
شامل چارچوب بندي مجدد تحريم هاي نفتي عليه ونزوئلا 
و اصلاح فرامين اجرايي امريكا يا صدور فرامين جديدي 
اس��ت تا خريداران در اروپا و مناطق ديگر بتوانند واردات 
نفت ونزوئلا را ازسربگيرند اگر اجازه جديدي صادر شود، به 
شركت هاي انرژي كه سال ها در تلاش براي دريافت پول 

خود از ونزوئلا هستند، كمك خواهد كرد و در بلندمدت، اين 
شركت ها مي توانند در افزايش توليد نفت ونزوئلا مشاركت 
كنند. تسهيل تحريم ها در گذشته بسياري محدود بوده 
است. شركت امريكايي شورون از نوامبر گذشته اجازه يافت 
فعاليت هايش در ونزوئلا را توسعه داده و نفت از اين كشور به 
امريكا صادر كنند. شمار زيادي از شركت هاي انرژي صف 
كشيده و منتظر دريافت اجازه مشابهي هستند تا بتوانند 
طلب خ��ود از ونزوئلا را دريافت كنند. بر اس��اس گزارش 
رويترز، شركت هاي رپسول و انِي، سال گذشته مجوز امريكا 
را براي ازسرگيري واردات نفت ونزوئلا به عنوان بازپرداخت 

بدهي اين كشور، دريافت كردند.

صعود خيره كننده نفت
متوقف شد

قيمت نفت پس از رش��د بيش از چهار درصدي در 
معاملات روز گذشته، با احتياط سرمايه گذاران كه 
اختلالات احتمالي عرضه را در بحبوحه درگيري 
در اراضي اش��غالي فلس��طين زيرنظ��ر دارند، روز 
سه ش��نبه كاهش پيدا كرد. به��اي معاملات نفت 
برنت با ۳۰ سنت معادل ۰.۳ درصد كاهش، به ۸۷ 
دلار و ۸۵ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با ۳۱ سنت معادل 
۰.۴ درص��د كاهش، به ۸۶ دلار و هفت س��نت در 
هر بش��كه رسيد. هر دو ش��اخص روز دوشنبه، در 
پي درگي��ري ميان مبارزان مقاومت فلس��طين و 
نيروهاي رژيم صهيونيس��تي كه نگراني نسبت به 
مختل ش��دن عرضه نفت خاورميانه را برانگيخت، 
بيش از سه دلار و ۵۰ سنت افزايش داشتند. حماس 
شنبه هفته جاري، بزرگ ترين حمله مسلحانه عليه 
رژيم صهيونيستي در چند دهه گذشته را آغاز كرد 
و با موج حملات هوايي رژيم صهيونيستي به غزه، 
درگيري ها در ش��ب دوشنبه ادامه يافت. تحليلگر 
موسسه مالي »آي ان جي« در يادداشتي اعلام كرد: 
همچنان ابهامات زيادي در بازارها پس از حملات در 
اراضي اشغالي فلسطين وجود دارد. در حالي كه رژيم 
صهيونيستي، نفت بسيار اندكي توليد مي كند، اما 
بازارها نگران تشديد درگيري و آسيب ديدن عرضه 
نفت خاورميانه هستند كه باعث بدتر شدن كمبود 
عرضه تا پايان سال 2۰2۳ مي شود. به گفته منابع 
آگاه، بندر عسقلان رژيم صهيونيستي و پايانه هاي 
نفتي آن در پي درگيري ها، بسته شدند. بر اساس 
گزارش رويترز، ويويك ديهار، تحليلگر انرژي شركت 
سي بي اي، اظهار كرد: ما همچنان بر اين باوريم كه 
نفت برنت در سه ماهه چهارم سال 2۰2۳، بين ۹۰ تا 
۱۰۰ دلار در هر بشكه تثبيت خواهد شد و تحولات 
اخير اراضي اشغالي فلسطين، ريسك صعود نفت به 

۱۰۰ دلار و بالاتر از آن را افزايش داده است.

معاونوزيرنيرو:
استفاده از آب هاي نامتعارف

در دستور كار است
به گفته معاون وزير نيرو در ام��ور آب و آبفا با توجه به 
شرايط آبي در كشور، استفاده از آب هاي غيرمتعارف در 
برنامه صنعت آب قرار گرفته و براي اين موضوع اقداماتي 
انجام شده است؛ به طوري  كه طرح هاي متعددي در اين 
زمينه در حال اجرا و بهره برداري قرار گرفته است. محمد 
جوان بخت در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه امروز و به 
مرور زمان، با رشد اقتصاد و افزايش ميزان مصرف آب 
در كنار افزايش ميزان تقاضاي منابع آبي، سالانه شاهد 
مديريت دسترس��ي به اين منابع هستيم، اظهار كرد: 
بر اين اساس استفاده از آب هاي غيرمتعارف از جمله 
بهره مندي از آب دريا جزو برنامه هاي وزارت نيرو است. 
وي با بي��ان اينكه حدود ۷۰ درصد جمعيت جهان در 
سواحل مستقر هستند، گفت: بر اين اساس استفاده 
از آب دريا براي مصارف شرب، بهداشتي و صنعتي در 
جهان به يكي از روش هاي تامين منابع آبي مرس��وم 
است؛ امروز بس��ياري از كشورهاي جهان از اين منابع 
بهره برداري قابل ملاحظه اي مي كنند. معاون وزير نيرو 
در امور آب و آبفا با بيان اينكه براي مقابله با تنش آبي ۸۰۰ 
طرح كوچك و بزرگ در 2۰۰ نقطه كشور اجرايي شده 
است، اظهار كرد: اكنون مديريت آب در ساليان گذشته 
به ويژه در حوزه صيانت آبي خيلي كار آمد نبوده است و 
در حال حاضر ما بدهكار منابع آبي هستيم و بايد خود را 
مسوول بدانيم و در مسير حفظ منابع آبي گام برداريم. 
جوان بخ��ت با تاكيد بر اينكه س��ال گذش��ته به رغم 
شرايط س��خت منابع آبي، اين شرايط تا حدود زيادي 
به خوبي مديريت شد، تصريح كرد: هر چند با توجه به 
افزايش مصرف آب و منابع محدود آبي نياز به تعمق و 
برنامه ريزي هاي جدي تر و جديدتري براي مديريت 
مص��رف آب در بخش هاي مختلف وج��ود دارد. اين 
برنامه ريزي ها مي تواند از حوزه قانونگذاري شروع شود 
تا به مرحله مياني و مديريت الگوي مصرف برسد. وي با 
بيان اينكه مصرف آب در كشور شباهتي به يك كشور 
كم آب ندارد و مثل كشورهاي پر آب با مقوله آب برخورد 
مي كنيم، گفت: در سال جاري همچنان مشكلات آبي 
در برخي نقاط كشور وجود دارد كه نيازمند برنامه ريزي 
دقيق و اقدامات مناسب است. به گفته معاون وزير نيرو 
در امور آب و آبفا، س��ال ۱۴۰۱ س��الي بسيار سخت و 
متفاوت در صنعت آب بود كه توانستيم با موفقيت آن را 
پشت سر بگذاريم و خدماتي ارايه كنيم كه در اين زمينه 
مي توان به طرح انتقال آب به شهرهاي همدان و سنندج 
و نيز تكميل طرح عظيم آبرساني غدير خوزستان اشاره 
كرد. جوان بخت با بيان اينكه توسعه زيرساخت هاي 
صنعت آب در بخش هاي مختلف و در حوضه هاي آبريز 
كشور، اعم از ساخت سيل بندها و سدها، ايجاد خطوط 
انتقال، كانال ها و تصفيه خانه ها، شبكه هاي آبرساني و 
شبكه هاي توزيع و همچنين متنوع سازي مسائل آبي 
در دستور كار دولت و صنعت آب قرار گرفته است، گفت: 
مهار و مديريت آب هاي سطحي و منابع آب زيرزميني از 
جمله برنامه هاي دولت از گذشته تاكنون است و امسال 

با قدرت بيشتر ادامه مي يابد.



نيمه آبان ماه س��ال گذش��ته بود كه صندوق املاك 
و مس��تغلات در س��ازمان بورس رونمايي شد؛ در آن 
زمان گفته شد قرار است مردم با خريد متري مسكن 
صاحبخانه شوند؛ اما حالا با گذشت مدت زماني از آغاز 
به كار اين صندوق روش��ن شده است، خانه دار كردن 
مردم از طريق صندوق هاي املاك ادعايي بيش نبوده 
است و با توجه به شرايط اقتصادي و اين صندوق ها به 
نظر نمي رسد كه مردم با خريد يك متر يك متر خانه، 

صاحبخانه شوند.
صندوق املاك و مستغلات ۲1 آبان ماه سال 1401 در 
سازمان بورس رونمايي شد؛ اما مردادماه سال ۹۹ بود 
كه تشكيل اين صندوق البته در قالب بورس مسكن 

تصويب شد.
روز 16 مهر ماه مجيد عشقي، رييس سازمان بورس 
و اوراق به��ادار گف��ت: صندوق املاك و مس��تغلات 
راه اندازي شد و در سه ماه گذشته پيش فروش متري و 
دستورالعمل سلف مسكن آماده شد و تا يك هفته روي 
سايت است و تا هفته آينده پس از جمع بندي نهايي در 
اولين جلسه هيات مديره تصويب خواهد شد و يكي از 

ابزار هاي خوب براي بخش عرضه مسكن است.
بيت الله ستاريان، كارشناس اقتصاد چندي پيش در 
يك گفت وگو مطرح كرده بود كه فروش متري مسكن 
قابل تعميم به كل بازار مسكن كشور نيست و اين مدل 
از فروش تنها مي تواند 3 درصد از بازار مسكن را پوشش 
دهد. فروش متري مس��كن تنها براي بخشي از بازار 
كه به دست ارگان ها دولتي است كاركرد دارد و براي 
ورود مسكن سازان خصوصي و خريد مسكن توسط 
مشتريان خرد مناسب نيس��ت. ادعاي خانه دارشدن 
تدريجي مردم از طريق عرضه متري مسكن در بورس، 
ادعايي بيهوده اس��ت و اين مدل عرضه مسكن تنها 
اب��زاري براي عرضه خانه هاي دولتي در بازار اس��ت و 
با قوانيني كه بورس وضع كرده ش��رايط براي عرضه 
خانه هاي بخش خصوصي در اين بازار مهيا نيس��ت. 
بورس تنها زماني مي تواند ادعا كند كه فروش متري 
مسكن در بورس ابزاري براي خانه دار شدن مردم است 
كه بيش از 40 درصد از بازار مسكن را در قالب فروش 

متري عرصه كند.

    بورس كالا؛ اولين مسير 
براي فروش متري مسكن

سيد احسان خاندوزي، سخنگوي اقتصادي دولت در 
پاسخ به سوالي مبني بر اينكه دولت براي تامين مالي 
مسكن از طريق بازار سرمايه چه برنامه اي دارد گفت: 
يكي از تاكيدات جدي ستاد اقتصادي دولت اين است 
كه با توجه به سياس��ت هاي سقف رش��د ترازنامه اي 
كه براي بانك ها در نظر گفته ش��ده و ممكن اس��ت 
محدوديت هاي��ي را ايجاد كند و با توجه به پيش��برد 
اهداف بخش مسكن كه جزو اولويت هاي رييس جمهور 
و هيات دولت است، به طور حتم بايد از ساير ابزارها براي 

تامين مالي مسكن از بازار سرمايه استفاده كرد.
خاندوزي با اشاره به اينكه دو مسير به شكل فعال براي 
اين موضوع در حال پيگيري است، عنوان كرد: مسير 
نخست فروش متري مسكن، در بورس كالا است كه 
بخشنامه لازم در بورس كالا تصويب و ارسال شده و به 

زودي از سوي سازمان بورس تاييد خواهد شد.
سخنگوي اقتصادي دولت اشاره كرد: اين مسير زمينه 
و فضا را براي اينكه افراد فاقد توانايي خريد مس��كن 
بتوانند از طريق ابزارهايي هم سرمايه گذاري كرده و 
هم سرمايه هاي خود را نسبت به نوسان هاي تورمي در 
آينده مصون كنند باز خواهد كرد.همزمان با افزايش 
قيمت املاك و مستغلات در كشور سرمايه هاي اين 

افراد هم افزايش مي يابد.
خاندوزي در ادامه اظهار كرد: مسير دوم اين است كه در 
كميسيون اقتصادي دولت هفته گذشته آيين نامه اي 
در رابطه با تسهيل و تسريع شكل گيري صندوق هاي 

سرمايه گذاري در ساخت و اجاره مسكن مصوب شد.
وي گفت: اميدواريم ظرف يك هفته تا 10 روز آينده 
در صحن هيات دولت به تصويب برسد. در مجموع اين 
ابزارها زمينه را براي اينكه بتوانيم شاهد رونق بخشيدن 
به ابزارهاي ساخت مسكن و تامين مالي از طريق بازار 

سرمايه باشيم.
س��خنگوي اقتصادي دولت در پاي��ان تصريح كرد: 
پيش��نهاد ديگري هم وزارت اقتصاد و دارايي ارسال 
كرده و در اختيار وزارت راه و شهرسازي قرار داده مبني 
بر ايجاد صندوق هاي كالايي براي مصالحي از جمله 

سيمان و فولاد و امثال آنكه در قالب كالا هستند.
خاندوزي گفت: اين صندوق ه��ا، ابزار جديدي براي 
انبوه سازان يا نهادهاي بزرگ سازنده چون بنياد مسكن 
است كه بتوانند از پيش نسبت به تامين مصالح خود با 

قيمت هاي قابل پيش بيني اقدام كنند.

    مخالفان و موافقان
طرح فروش متري مسكن

طرح فروش متري مسكن در بازار سرمايه مخالفان و 
موافقان بسيار زيادي دارد. داستان از اين قرار است كه 
مخالفان عقيده دارند كه خريد يك متر يا دو متر به درد 
كسي نمي خورد و جز هزينه چيزي دربرندارد. از سوي 
ديگر مثلا يك خان��ه 40 متري به 6 نفر )با متراژهاي 
مساوي( رس��يد حال اين شش نفر چگونه در تقسيم 
پول و صاحبخانه شدن توافق خواهندكرد؟ به طور كلي 
خريد متري دردسر و داستان هاي خاص خود را دارد 
و هر كسي نمي تواند در اين خريد موفق باشد؛ چراكه 
جزييات خاصي از اين طرح منتش��ر نشده و هر كس 
بر گمان خود و چند خبري كه منتشر شده شرايط را 

تحليل و بررسي مي كند.
موافقان نيز عقيده دارند كه با خريد يك متر از مسكن 
نيز يك فرد مي تواند در بازار مسكن سرمايه گذاري كند 
تا در آينده اين سرمايه گذاري سود خوبي به فرد بدهد. 
يك سوال در اينجا مطرح مي شود كه تورم بايد چند 
هزار درصد شود كه يك متر مسكن سود خوبي به فرد 

سرمايه گذار بدهد؟
درست است در اين ش��رايط تورمي و گراني مسكن 
حتي خريد يك متر خانه غنيمت اس��ت؛ اما مس��اله 
اينجاست كه اگر ما يك خانه را ۲5 متر در نظر بگيريم و 
هر فردي با شرايط خاص خود يك الي دو متر از خانه را 

خريداري كند پس از گذشت چند سال اين صاحبان 
خانه چه خواهند كرد؟ براي مثال كسي دو متر از اين 
خانه ۲5 متري را خريداري كرده باش��د و پس از 10 
س��ال بخواهد كل خانه را بخرد چگونه مي تواند بقيه 
صاحبان ملك را راضي كند؟ يا اينكه اگر فردي بخواهد 
دو متر از خانه را بفروشد چگونه شرايط فروش فراهم 

خواهد بود؟
البته نكته قابل توجه اينجاست اين سناريو در صورتي 
قابل قبول اس��ت كه فروش متري مسكن به صورت 

مستقيم باشد نه از طريق اوراق و صندوق.
يكي از كارشناسان اقتصادي نوشت كه در اين شرايط 
هنوز كاركرد خريد مس��كن در بورس مبهم اس��ت و 
سهولت خانه دار شدن به روش تدريجي در بازار مسكن 
آن طور كه مس��وولان اذعان دارند دور از تصور به نظر 
مي رسد؛ كارشناسان حوزه مسكن بر اين باورند، خريد 
متري مسكن صرفا يك ابزار مالي براي تامين نقدينگي 
بنگاه ها ي اقتصادي در جهت توليد و عرضه مسكن بوده 
بنابراين شرط تس��هيل خانه دارشدن مردم در وهله 
اول بهبود س��اختار اقتصادي، كنترل تورم و افزايش 

ابزارهاي مالي براي عرضه و خريد مسكن است.

    شرط خانه دار شدن مردم!
محمد حسين رحمتي، معاون توسعه بازار و مطالعات 
اقتصادي بورس كالاي ايران درباره نحوه كاركرد اوراق 
فروش متري مس��كن مي گويد: س��ازندگان مسكن 
مي توانند براي ساخت يا تكميل يك پروژه ساختماني با 
انتشار اوراق سلف موازي مسكن در بورس كالا، بخشي 
از سرمايه مورد نياز خود را براي اتمام پروژه و تحويل 
به مردم تامين كنند. براين اساس، مردم با خريد اوراق 
سلف مسكن اقدام به پيش خريد واحدهاي آن پروژه 
مي كنند و مي توانند اوراق را تا زمان سررسيد و تحويل 
ملك نگه دارند ي��ا در بازار ثانويه اقدام به فروش اوراق 

خود به قيمت روز كنند.
معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادي بورس كالاي 
ايران ادامه داد: در ساده ترين شكل سرمايه گذاري در 
بازار پيش فروش متري مسكن، براي مثال خريدار اقدام 
به خريد يك متر مسكن مي كند كه در زمان عرضه، 
تاريخ تحويل آن ملك، دوس��اله و كوچك ترين متراژ 
هر واحد 50 متر عنوان شده است، آن خريدار اگر قصد 
خانه دار شدن داشته باشد بايد تا زمان سررسيد دوساله 

مقدار اوراق خود را به عدد 50 ورقه يك متري برساند، 
اما اگر قصد تحويل گرفتن خانه را نداشته باشد و صرفا 
با نيت سرمايه گذاري در بازار مسكن وارد اين معاملات 
شده باشد، در هر زماني طي اين دوسال، امكان فروش 

اوراق و تسويه نقدي را دارد.
وي تاكيد كرد: پس شرط خانه دار شدن مردم در اين 
ابزار مالي، رساندن تعداد اوراق سلف مسكن به اندازه 
حداقل متراژ واحدهاي ساخته شده است. قيمت اوراق 
سلف مسكن نيز در بازار ثانويه براساس قيمت هاي بازار 
مسكن نوسان مي كند و افرادي كه قصد سرمايه گذاري 
در اين بازار را دارند مي توانند با سرمايه هاي خُرد و به 

صورت خريد متري وارد اين بازار شوند.
رحمتي در ادامه به تفاوت قيمت واحدها در يك پروژه 
اشاره كرد و افزود: طبيعتا در يك پروژه، متراژ و شرايط 
همه واحدها يكسان نيست براي مثال واحدهايي كه در 
طبقات بالاتر يك ساختمان قرار دارند، قيمت بيشتري 
نسبت به واحدهاي طبقات پايين دارند و حتي شرايط 
ديگري نيز مي تواند در قيمت واحدها اثرگذار باشد؛ به 
همين منظور براي مثال واحد طبقه اول به عنوان اوراق 
پايه در نظر گرفته مي شود و در اميدنامه ذكر مي شود 
كه واحد طبقه 15، يك و نيم برابر اوراق پايه ارزش دارد.

معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادي بورس كالاي 
ايران تاكيد كرد كه همه شرايط و جزييات قيمتي در 
كل واحدهاي يك پروژه به طور ش��فاف در اميدنامه 
عرضه مي آيد و سرمايه گذاران قبل از خريد بايد به طور 

كامل اين بندها را مطالعه كنند.

    بازار از دريچه معاملات
شاخص كل بازار سرمايه در پايان معاملات روز گذشته 
يعني سه ش��نبه 18 مهرماه تغيير مسير داد با رشد 8 
ه��زار و 470 واحدي معادل 0.4۲ درصدي به تزار دو 
ميليون و 14 رسيدو همچنين شاخص هم وزن رشد 
0.73 درصدي داشت تا به 685 هزار واحدي برسد. از 
سوي ديگر شاخص فرابورس نيز رشد 0.61 درصدي 
داشت تا به محدوده ۲5 هزار و 143 هزار واحدي برسد.

از سوي ديگر ارزش معاملات بازار به ۲، 814 ميليارد 
تومان و حجم معاملات به 5.8۲ ميليارد سهم رسيد. 
همچنين شاهد خروج يك ميليارد تومان نقدينگي 
از ب��ازار بوديم و در نهاي��ت ارزش دلاري بازار به ۲40 

ميليارد دلار رسيد.
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فراهم  شدن زيرساخت معاملات 
مستقيم گواهي سپرده انرژي

علي نقوي، مديرعامل بورس انرژي ايران با اش��اره به 
اينكه اشخاص حقيقي مي توانند از طريق شركت هاي 
سبدگرداني داراي مجوز سازمان بورس و اوراق بهادار 
اقدام به خريد گواهي سپرده نفت خام و ميعانات گازي 
كنند، گفت: به زودي پس از طي شدن مراحل توسعه و 
عمق بخشي بازار گواهي سپرده انرژي، زيرساخت خريد 
اين گواهي ها به صورت مستقيم نيز فراهم خواهد شد. 
به گفته وي؛ اسفند س��ال 1401 بازار گواهي سپرده 
انرژي در راس��تاي اهداف اقتصاد مقاومتي راه اندازي 
ش��د. قيمت اين گواهي ها بر اساس نرخ جهاني نفت 
خام تعيين مي شود. لازم به ذكر است؛ سفارش گذاري 
گواهي سپرده انرژي به صورت ارزي و تسويه به صورت 
ريالي اس��ت و تا امروز 14 ميلي��ون دلار نفت خام و 
ميعانات گازي از طريق گواهي سپرده انرژي معامله 

شده است.

تسهيل حضور دانش بنيان ها
در بازار سرمايه

سنا| رضا خانكي مديرعامل شركت ازكي سرمايه در 
خصوص مزيت تامين مالي شركت هاي دانش بنيان 
از بازار سرمايه، اظهار كرد: بازار سرمايه مكانيزم هاي 
افزايش سرمايه را تسهيل و تسريع مي كند، همچنين 
شركت هاي دانش بنيان با ورود به بازار سهام مي توانند 
با وثيقه سهام خود از طريق بانك ها يا انتشار اوراق تامين 
مالي كنند. او افزد: در بازار سرمايه به سبب وجود برخي 
از ابزارها و زيرس��اخت ها طيف وسيعي از سهامداران 
وجود دارند كه اين امر مي تواند زمينه بسيار مناسبي 
به جهت تسريع در روند تامين مالي براي شركت باشد. 
مديرعامل شركت ازكي سرمايه در خصوص مزاياي 
راه اندازي بازار تخصصي براي شركت هاي دانش بنيان، 
گفت: بازارتخصصي شركت هاي دانش بنيان بهتر است 
به سمت شركت هاي IT محور حركت كند و بازاري 
همانند بورس نزدك ش��كل گيرد تا سرمايه گذاراني 
كه به دنبال س��رمايه گذاري در حوزه هاي ديجيتال 
هس��تند در آن بازار حضور يابند. خانكي در پايان در 
وظايف س��ازمان بورس و معاونت علم��ي و فناوري 
رياست جمهوري، مطرح كرد: سازمان بورس ضمن 
تس��ريع فرآيند پذيرش اين ش��ركت ها در فرابورس 
مي بايس��ت روند تامين مال��ي آنها از طري��ق كانال 
بدهي را تس��هيل بخش��د، معاونت علمي و فناوري 
رياس��ت جمهوري نيز باي��د بر بح��ث ارزش گذاري 
دارايي هاي نامشهود و استانداردهاي حسابرسي مربوط 

به آن تاكيد كند تا طبقه سرمايه آنها شفاف تر شود.

چه خبر از كدال؟
اكوايران| ش��ركت صنعتي و كش��اورزي شيرين 
خراسان )قشرين( اعلام كرد توزيع سود سهامداران 
از تاريخ 10 مهر 140۲ از طريق سامانه سجام پرداخت 
شده است. شركت پتروش��يمي اصفهان )شصفها( 
عنوان كرد در خصوص اص��لاح تصويب نامه هيات 
وزيران در ارتباط با نرخ گاز خوراك ابلاغ رس��مي به 
ش��ركت ارسال نشده اس��ت. همچنين اين شركت 
از افزاي��ش 43 درصدي نرخ پلاتفرميت بر اس��اس 
ميانگين نرخ هر تن خريد خوراك در 5ماهه ابتداي 
س��ال 140۲ خبر داد. ش��ركت ذوب آهن اصفهان 
بيان ك��رد در نظر دارد نس��بت به تجدي��د ارزيابي 
بخش��ي از دارايي هاي خود )طبقه زمين( و سپس 
افزايش س��رمايه از مح��ل آن اقدام نمايد.ش��ركت 
س��ايپا از تمديد زمان مزايده فروش س��هام شركت 
خودروسازي بنيان توس��عه صنعت پارس )تاپكو( 
خبر داد. شركت آهن و فولاد ارفع اعلام كرد شركت 
معدني و صنعتي چادرملو تعداد 11 ميليون سهم از 
سهام سرمايه گذاري ش��ده در شركت صنايع فولاد 
رهام پارس )به ميزان ۲۲ درصد كل سهام( را با قيمت 
ارزيابي هيات كارشناسي رسمي دادگستري تهران 
به مبلغ 3۹ ميليارد تومان به شركت آهن و فولاد ارفع 
واگذار نمود. باش��گاه فرهنگي ورزشي پرسپوليس 
بيان كرد طي اقامه دعوي توس��ط باشگاه به عنوان 
خواهان عليه يورگن لوكاديا و باش��گاه مايتي لاينز 
چين به عنوان خوانده ها، خوانده ها متضامناً محكوم به 
پرداخت غرامت به مبلغ 3۲4.۲0 دلار امريكا و جريمه 
شدند.  شركت صنعتي و كشاورزي شيرين خراسان 
)قشرين( اعلام كرد توزيع سود سهام داران از تاريخ 
10 مهر 140۲ از طريق سامانه سجام پرداخت شده 
است.شركت بازرگاني و توليدي مرجانكار )كمرجان( 
در نظر دارد ماشين آلات، تجهيزات و تأسيسات خط 
اتوماتيك توليد خرپا فلزي خ��ود را از طريق مزايده 
عمومي واگذار نمايد.  ش��ركت مارگارين )غمارگ( 
نس��بت به موضوع خريد ماشين آلات فركشنيشن 
و هيدورژناسيون شفاف سازي و عنوان كرد از مبلغ 
14.۹44 هزار يورو مبلغ 7۹3۹ هزار يورو پرداخت و 
مابقي به دليل مشكلات نقدينگي در تعهد شركت 
باقي ماند و پروژه متوقف شد. براين اساس با استقرار 
تيم مديريتي پرداخت مابقي مبلغ براي ورود آنها به 
كشور انجام شد. شركت خدمات دريايي و كشتيراني 
خط دريابندر شناور بارج نصر 8۲3 را از طريق مزايده 
به فروش مي رس��اند  شركت پاريز ش��رق )پاريز( از 
انعقاد قرارداد مشاركت در احداث پروژه ساختماني با 
كاربري مسكوني و قرارداد مشاركت در احداث پروژه 
ساختماني با كاربري مسكوني و اجرا محوطه سازي 
خبر داد.سازمان بورس مجوز افزايش سرمايه خيليبل 
از محل مازاد تجدي��د ارزيابي دارايي ها را صادر كرد.

س��ازمان بورس مجوز افزايش سرمايه 50 درصدي 
شركت شهد )قش��هد( از محل سود انباشته را صادر 
كرد. س��ازمان بورس مجوز افزايش س��رمايه 68۲ 
درصدي ش��ركت پلي اكريل ايران )شپلي( از محل 
مازاد تجديد ارزياب��ي دارايي ها را صادر كرد. از ديگر 
نمادهايي كه مجوز س��رمايه آنها از طريق س��ازمان 
بورس صادر شده نمادهاي قرن، فنورد، افق، فروس 

و ويسا بوده است.

آخرين جزييات از امكان 
وثيقه گذاري سهام اعلام شد

باشگاه خبرنگاران| س��ميه محمدي، مدير پروژه 
توثيق الكترونيك شركت س��پرده گذاري مركزي در 
خصوص سامانه س��تاره گفت: خدمت توثيق سامانه 
س��تاره از تاريخ 5 مرداد ماه 1401 توس��ط ش��ركت 
سپرده گذاري عملياتي شد و بانك مهر ايران به عنوان 
اولين بانك اين خدمت را به ذي نفعان خود ارايه نمود. 
اكنون تمام سرويس هاي مربوطه جهت بهره برداري در 
اختيار بانك ها قرار داده شده است. محمدي در خصوص 
اتصال بانك ها به سامانه س��تاره بيان كرد: بانك هاي 
صادرات، ملت، پارسيان و شهر اقدامات مهمي در اين 
راستا انجام داده اند. ليكن زمان بهره برداري از اين خدمت 
از سمت بانك هاست و شركت سپرده گذاري مركزي 
اطلاعات دقيقي ندارد. در پاس��خ به اين پرسش كه آيا 
امكان توثيق سهام در اختيار تمام بانك هاست؟ اظهار 
كرد: بله بانك هايي ك��ه متقاضي دريافت اين خدمت 
بوده اند كليه اقدامات مورد نياز جهت برقراري ارتباط 
برخط به وجود آمده و قابل بهره برداري است. اين مقام 
مسوول در پاسخ به اين پرسش كه آيا توثيقي با سهام در 
سامانه ستاره تاكنون ثبت شده است؟ بيان كرد: بانك مهر 
ايران وثايقي را به پشتوانه سهام در بستر توثيق مكانيزه 

ستاره انجام داده است.

تخفيف ۵ درصدي
خوراك پالايشگاه ها تصويب شد

بورس پرس| رس��يدگي به جزيي��ات لايحه برنامه 
هفتم توسعه در دستور كار قرار گرفت و نمايندگان با 
ماده 45 اين لايحه مخالفت كردند و در نهايت پيشنهاد 
اصلاح كل اين ماده از سوي كميسيون انرژي ارايه شد 
و علي رغم مخالفت دولت به تصويب مجلس رسيد. بر 
اساس اين گزارش، طبق اصلاحيه كل ماده 45 دولت 
مكلف است در راستاي افزايش ارزش افزوده محصولات 
در زنجيره پايين دستي پترو پالايشگاهي و نيز افزايش 
كيفيت فرآورده هاي نفتي و تطابق آن با استانداردها و 
الزامات قانوني داخلي و بين المللي ساز و كارهاي مورد نياز 
براي ارتقاي كيفي فرآورده هاي توليدي و كاهش توليد 
فرآورده هاي سنگين را به نحوي تهيه كند كه تا سال 
پايان برنامه، تركيب و كيفيت فرآورده هاي نفتي توليد 
شده توسط شركت هاي پالايشي و پترو پالايشگاهي 
از استانداردهاي لازم برخوردار باشد. تبصره: تخفيف 
5 درصدي خوراك ش��ركت هاي پالايش��گاهي و نيز 
تخفيف خوراك گاز طبيعي تحويلي به ش��ركت هاي 
پتروشيمي موجود مابه تفاوت قيمت خوراك گاز تحويلي 
با تكليف مندرج در قانون هدفمندي يارانه ها، مشروط 
به اختصاص حداقل 40 درصد از س��ود خالص سالانه 
اين شركت ها به حساب اندوخته سرمايه اي مخصوص 
طرح هاي كيفي سازي و توسعه زنجيره اي پايين دستي 
صنعت آنها اس��ت. آيين نامه اجرايي اين ماده توسط 
وزارت نفت و با همكاري وزرات اقتصاد و سازمان حفاظت 
محيط زيست ظرف سه ماه پس از لازم الاجرا شدن اين 
قانون تهيه مي شود و به تصويب هيات وزيران مي رسد. 
بيگي نژاد در خصوص پيش��نهاد اصلاح كل اين ماده 
گفت: 5 درصد تخفيف خوراك به پالايشگاه ها اختصاص 
مي يابد به ش��رطي كه پالايش با كيفيت انجام دهند. 
چون طبق گزارشات حدود ۲3 درصد از نفت را به نفت 
كوره تبديل مي كنند كه قيمت آن از نفت كوره كمتر 
است و اين به صلاح نيست. 5 درصد تخفيف خوراك به 
شرطي به شركت هاي توليدي اختصاص مي يابد كه در 
افزايش كيفيت فرآورده سرمايه گذاري كنند و درصد 
توليد نفت كوره را پايين بياورند.  وي افزود: در شرايط 
فعلي پالايشگاه با كيفيت و بي كيفيت هيچ تفاوتي ندارد 
و رغبتي هم براي افزايش كيفي��ت محصولات ندارد 
اين تخفيف به بهينه سازي و افزايش كيفيت در حوزه 
محصولات پالايشگاهي كمك مي كند.  نماينده دولت در 
مخالفت با اين پيشنهاد گفت: كاهش نفت كوره از سوي 
دولت هدف گذاري شده و قرار است تا پايان برنامه هفتم 
توسعه ميزان نفت كوره به 4۹ ميليون ليتر در روز برسد. 
توليد نفت و گاز و بنزين يورو 4 با كيفيت در برنامه هاي 
دولت هدف گذاري كمي شده و ضمانت اجرايي براي 
افزايش كيفيت اين محصولات در دستور كار دولت است.

احتمال واريز سود سهام عدالت 
در پايان آذرماه

ايسنا| با توجه به صحبت رييس سازمان بورس مبني 
بر اينكه احتمالا پرداخت سود سهام عدالت در تاريخ هاي 
مشابه سال گذشته انجام مي ش��ود، اواخر آذرماه بايد 
منتظر واريز مرحله اول و روزهاي پاياني اسفند شاهد 
پرداخت مرحله دوم باشيم. اخيرا مجيد عشقي � رييس 
سازمان بورس - درباره نحوه و جزييات پرداخت سود 
سهام عدالت گفته است درخصوص سود سهام عدالت 
با توجه به اينكه شركت ها به صورت تدريجي اين كار را 
انجام مي دهند اختلاف چند ماهه را شاهد هستيم و هنوز 
نهايي نشده است، اما احتمالا در تاريخ هاي مشابه سال 
گذشته، سود سهام عدالت پرداخت خواهد شد. سال 
1401 سود س��هام عدالت مربوط به سال 1400 طي 
دو مرحله واريز شد. روند پرداخت مرحله اول از روز 30 
آذرماه 1401 آغاز و تا سوم دي ماه ادامه يافت. در مرحله 
نخست سهامداراني كه در پرتفوي سهام خود 45۲، 4۹۲ 
و 53۲ هزار تومان داشتند به ترتيب 510، 555 و 600 
هزار تومان و افرادي كه پرتفوي يك ميليون توماني در 
اختيار داشتند، مبلغ يك ميليون و 1۲8 هزار تومان سود 
علي الحساب دريافت كردند. فرآيند پرداخت مرحله دوم 
نيز روز ۲5 اسفند 1401 انجام گرفت. در اسفندماه نيز 
سهامداراني كه در پرتفوي سهام خود 45۲، 4۹۲ و 
53۲ هزار تومان دارايي داشتند، به ترتيب 613، 667 
و 7۲1 هزار تومان س��ود دريافت كردند. همچنين 
افرادي كه پرتفوي يك ميلي��ون توماني در اختيار 
داشتند، مبلغ يك ميليون و 356 هزار تومان سود به 
ايشان تعلق گرفت. بيش از 4۹ ميليون نفر در كشور 

مشمول دريافت سود سهام عدالت هستند. 

»تعادل«گزارشميدهد

مردمبهواسطهبورسخانهدارميشوند؟

تلفنخاصبهمعاونرييسيدرنشستخبري

خبر جنجالي رجيستري آيفون
 »آيفون 14 رجيستر مي شود« اين صبح روز سه شنبه 
18 مهرماه بازار موبايل را تكان داد. سايت ها و كانال هاي 
خبري متعددي نيز صبح روز سه شنبه با هيجان تيتر 
»آيفون 14 رجيستر مي شود« را كار كردند. موضوع 
دس��ت به دس��ت چرخيد و به كانال ه��ا و گروه هاي 
تلگرامي و صفحات اينستاگرامي نفوذ كرد. آنهايي كه 
مستمر اخبار حوزه موبايل و واردات را دنبال مي كنند، 
از اول به ماجرا شك داش��تند. اگرچه ذكر نام رييس 
سازمان ملي استاندارد ايران به عنوان منبع خبر باعث 
شد فروشندگان و خريداران موبايل موضوع را جدي 

بگيرند ولي معلوم بود يك جاي كار مي لنگد.

    خبر رجيستر آيفون ۱۴ از كجا آمد؟ 
رجيستر شدن آيفون 14 روز سه شنبه 18 مهرماه روي 
خروجي خبرگزاري تسنيم قرار گرفت و سپس توسط 
منابع متعدد بازنشر شد. اظهارات مهدي اسلام پناه، رييس 
سازمان ملي استاندارد، در يك نشست خبري عامل اين 
اتفاق بود و رسانه ها را وسوس��ه كرد چنين تيتري را در 
پيشاني صفحه يك شان بنشاند. مخاطباني كه هيجان 
خود را كنت��رل كردند و علاوه بر تيتر براي خواندن بدنه 
خبر را هم وقت گذاشتند تنها با يك توضيح كوتاه روبرو 
شدند: گوش��ي موبايل آيفون 14 ريجستر خواهد شد. 
خبر رجيستر ش��دن آيفون 14 اولين بار در ساعت 10 و 
36 دقيقه صبح روز سه شنبه 18 مهرماه روي خروجي 
خبرگزاري تسنيم قرار گرفت. رجيستر شدن آيفون 14 

سريع در فضاي مجازي چرخيد و به كانال هاي تلگرامي 
راه پيدا كرد. سايت GSM كه به شكل تخصصي در حوزه 
موبايل فعاليت مي كند از قول مهدي اسلام پناه نوشت: 
ان شاء الله اين كالا ]آيفون 14[ رجيستر خواهد شد. اين 
گوشي از نظر تكنولوژي مشكلي ندارد. البته بايد در نظر 
داشت كه موبايل مشمول استاندارد اجباري نيست و اين 
موضوع زير مجموعه وزارت ارتباطات است، اما پول ذخيره 

كنيد كه به زودي بتوانيد آيفون 14 بخريد. 

    تلفن رييس در نشست خبري زنگ خورد
خبر رجيستر آيفون 14 در ساعت 10 و 36 دقيقه صبح 
روز سه شنبه 18 مهرماه منتشر ش��د و دست به دست 
چرخيد ولي آنهايي كه مس��تمر اخبار ح��وزه موبايل و 
واردات را دنبال مي كنند، از همان اول به ماجرا مشكوك 
بودند. چون همين دو، سه روز پيش شاهد بخشنامه اي 
مبني بر تش��ديد مبارزه با عرضه آيفون 14، آيفون 15 
بوديم كه در آن حتي به برخورد با فروش دانگل آيكاس 
اشاره شده است. ش��ك و ترديد به خبر رجيستر آيفون 
14 وقتي تقويت شد كه به سِمت و عنوان حقوقي مهدي 
اسلام پناه دقت كنيم: »رييس سازمان ملي استاندارد«! 
پس اولين نفر شجاعت به خرج داد و اين سوال را مطرح 
كرد كه آيا اصلا رييس سازمان ملي استاندارد اختياري 
در حوزه رجيستري موبايل دارد؟ پاسخ اين سوال باعث 
ش��د ابري س��نگين دوباره بر بازار فروش آيفون س��ايه 
بياندازد. خبرگزاري تسنيم نوشته بود: پس از اعلام خبر 

رجيستري آيفون 14 توسط مهدي اسلام پناه، در حالي 
كه خبرنگاران هنوز در نشست حاضر بودند، تلفن آقاي 
رييس ]سازمان ملي اس��تاندارد[ زنگ خورد و از طرف 

دولت به او درباره اعلام چنين خبري تذكر دادند.

    خبري كه خيلي زود تكذيب شد
اين خبرگزاري براي روشن شدن ماجرا و پيگيري موضوع 
با سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز تماس گرفت تا 
حميدرضا دهقاني نيا با صراحت خبر رجيستري آيفون 14 
را تكذيب كند. به گفته او موضوع رجيستر شدن يا رجيستر 
نشدن تلفن هاي همراه به حوزه سازمان استاندارد مربوط 
نيست و نبايد در اين خصوص اظهار نظري صورت مي گرفت. 
اين گفت وگو در ساعت 11 و پنج دقيقه صبح روز سه شنبه 
18 مهرماه روي خروجي تسنيم قرار گرفت؛ يعني حدود 

نيم ساعت پس از انتشار خبر مسرت بخش اول!

    دلايلي كه براي ممنوعيت
واردات آيفون ۱۴ مطرح شد

تقريبا از ابتداي پاييز رجيستر شدن يا نشدن آيفون 14 در 
هاله اي از ابهام قرار داشت. اما در نهايت مسوولان ابتدا به 
صراحت اعلام كرده اند كه واردات تجاري اين موبايل ممنوع 
است و بعد از مدتي هم واردات آيفون 14 و مدل هاي بعد از 
آن از رويه مسافري نيز ممنوع شد. اين تصميم باعث شد 
قيمت آيفون 13 به دليل داشتن رجيستري و گارانتي از 
آيفون 14 قاچاق گران تر شده و عده اي هم ترجيح مي دهند 

با پول كمتر از آخرين تكنولوژي موجود استفاده كنند و در 
كنار آن با استفاده از يك موبايل ارزان قيمت سيم كارت 
خود را فعال كنند و با جديدترين مدل آيفون به اينترنت 
يك موبايل ارزان متصل شوند و كارهاي خود را پيش ببرند.  
البته همچنان عده اي به تغيير اين شرايط اميدوار بودند و 
حتي برخي مغازه داران با وعده رجيستر شدن اين موبايل 
آن را به خريداران عرضه مي كردند، اما در نهايت مشخص 
ش��د كه قرار نيس��ت ممنوعيت واردات آيفون 14 به بالا 
برداشته شود. اواخر شهريور ماه دبير انجمن واردكنندگان 
تلفن همراه، ارزبري بالا و عمل متقابل نسبت به تحريم ها 
را از جمله مهم ترين دلايلي عنوان كرد كه مسوولان براي 
ممنوعيت واردات آيفون 14 به بالا مطرح كرده اند و گفت كه 
به اين ترتيب ميزان واردات و ارزبري آيفون به شدت كاهش 
پيدا كرده، چرا كه عملا از آيفون 14 به بعد ثبت سفارش و 
رجيستري نخواهد شد و مدل هاي 13 و قبل از آن هم ديگر 
تقاضاي چنداني ندارد. مدتي بعد، ستاد مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز هم اين موضوع را تاييد كرد. رجيستري عنوان طرحي 
است كه از آذر 13۹6 اجرا شده. انواع گوشي تلفن همراه يا 
هر وسيله سيمكارت خور ديگر مثل تبلت، مودم، دانگل و... 
كه از خدمات اپراتور هاي رسمي موبايل استفاده مي كند 
بايد حتما از مبادي رسمي وارد كشور شود و كد رجيستري 
تنها پس از پرداخت هزينه ماليات و عوارض برايشان ارسال 
خواهد ش��د. موبايل هاي رجيستر نشده، 30 يا نهايتا 60 
روز در شبكه فعال هستند و پس از آن اصطلاحا آنتن شان 

قطع مي شود.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي ك��ه آلايندگي هوا از طريق هر موتور س��يكلت 
8 برابر يك خودروي س��واري است، رييس پليس راهور 
تهران بزرگ اعلام كرد، حدود 5 ميليون دس��تگاه موتور 
سيكلت، برابر با ۳۰ درصد موتورسيكلت هاي موجود در 
كش��ور، در پايتخت تردد مي كنند. به گزارش »تعادل«، 
ترافيك و آلودگي بزرگ ترين معضلات شهري پايتخت 
از نظر ش��هروندان تهراني اس��ت. اين نظر طي سال هاي 
اخير در نظرس��نجي هاي صورت گرفت��ه از مردم تهران 
بازتاب يافته اس��ت. ترافيك و آلودگي هوا اما در نيمه دوم 
هر س��ال تشديد مي شود. از سويي، مس��اله وارونگي هوا 
منجر به تشديد آلودگي هوا مي شود و از سوي ديگر، تمايل 
مردم به استفاده از وسايل نقليه شخصي فزوني مي گيرد. 
در اين ميان، فعاليت 5 ميليون موتور س��يكلت در تهران 
قابل توجه و البته هشدار آميز است. اگر چه موتورسواران 
اغلب براي گريز از ترافيك هاي س��نگين پايتخت به اين 
وس��يله نقليه پناه مي آورند، اما آلودگي اين وسيله نقليه 
براي شهر و شهروندان بسيار مضرر است، چرا كه به گفته 
كارشناسان، هر موتورس��يكلت نزديك به ۱5گرم در هر 
كيلومتر آلودگي ايجاد مي كند كه اين آلودگي با 8 خودرو 
سمند برابري مي كند. با يك حساب سرانگشتي مي توان 
گفت كه آلودگي توليد شده در تهران توسط وسايل نقليه 
شخصي، نه به ميزان 9 ميليون دستگاه وسيله نقليه )حدود 
4 ميليون خودرو و 5 ميليون موتور سيكلت( كه به اندازه 44 
ميليون خودروي سواري است. از همين رو است كه رييس 
پليس راهور تهران بزرگ، موتورسيكلت ها را يك معضل 
مي خواند. به گفته او، ۳۰ درصد موتورس��يكلت هاي كل 
كشور در تهران تردد دارند و اين در حالي ا ست كه حدود 4۰ 
درصد اين موتورها، موتورسيكلت كار هستند و ۱8 درصد 
براي تحصيل و ۱۳ درصد نيز براي خريد از موتور استفاده 
مي كنند. سرهنگ موسوي پور در خصوص اقدامات انجام 
ش��ده با خودروهاي دودزا گفت: پيش از اين خودروهاي 
دودزا فك پلاك ش��ده و با يك پلاك پنج رقمي در سطح 
شهر تردد مي كردند اما حالا با دسترسي كه به سامانه سيمفا 
داريم طرحي را در خصوص ابطال گواهينامه در دس��تور 
كار قرار داديم كه رانندگان مجبور شوند كه نسبت به اخذ 
معاينه فني اقدام كنند. او ديروز با حضور در صحن علني 
شوراي شهر تهران گفت: غول ترافيك تهران در نيمه دوم 
سال بيدار مي شود و همه نگران ترافيك سنگين در معابر 
هستند و ما تقريبا از دو ماه قبل با تشكيل كارگروه هايي با 
همكاري شهرداري به فكر مهار غول ترافيك پايتخت بوديم.

وي با بيان اينكه در نيمه دوم س��ال به دليل اضافه شدن 
س��فرهاي آموزش��ي و كاهش طول روز ترافيك افزايش 
مي يابد، اظهار كرد: در نيمه دوم س��ال در يك بازه زماني 
خاص اوج ترافيك خواهد بود. به گونه اي كه از س��اعت ۷ 
صبح با ش��روع مدارس ترافيك آغاز مي ش��ود و بعد از آن 
ترافيك ادارات و بعد از آن نيز ترافيك بازار آغاز مي شود و 
ترافيك معابر سنگين است و حتي تا ساعت ۱۰:۳۰ صبح 
نيز بار ترافيك ورودي را داريم. رييس پليس راهور تهران 
بزرگ ب��ا بيان اينكه ۱5 ورودي به ش��هر تهران داريم كه 
بيشترين ورودي خودروها از غرب و بعد از آن هم جنوب 
و شرق پايتخت اس��ت، ادامه داد: اگر بتوانيم حمل و نقل 
عمومي به سمت كرج را افزايش دهيم بسياري از مشكلات 
حل و فصل مي شود. وي با بيان اينكه حدود 9 ميليون موتور 
و خودرو در سطح شهر تهران تردد مي كنند، اما خيابان ها 
هنوز همان خيابان هاي قديمي است، گفت: تجمع مراكز 
آموزشي باعث بروز مش��كلاتي شده است. به گونه اي كه 
در ميدان اعجازي در منطقه يك حدود ۳۰۰۰ نفر س��فر 

آموزشي دارند و به همين دليل ما در تير ماه به فكر ايجاد 
منطقه مس��تقل پليس راهور در شرق منطقه ۳ افتاديم. 
چرا كه عمدتا شاهد تجمع مراكز آموزشي در خيابان هايي 
همچون دولت، پاسداران، يخچال، هروي و ... هستيم كه 
اين مساله باعث بروز معضل ترافيكي براي ما شده بود و به 
همين دليل يك منطقه، راهنمايي مستقل ايجاد كرديم 
كه خوش��بختانه عملكرد مثبتي در اين زمينه داش��ت. 
موس��وي پور با بيان اينكه از همه ظرفيت هاي نيروهاي 
پليس راهور استفاده كرديم و تا هفته پيش نيروهاي پليس 
راهور در آماده باش ۱۰۰ درصدي براي آغاز سال تحصيلي 
بودند، گفت: ۳۰۰ مدرسه كه در حاشيه معابر اصلي و مهم 
هستند را شناسايي كرديم و همچنين ۱۲۶ گلوگاه ترافيكي 
در تهران شناسايي شد كه در حال احيای پليس مدرسه 
هستيم. وي با بيان اينكه بر اساس مصوبه شوراي ترافيك 
در دو هفته ابتدايي مهر ورود كاميون هاي بار و كالا ممنوع 
بود، تأكيد كرد: در روز اول مهر 8۰۰ كاميونت متوقف شد.

رييس پليس راهور تهران بزرگ با بيان اينكه در سال ۱4۰۱ 
س��فرهاي روزانه از مرز ۲۰ ميليون سفر گذشت، گفت: 
به طور ميانگين روزانه 9۰۰۰ مورد خبر دريافت مي كنيم كه 
۲۲۰۰ مورد مربوط به تصادفات است و روزانه ۲۰۰ تصادف 
جرحي و كروكي داريم و بايد بگويم كه ۲۲ درصد تصادفات 
كل كشور در تهران است. موسوي پور با اشاره به آمار تردد 
4 ميليون خودرو در تهران و 4 ميليون موتورسيكلت در 
پايتخت گفت: معمولا روزانه ۶5۰ خودرو در تهران توقيف 

مي شود و يك سوم اعمال قانون كشور در تهران است.
وي ب��ا بيان اينكه راهب��رد ما در كنت��رل ترافيك اصلاح 
هندسي است، افزود: مقرر شده كه يك كارگروه مشترك 
بين معاونت حمل و نقل و پليس تشكيل شود و اميدواريم 
بتواني��م از هوش مصنوعي و كنترل هوش��مند ترافيك 
استفاده كنيم، چرا كه نصب يك دوربين در يك محور به 

ازاي چند تيم گشتي پليس فعاليت مي كند.
رييس پليس راهور تهران بزرگ با بيان اينكه اعمال قانون 
ما با دوربي��ن و حضور ماموران پليس تنها در معابر اصلي 

است و برخورد با تخلفات در محلات نداريم، گفت: بايد به 
سمت نظارت سامانه اي پيش برويم و اميدواريم با افزايش 
دوربين هاي ثبت تخلف و پلاك خوان اين مساله پوشش 

داده شود.
وي با بيان اينكه ما نمي توانيم با سامانه هاي سنتي ترافيك 
تهران را با اين حجم سفر كنترل كنيم، گفت: 58۰۰ تقاطع، 
۱۷۰۰ كيلومتر بزرگ��راه و ۶8۰۰ كيلومتر معابر درجه ۱ 

داريم كه با روش هاي سنتي نمي توان آن را كنترل كرد.
رييس پليس راهور ته��ران بزرگ همچنين در خصوص 
سرعت حادثه ساز نيز گفت: سرعت هاي نامتعارف رصد 
مي شود و با هماهنگي كه با مقام قضايي داريم كساني كه 

تعدد سرعت غيرمجاز دارند تحويل مراجع قضايي شوند.

   واكنش اعضاي شورا
به سخنان رييس پليس راهور

پس از استماع سخنان رييس پليس راهور تهران درباره 
ترافيك پايتخت، اعضاي شوراي شهر نقطه نظرات خود را 
بيان كنند. ناصر اماني عضو كميسيون برنامه و بودجه شورا 
با بيان اينكه اينجا خانه مردم است و بايد با ديد آنها به ترافيك 
نگاه كرد، يادآور شد: ترافيك روز به روز بيشتر مي شود؛ هر 
روز خودرو وارد تهران مي ش��ود اما هيچ خودرويي خارج 
نمي شود. وي افزود: عدم خروج خوردوها از چرخه تردد، 
عدم تأمين پاركينگ، اجراي طرح هاي عمراني و ساخت 
و س��از بدون پيوس��ت ترافيكي و مواردي از اين قبيل از 
مشكلات مرتبط با ترافيك اس��ت؛ اگر موتورسيكلت ها 
ساماندهي ش��وند بخشي از مش��كلات رفع خواهد شد. 
موتوره��ا در خطوط بي آرتي، تونل ه��ا و خطوط امدادي 

فعاليت مي كنند و مردم را آزار مي دهندو
اماني گفت: ساماندهي ترافيك مركزي تهران يكي ديگر 
از درخواست هاست؛ مي توان كاميونت ها و وانت بارهايي 
كه به باراندازها مي آيند، س��اماندهي كرد. تردد از خيابان 
خيام به معناي واقعي شرم آور است و بايد برنامه اي براي 

آن پيش بيني كرد.

وي با بيان اينكه س��ومين مس��اله برخورد با س��د معبر 
خودروهاست، يادآور ش��د: اگر اين سه مساله در دو ساله 
باقي مانده مديريت ش��هري برطرف ش��ود، قدم بزرگي 

برداشته شده است.
حبيب كاشاني خزانه دار شوراي ش��هر تهران نيز با بيان 
اينكه رفع معضل ترافيك اراده ملي مي طلبد، تأكيد كرد: 
بايد فرهنگ سازي در اين زمينه صورت بگيرد؛ خواسته 
پليس از شهرداري در مهرماه منطقي نيست و تا زماني كه 
سفارشات اتوبوس و مترو به نتيجه برسد، بايد فكري به حال 

ترافيك كرد و آموزش را جدي گرفت.
وي اضافه ك��رد: يكي از درخواس��ت هاي ما از پليس اين 
است كه خطوط ويژه ساماندهي شوند؛ چراكه در برخي 
موارد مي بينيم خطوط ويژه حتي از خطوط عادي شلوغ تر 
هستند و بايد اقداماتي از قبيل ساماندهي اين خطوط انجام 

داد تا به مردم آرامش و آسايش بخشيد.
در ادامه اين جلسه سوده نجفي رييس كميته سلامت شورا 
با بيان اينكه يكي از مش��كلات اساسي در مناطق، توقف 
طولاني مدت برخي خودروهاست، يادآور شد: اين خودروها 

به فضاهايي براي بزهكاري اجتماعي تبديل شده است.
وي افزود: معاينه فني خودروها نيز از ديگر مس��ائل است 
كه عدم توجه به آن منجر به خسارت خواهد شد؛ از سويي 
ديگر آلودگي هوا باعث ايجاد مشكلات جسمي براي مردم 
مي شود. نجفي با تأكيد بر اينكه تكاليف قانون هواي پاك 
بايد اجرايي شود، تصريح كرد: امروز در كل دنيا به مبحث 
فرهنگ سازي توجه ويژه صورت مي گيرد و بايد از سنين 

پايه و مدارس ابتدايي اين اقدام را آغاز كرد.
مهدي بابايي رييس كميته ايمني شورا نيز با اشاره به سد 
معبر توس��ط وانت بارها، گفت: تقاضاي ما اين اس��ت كه 

راهنمايي و رانندگي ورود جدي به موضوع داشته باشد.
وي ادامه داد: توقف وانت بارها در معابر و تبديل كردن فضا 
به بارانداز و مغازه از معضلاتي است كه شاهد آن هستيم و با 
توجه به اينكه نظم دهي به خودروها از وظايف پليس است، 

درخواست رسيدگي به اين مساله را داريم.
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بي خبري از ترفند دريافت 
مجوز براي آپارتمان 25 متري

پرويز سروري، نايب رييس شوراي اسلامي شهر تهران 
ديروز در حاشيه يكصد و هشتاد و دومين جلسه شورا 
و در جمع خبرنگاران گفت: معاونت شهرسازي اعلام 
كرده كه پروانه مسكن ۲5 متري را نمي دهد و در تهران 
امكان پذير نيست.  به گزارش ايلنا، اويادآور شد: مسكن 
۲5 متري نياز خانواده ۲ نفره را نيز پاس��خ نمي دهد و 
مشكلاتي همچون ترافيك را به دنبال خواهد داشت، 
لذا چنين مجوزي صادر نمي شود و مسكن ۲5 متري 
ساخته نخواهد شد. اين در حالي است كه روز دوشنبه 
هفته ج��اري، خش��ايار باقرپور، مديرعام��ل اتحاديه 
تعاوني هاي عمراني ته��ران در يك كنفرانس خبري 
با اش��اره به انتقادات مطرح شده مبني بر اينكه به طور 
قانوني پروانه ساخت حداقل به خانه هاي ٣5 متر داده 
مي ش��ود، از اين رو به خانه هاي ٢5 متر پروانه ساخت 
داده نمي ش��ود، تاكيد كرد: اين واحدها با مجوز هتل و 
اقامتگاه ساخته مي شود و از ابتكار مفهوم اقامت استفاده 
مي كنيم و مجموعه اقامتي اس��ت كه براي س��كونت 
استفاده مي شود و چه كسي گفته نمي توان در هتل و 
اقامتگاه سكونت داشت و ما منع قانوني را از بين برديم، 

اما قانون را دور نزديم.

 بازديد رايگان كودكان
 از برج ميلاد در هفته كودك

در هفته ك��ودك بازديد از مجموعه ب��رج ميلاد براي 
كودكان زير ۱۲ سال با ارايه كارت شناسايي تا روز جمعه 
اين هفته رايگان است. به گزارش فارس، روابط عمومي 
برج ميلاد اع��لام كرد: به دليل همزماني هفته كودك 
و تهران، اين مجموعه ويژه برنامه هاي گس��ترده اي را 
تدارك ديده است كه شهروندان و گردشگران به همراه 
فرزندان ش��ان مي توانند از اين برنامه ها تا پايان هفته 
جاري ۲۱ مهرماه استفاده كنند. براين اساس، در هفته 
ك��ودك بازديد از اين مجموعه ب��راي كودكان زير ۱۲ 
سال با ارايه كارت شناسايي كودك، تا روز جمعه رايگان 
است. همچنين كودكان در روزهاي۱9 تا ۲۱ مهرماه 
از تخفيف هاي ويژه مجموعه هاي شهربازي، كاربازيا و 
سرزمين افسانه ها برخوردار بوده كه در اين ايام مي توانند 
از س��اعت 9 تا ۲۱ از اين تسهيلات استفاده كنند. ويژه 
برنامه هاي ش��اد هنري و فرهنگي كودكان نيز در آخر 
هفته، ۲۰ و ۲۱ مهرماه در محوطه برج ميلاد با حضور 
شخصيت هاي كارتوني برگزار مي شود. گريم كودك، 
برگزاري مس��ابقات ويژه كودكان، اهداي جايزه، غرفه 
بازي هاي رايانه اي و نوستالوژيك، برپايي كارگاه علمي 
و رصد آسمان پايتخت، برپايي غرفه هاي خوراكي سالم 
براي كودكان و اجراي سيار گروه كودك كانون پرورش 
فكري كودكان و نوجوان از جمله اين ويژه برنامه ها در 

روزهاي پنج شنبه و جمعه اين هفته است.

 بازگشايي خانه باغ اتحاديه
 پس از 7 سال

احمد علوي عضو شوراي شهر ديروز در جلسه علني 
شوراي شهر به هفته تهران گفت: توقع ما از شهرداري 
تهران براي برگزاري برنامه هاي هفته تهران بيشتر 
از كارهايي بود كه انجام داده است. وي ادامه داد: اما 
در ميان برنامه هاي انجام ش��ده برگزاري مراسمي 
مثل تهران در خانه اتحاديه بسيار مورد استقبال قرار 
گرفت. به گفته علوي، خانه اتحاديه پس از ۷ س��ال 
كه آماده بهره برداري بود اما بنا به دلايلي در آن بسته 
بود از چند ماه قبل فعال و شهروندان مي توانند از آن 
استفاده كنند. بر اساس اين گزارش، خانه باغ اتحاديه 
عمارتي مربوط به دوره قاجار اس��ت ك��ه در مركز 
تهران ق��رار دارد. اين خانه  به دليل موقعيت مكاني 
بين خيابان فردوسي و لاله زار تهران قديم قرار دارد.

در تير ۱۳84 خانه اتحاديه ثبت ملي شد اما پس از 
چندي اين خانه از فهرس��ت آثار ملي خارج شد. در 
مهر سال 94 سازمان زيباسازي اين خانه را خريد. بعد 
از بازسازي هاي صورت گرفته و پس از ۷ سال توقف 
در اين دوره مديريت شهري در اين خانه تاريخي به 
روي شهروندان باز شد و استقبال گسترده اي از اين 

خانه صورت گرفت.

پيش بيني بارش باران در تهران
بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران از بعد از 
ظهر روز چهارشنبه تا روز جمعه )۱9 تا ۲۱ مهرماه( در 
بعضي ساعات در سطح استان بارش پراكنده باران و از 
پنجشنبه )۲۰ مهرماه( كاهش محسوس دما پيش بيني 
مي شود. به گزارش فارس، بر اساس بررسي نقشه هاي 
پيش يابي و تحليل الگوهاي همديدي، وضعيت جوي 
استان تهران با توجه به بروز ناپايداري ها تا روز جمعه )۲۱ 
مهرماه( به تناوب در بعضي ساعات وزش باد شديد، در 
ارتفاعات ش��مالي و نيمه جنوبي و غربي استان گاهي 
خيلي ش��ديد با احتمال تندباد لحظه اي و در مناطق 

مستعد خيزش موقت گرد و خاك مورد انتظار است.
از بعدازظهر روز چهارشنبه تا روز جمعه در بعضي ساعات 
در سطح استان بارش پراكنده باران، در ارتفاعات و نواحي 
غربي گاهي رگبارو رعد و برق و در قله ها با احتمال بارش 
برف پيش بيني مي شود. براي چهارشنبه عدم تغييرات 
محس��وس دما و روز پنجشنبه كاهش محسوس دما 
در بيش��تر نواحي استان انتظار مي رود. بر اساس اعلام 
اداره كل هواشناسي استان تهران، فيروزكوه با كمينه 
دماي ۶ درجه سانتيگراد سردترين نقطه استان تهران 
در ۲4 ساعت گذشته گزارش شده است. آسمان تهران 
امروز )۱9 مهرماه( قسمتي ابري تا نيمه ابري، به تدريج 
افزايش باد و گاهي وزش باد شديد با حداقل دماي ۱8 
و حداكثر دماي ۲8 درجه سانتي گراد و طي  پنجشنبه 
)۲۰ مهرماه( نيم��ه ابري، گاهي وزش باد ش��ديد، در 
بعضي س��اعت ها رگبار باران با احتم��ال رعد و برق با 
حداقل دماي ۱4 و حداكثر دماي ۲۲ درجه سانتيگراد 

پيش بيني مي شود.

 اهميت مسير ايران
 براي ترانزيت روس ها

مش��اور اقتصادي توس��عه راه آهن با بيان اينكه آينده 
اقتصاد روسيه به تسهيل ترابري ترانزيتي به مقصدهاي 
مختلف وابسته اس��ت و از اين رو مسير ايران هم براي 
روسيه اهميت دارد، گفت: اگر ما نتوانيم به اين تقاضا 
پاسخ دهيم، تقاضا معطل ما نمي ماند و از جاي ديگري 
پاسخ داده مي شود. سيد مرتضي ناصريان در گفت وگو 
با ايس��نا، با بيان اينكه نبايد به بح��ث ترانزيت صرفا از 
ديد درآمدي نگاه كنيم، اظهار ك��رد: ترانزيت اهداف 
متعددي مي تواند دنبال كند، اعم از روابط بين المللي 
و هم افزايي كش��ورهاي مختلف در صحنه اقتصادي 
كه مي توانند تعامل بيشتري داشته باشند و صادرات 
و واردات شان هم تقويت خواهد شد. وي با بيان اينكه 
در اس��ناد بالادس��تي متعددي از كشور بحث توسعه 
ترانزيت مطرح اس��ت، گفت: از بعد درآمدي، گاهي در 
رسانه ها به صورت اشتباه و گزاف مطالبي درج مي شود. 
براي مثال درباره درآمدزايي راه آهن رشت - آستارا كه 
۲۷ ارديبهشت توافقي بين ايران و روسيه امضا شد؛ اما 
اهميت ترانزيت صرفا از نظر اقتصادي نيست، بلكه از 
نظر روابط بين المللي، همبستگي بين كشورها، ارتقاي 
امني��ت و محروميت زدايي از مناطقي كه قرار اس��ت 
تبادلات تجاري انجام شود، اهميت دارد. اين كارشناس 
حوزه حمل ونقل خاطرنشان كرد: ارتباط با ساير كشورها 
باعث مي شود كه تحريم پذيري  ما كمتر شود و بتوانيم 
اثر تحريم ها را دفع كنيم؛ ضمن اينكه افزايش تردد در 
مسيرهايي كه براي ترانزيت استفاده مي شود، كمك 
مي كند كه صادرات و واردات ما هم اقتصادي تر ش��ود؛ 
چون اگر در مسيري شبكه و ناوگان ترابري فعال شود، 
صادرات و واردات هم آسان تر و ارزان تر مي شود و امكان 
تعامل بين زنجيره هاي ارزش توليدات مختلف شكل 
خواهد گرفت. اين موارد هدف گذاري و شناسايي شده 
و به همين منظور در اسناد بالادستي به توسعه ترانزيت 
كشور اهميت داده شده اس��ت. ناصريان درباره مقدار 
درآمد ترانزيتي براي ايران اظهار كرد: به صورت تقريبي 
مي توان گفت كه راه آهن ما 5۰ دلار به ازاي هر تن درآمد 
دارد كه بخش��ي از اين رقم هزينه و بخشي سود است؛ 
اما چنين رقمي با هزينه هايي كه براي احداث كريدور 
مي شود، تناسب نداشته و احداث كريدور هزينه هاي 
بالايي دارد؛ به همين دليل براي توجيه پذيري احداث 
يك مسير جديد ترانزيتي بايد بار ترانزيتي قابل توجهي 
در آن مسير باشد و از ادامه داشتن اين بار هم مطمئن 
باشيم تا بتوانيم در آن مسير راه آهن بسازيم؛ بنابراين 

اطمينان از استمرار جريان ترابري اهميت دارد.

زمين خواري را با ارسال پيامك 
گزارش كنيد

سازمان ملي زمين و مسكن براي گزارش هاي مردمي 
تعرض به زمين هاي دولتي اقدام به راه اندازي سامانه 
پيامكي كرده است. به گزارش ايسنا، مديرعامل سازمان 
ملي زمين و مسكن از راه اندازي سامانه پيامكي يگان 
حفاظت اين سازمان با ش��ماره ۳۰۰۰4۱۷۳5 براي 
گزارش هاي مردمي از تعرض يا تصرف اراضي دولتي خبر 
داد. ارسلان مالكي گفت: راه اندازي اين سامانه مي تواند 
راهكار مناس��بي براي كمك ب��ه دولت در جلوگيري 
 از هرگونه تعرض ب��ه اراضي دولت��ي و زمين خواري

 در كشور باش��د.  معاون وزير راه و شهرسازي در ادامه 
تصريح ك��رد: هموطنان درصورت مواجه��ه با موارد 
مش��كوك تعرض يا تصرف اراضي دولتي مي توانند با 
ارسال پيامك به س��امانه ۳۰۰۰4۱۷۳5، اين موارد را 
گزارش داده و هميار نيروهاي يگان حفاظت و دولت 
در مبارزه با زمين خواري باشند و به آن سرعت بدهند.  
وي افزود: گزارش دهي مردمي اين سامانه به صورت 
۲4 ساعته خواهد بود. بدين ترتيب، افراد مي توانند در هر 
ساعت شبانه روز در صورت مشاهده موارد دست درازي 
و تجاوز به زمين هاي دولتي و ملي با ارسال پيامك به 
شماره مذكور گزارش��ات خود را اعلام كنند.  مالكي 
پيشگيري از تعرض به اراضي دولتي را مهم ترين وظيفه 
يگان حفاظت دانست و خاطرنشان كرد: اميدواريم با 
همكاري دو سويه مردم و يگان حفاظت بتوانيم دست 
زمين خواران و س��ودجويان را از اراضي دولتي كوتاه 
كنيم. بنابراين گزارش علاوه بر سامانه پيامكي، شماره 
تلفن ۱۶5۶ مربوط به يگان حفاظت از اراضي سازمان 
ملي زمين و مس��كن براي دريافت گزارشات مردمي 
درخصوص تصرف به اراضي مل��ي و دولتي در اختيار 

شهروندان قرار دارد.

 فروش بليت چارتري
 به نفع ايرلاين ها نيست

سخنگوي سازمان هواپيمايي گفت: باتوجه شرايط 
تحريمي و ديگر مش��كلات موجود، فروش بليت 
توسط س��ايت هاي چارتر كننده به نفع ايرلاين ها 
نخواهد بود زيرا شركت هاي هواپيمايي سود مالي 

نخواهند داشت.
به گزارش مهر، تعدادي از سايت هاي فروش بليط 
هواپيما به دليل گران فروش��ي ناعادلانه، توس��ط 
مقامات نظارتي مسدود شده اند. اين اقدام به منظور 
حفظ حقوق مس��افران و جلوگيري از اس��تقلال 
غيرقانوني در بازار بليط صورت گرفته اس��ت و اين 
اق��دام در جهت محافظت از منافع عمومي و ايجاد 

عدالت در صنعت هواپيمايي اتخاذ شده است.
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تردد ۳۰ درصد موتورسيكلت هاي كشور در پايتخت

افتتاح 4 ايستگاه متروی تهران باحضور رييسي
مراس��م افتت��اح 4 ايس��تگاه مترو در خط��وط ۶ و ۷ 
و آغاز عملي��ات حف��اري مكانيزه تونل خ��ط ۱۰ با 
حضور رييس جمهور انجام شد. سيد ابراهيم رييسي 
رييس جمهور صبح ديروز با حضور در ايستگاه شهيد 
آرمان علي وردي در منطقه كوهس��ار، ضمن افتتاح 
رس��مي اين ايس��تگاه در خط ۶ مترو تهران، با قطار 
به ايستگاه ش��هران رفت تا اين ايستگاه نيز به شكل 

رسمي افتتاح شود.
مراسم افتتاح ايستگاه شهيد علي وردي با حضور خانواده 
وي برگزار ش��د و رييس جمهور پيشنهاد كرد تابلويي از 
زندگي نامه اين شهيد والامقام در ورودي ايستگاه نصب 
شود. همزمان با اين مراسم ايستگاه هاي شهر زيبا در خط 
۶ و ميدان كتاب در خط ۷ متروي تهران نيز به بهره برداري 

رسيدند.
در اين مراسم همچنين عمليات حفاري مكانيزه تونل خط 
۱۰ متروي تهران از كارگاه درياچه شهداي خليج فارس 
نيز آغاز مي شود كه اين خط به سمت شرق پايتخت ادامه 
مي يابد. طول اين خط 45 كيلومتر و داراي ۳۳ ايس��تگاه 
است كه جابه جايي مسافران در مناطق ۱، ۲، ۳، 4، 5 و ۲۲ 

را پوشش خواهد داد.

   مختصات ايستگاه هاي جديد مترو
در پايتخت 

افتتاح 4 ايس��تگاه اشاره ش��ده در خطوط ۶ و ۷ مترو، در 
مجموع حدود 9 كيلومتر به ش��بكه تونل��ي مترو اضافه 
مي كند. براساس اعلام شهرداري تهران، هزينه ساخت اين 
4 ايستگاه و 9 كيلومتر تونل حدود ۶ هزار ميليارد تومان 

برآورد شده است.
عمليات س��اخت اين 4 ايس��تگاه از س��ال 94 آغاز شد و 
ب��ا ميانگين حدود ۶۰ درصد پيش��رفت فيزيكي به دوره 

مديريت شهري فعلي رسيد. پيشرفت اين 4 ايستگاه در 
طول دو س��ال اخير به حدود 9۰ درصد رسيد و بزودي با 
ساخت ورودي دوم تكميل خواهد شد. با افتتاح ايستگاه 
ميدان كتاب )يادبود شهيد سعيد قهاري سعيد( عملًا 
فقط ايستگاه ورزش��گاه تختي در منتهي اليه جنوب 
ش��رقي اين خط باقي مي ماند كه آن هم به زودي در 
مدار بهره برداري قرار مي گيرد. ايستگاه ميدان كتاب، 
بيست و يكمين ايستگاهي است كه در خط ۷ آماده 
خدمت رساني به شهروندان ش��ده است و افتتاح آن 
به معناي اضافه شدن حدود ۲ كيلومتر مسير تونلي به 
طول شبكه خطوط متروي پايتخت است. ايستگاهي 
كه به بهره برداري رسيد، در منطقه سعادت آباد و ميدان 
كتاب واقع شده است كه به خاطر اماكن اداري � تجاري 
پيراموني آن، قطعاً مس��افران قابل توجهي را به خود 
جذب خواهد كرد. ورودي دوم ايستگاه ميدان كتاب، 
قرار است در محوطه اي كه پايانه هاي تاكسي و اتوبوس 

هم در آنجا تعبيه شده است، ساخته شود.
خط ۶ مت��رو به ط��ول 4۲ كيلومتر، از ش��هرك كن 
در ش��مال غربي ته��ران آغاز و با گ��ذر از خيابان ها و 
بزرگراه ه��اي مهم پايتخت، به منطق��ه دولت آباد در 
جنوب شرقي تهران منتهي مي شود، همچنين مسير 
توسعه جنوبي خط ۶ از دولت آباد آغاز مي شود و نهايتاً 
در ايس��تگاه ش��هر  ري )تقاطع با خط ۱ مترو( پايان 
مي يابد، در واقع اين خط از 9 منطقه شهر عبور مي كند.

تا قبل از افتتاح ايستگاه هاي سه گانه، ۲۷ كيلومتر از 
مسير خط ۶ به همراه ۱۷ ايستگاه بهره برداري شده بود 
كه از اين تعداد در 5 ايستگاه امكان تبادل مسافر با ساير 
خطوط مترو ميسر شده است؛ اين ايستگاه ها عبارتند 
از: ايستگاه ميدان شهداي هفتم تير )خط ۱(، ايستگاه 
مي��دان امام حس��ين)ع( )خط ۲(، ايس��تگاه ميدان 

حضرت ولي عصر)عج( )خط ۳(، ايستگاه ميدان شهداء 
)خط 4( و ايستگاه دانشگاه تربيت مدرس )خط ۷( .

   افزايش 20درصدي سفرهاي روزانه
با خط 6

افتتاح ۳ ايس��تگاه جديد در قطعه شمالي خط ۶ نه تنها 
تعداد ايستگاه هاي فعال شبكه مترو در منطقه 5 را از 8 
ايستگاه فعلي به ۱۱ ايستگاه ارتقای مي دهد بلكه سبب 
افزايش حداقل ۲۰ درصد سفرهاي روزانه اين خط خواهد 
شد. ايستگاه هاي مذكور به واسطه احداث و ايجاد رمپ 
عبور ويلچر، آسانسور و خطوط بساوايي براي افراد كم توان 
جس��مي و حركتي و همچنين نابيناي��ان و كم بينايان 

به صورت ويژه مناسب سازي شده است.
ايستگاه ش��هرزيبا در مجاورت بزرگراه شهيد باكري و در 

ميدان كودك شهر زيبا واقع شده است. 
ايستگاه كوهس��ار نيز در انتهاي بلوار كوهسار )به سمت 

سولقان( واقع شده است. 

   پرونده خطوط 6 و 7 مترو تا 5 ماه آينده 
بسته مي شود

در همين حال، سرپرس��ت معاونت حمل و نقل ترافيك 
شهرداري تهران از بسته شدن پرونده خطوط ۶ و ۷ مترو تا 
پايان سال جاري خبر داد و گفت: فقط ۳ ايستگاه در اين ۲ 

خط باقي مانده كه در حال تكميل آنها هستيم.
محسن هرمزي سرپرست معاونت حمل و نقل ترافيك 
شهرداري تهران در گفت وگو با خبرنگار اجتماعي فارس، 
به افتتاح 4 ايس��تگاه خط مترو اشاره كرد و گفت: امروز با 
حضور رييس جمهور 4 ايستگاه مترو در خط ۶ و ۷ افتتاح و 

آماده بهره برداري شد.
وي با بي��ان اينكه در منطقه اي كه فاقد مترو بود، مترو 

احداث كرديم، گفت: غرب تهران از ترافيك قفل بود و 
ما در آن محدوده ايستگاه مترو ايجاد كرده ايم. هرمزي 
با بيان اينكه ۶ كيلومتر خطوط ريلي و ۳ ايس��تگاه در 
خط ۶ راه اندازي شد گفت: دو ايستگاه آيت الله كاشاني 
و شهداي كن هم در همين مسير تا پايان سال جاري 

افتتاح مي شود.
سرپرست معاونت حمل و نقل ترافيك شهرداري تهران به 
خط ۷ مترو هم اشاره كرد و گفت: فقط ايستگاه ورزشگاه 
تختي در اين خط باقي مانده كه تا پايان سال جاري افتتاح 

و آماده بهره برداري مي شود.
 هرمزي تأكيد كرد: پرونده خط ۶ و خط ۷ مترو طي 5 ماه 

آينده بسته مي شود.
وي به آغاز حفاري خط ۱۰ مترو و كلنگ زني ۶ ايستگاه در 
اين خط در روز جاري اشاره كرد و گفت: اميدواريم در سه 
سال آينده فاز اول خط ۱۰ مترو حدفاصل ميدان كتاب تا 

درياچه چيتگر افتتاح و آماده بهره برداري شود.
سرپرست معاونت حمل و نقل ترافيك شهرداري تهران 
در خص��وص تأمين بودجه خط ۱۰ مت��رو گفت: بودجه 
فراهم شده و ۳ هزار و ۳۰۰ ميليارد پيش پرداخت را به طور 

كامل داده ايم.
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مفقودی



فعالين حوزه ماينينگ به اجرايي نشدن قوانين تصويب 
شده در اين حوزه اعتراض كردند و نسبت به فرار ۶۵ هزار 
ميليارد ريال سرمايه گذاري در حوزه ماينينگ هشدار دادند.

در نشست خبري فعالان صنعت رمزارز ايران اعلام شد به 
دليل محقق نشدن وعده ها و بخش هايي از مصوبات هيات 
وزي��ران و رويكرد دولت، صنعت ماينين��گ روبه نابودي 
است و با خطر فرار سرمايه )مخصوصا كشورهاي حاشيه 
خليج فارس( مواجه ش��ده اس��ت. در اين نشست خبري 
مسيح علوي مدير ارشد ويراماينر )كرانه نيلگون تيس( از 
تبعات رويكرد و قانون گذاري بد در حوزه استخراج گفت. 
به گفته او در حال حاضر ش��اهد هس��تيم كه بي توجهي 
تصميم گيرندگان به هشدارهاي فعالان صنعت استخراج، 
عواقبي مانند بدتر ش��دن وضعيت ش��بكه برق كش��ور، 
خروج سرمايه و نااميدي سرمايه گذاران اين صنعت را به 
وجود آورده است. اميد علوي رييس هيات مديره انجمن 
بلاك چين گفت: براس��اس مصوبه هيات وزيران رمزارز 
حاصله از استخراج بايد در موضوع واردات استفاده شود. به 
همين ترتيب يا مستقيما بايد واردات را رمزارز انجام شود 
يا در اختيار فردي كه واردات انجام مي دهد قرار گيرد. اما 
با اين حال سازوكار و زيرساختي براي اين كار وجود ندارد. 
به همين دليل امكان فروش اي��ن دارايي ها وجود ندارد. 
از ط��رف ديگر ماينرها برق با نرخ بالايي براي اس��تخراج 
اين دارايي ها اس��تفاده كرده اند. به اين اميد كه مشمول 
معافيت هاي مالياتي شوند، اما به دليل نبود زيرساخت ورود 
اين دارايي ها به اقتصاد كشور اين امكان وجود ندارد. به گفته 
فعالان استخراج، تامين انرژي مورد نياز اين صنعت با قيمت 
منطقي و عادلانه عملا غيرممكن شده است. با اين حال در 
ماه هاي گذشته راه حلي به نام تابلوي سبز بورس انرژي به 
عنوان يكي از روش ها مطرح شده است. هرچند كه بسياري 
معتقد هستند بورس انرژي در حال حاضر با كمبود عرضه 
مواجه است، اما متقاضيان اين تابلو علاوه بر قيمت خريد 
برق بايد ۱۰ درصد تعرفه ماينينگ را هم در كنار ماليات بر 

ارزش افزوده و ترانزيت پرداخت كنند. موضوعي كه براي 
مثال مي تواند به ازاي هر كيلووات س��اعت ۲۰۰۰ تومان، 

بهاي تمام شده را تا ۲۵ درصد قيمت خريد افزايش دهد.
در اين مورد علي بابك نيا، رييس كارگروه ماينينگ انجمن 
بلاك چين گفت: به صورت منطقي بايد باتوجه به بهاي 
معامله عوارض مشخص و اضافه شود اما در سازوكار تابلو 
دوم بورس انرژي اضافه شدن عوارض فارغ از بهاي معامله 
و براساس نرخ اعلامي و مصوب همواره وجود داشته است 
و به نظر مي رسد ديگر صنايع هم به اين موضوع اعتراضي 
ندارند. همچنين مسيح علوي در مورد فرار سرمايه از كشور 
گفت: ما شاهد كوچ دوم ماينرها هستيم. كوچ اول در سال 
۹۸ و ۹۹ اتفاق افتاد و ماينرهايي ك��ه رويكرد دولت را به 
جاي تسهيل گري، سنگ اندازي ديدند، تصميم گرفتند 
دستگاه هاي خود را به خارج از كشور منتقل كنند. از مقاصد 
اين سرمايه ها مي تواند به روسيه و ازبكستان اشاره كرد و 
همينطور چين كه البته بعد از شروع محدوديت هاي چين 

اين افراد به سمت شمال امريكا رفتند. اما در حال حاضر 
كوچ دوم ماينرها به سمت كشورهاي حاشيه خليج فارس 
است. كشور عمان، امارات و قطر در اين بين بيشتري جذب 
را انجام مي دهند. عمان در حال سرمايه گذاري ۲.۵ ميليارد 
دلاري در اين حوزه است كه براساس برنامه هاي اعلام شده 
قرار است تا سال ۲۰۲۵ تا يك گيگاوات برق به زيرساخت 
برق براي ماينينگ اين كشور اضافه شود. عيسي صالحيان 
دبير كارگروه استخراج انحمن بلاك چين به عنوان راه حل 
در تعرفه گذاري وزارت نيرو گفت: صنعت استخراج به عنوان 
يك صنعت صادر كننده شناخته مي شود. به اين صورت 
كه دارايي هاي توليدي در اين صنعت در قالب ارز مي باشد، 
قيمت انرژي با نرخ صادراتي براي ماينينگ در نظر گرفته 
مي ش��ود. براي به دس��ت آوردن اين نرخ از ميانگين نرخ 
صادرات به كشورهاي مختلف استفاده مي شود كه در اين 
مورد هيچ سقفي براي ماينينگ در نظر گرفته نمي شود. اين 
در حالي است كه در خصوص خوراك پتروشيمي سقفي 

۵۰۰۰ توماني وجود دارد. اين موضوع زماني مشكل ساز 
مي شود كه ما در ماينينگ با يك ميانگين جهاني مواجه 
هستيم كه باتوجه به جريان هاي مختلف در دنيا )مانند 
جنگ روسيه و اوكراين( و خارج از مرزهاي ايران هم شاهد 
تاثي��ر قابل توجه در نرخ انرژي ماينينگ هس��تيم كه در 

سرمايه گذاري هاي فعالان داخلي تاثيرگذار است.

   بيانيه فعالان صنعت استخراج
در ابتداي اين نشس��ت خبري بيانيه در مورد مش��كلات 
صنعت استخراج خوانده شد. از مهم ترين موارد مطرح شده 
در اين بيانيه مي توان به ۶۶۵ واحد احداث شده يا درحال 
احداث اشاره كرد كه از اين تعداد ۲۰۰ واحد به بهره برداري 
رس��يده اند و برق خ��ود را به اندازه ۵۰۰ مگاوات توس��ط 
نيروگاه هاي گازي خود تامين يا انرژي هاي تجديدپذير 

تامين كرده اند.
اين بيانيه به ۵ مصوبه دولت هاي دوازدهم و سيزدهم اشاره 
مي كند كه نتيجه اي جز توقف رش��د اي��ن حوزه و مرگ 
تدريجي اين صنعت را به همراه نداشته است. همچنين 
در بيانيه فعالان حوزه استخراج گفته شده، برآورد مي شود 
حدود ۶۵ هزار ميليارد ريال سرمايه گذاري در اين حوزه 
در خطر نابودي قرار گرفته است كه با توجه به تكنولوژي 
محور بودن حوزه استخراج رمز دارايي، عدم توجه به اين 
حوزه مي تواند ضررها و پش��يماني هايي را براي كشور به 
همراه بياورد. بارها فرياد زديم اين حوزه با خريد انرژي به 
قيمت عادلانه مي تواند هم به صنعت برق كمك كند هم 
بخش قابل توجهي از ني��از ارزي را مرتفع كند. اين بيانيه 
خواسته فعالان را اينگونه توضيح مي دهد: خواسته روشن 
و مشخص ما فعالان، جهت برون رفت از شرايط موجود و 
نجات صنعت استخراج در كوتاه مدت، انجام هر چه سريع تر 
وظايف مشخص شده براي وزارت خانه ها و دستگاه ها در 
مصوبات گذشته است كه پس از سال ها تاخير همچنان 

ابلاغ و اجرا نشده است. 

اخبار
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پرتاب منظومه ماهواره
شهيد سليماني تا ۲ سال آينده 

رييس سازمان فضايي ايران گفت: قرارداد ساخت اولين 
منظومه ماهواره اي ايراني با هدف ارايه خدمات اينترنت 
اشيا باريك باند، بين سازمان فضايي و يك كنسرسيوم 
داخلي امضا شد. حسن سالاريه در گفت وگو با خبرنگار 
مهر در خص��وص آخرين وضعيت منظوم��ه ماهواره 
شهيد سليماني گفت: سازمان فضايي ايران در راستاي 
ارايه خدمات فضاپايه در ح��وزه ارتباطات به خصوص 
اينترنت اشيا، مشخصات فني اولين منظومه ماهواره اي 
مخابراتي باند باريك كه به نام شهيد والا مقام حاج قاسم 
سليماني نامگذاري شده است را تعيين و سپس با هدف 
تقويت بخش خصوصي و استفاده از ظرفيت شركت هاي 
دانش بنيان حوزه فضايي، مناقصه واگذاري اين پروژه را 
برگزار كرد. وي افزود: با انجام فرآيند مرحله اول مناقصه 
اين پ��روژه مهم، ابتدا ش��ركت ها و كنسرس��يوم هاي 
متقاضي واجد شرايط، شناسايي و سپس با انجام مرحله 
دوم مناقصه برنده مناقصه كه كنسرسيومي متشكل از 
شركت هاي خصوصي و دولتي است، انتخاب شد. سالاريه 
ادامه داد: قرارداد منظومه ماهواره ش��هيد سليماني با 
هدف جمع آوري داده از ايس��تگاه سطح زمين منعقد، 
امضا و ابلاغ شده است و در حال حاضر با تعيين مجري و 
همچنين انجام اقدامات مربوطه قرارداد طراحي، ساخت، 
پرتاب، آزمون و تحويل در مدار منظومه مخابراتي اينترنت 
اشيا )iot( ميان س��ازمان فضايي ايران و كنسرسيوم 
داخلي منعقد و فرايند طراحي و ساخت توسط مجري 
پروژه آغاز شده اس��ت. وي به زمان پرتاب اين منظومه 
اشاره كرد و افزود: اين منظومه به مرور تكميل مي شود 
و به دليل وجود ماهواره هاي زياد و پرتاب هاي متعدد، 
بازه زماني پرتاب اين پروژه حدود دو س��ال است به اين 
منظور كه اولين پروژه منظوم��ه ماهواره اي مخابراتي 
تا دو س��ال آينده در مدار زمين قرار مي گيرد. سالاريه 
در ادامه به خدمات منظومه ماهواره شهيد سليماني و 
افزايش قابليت هاي ماهواره اشاره كرد و گفت: خدمات 
اين منظومه، فعلًا خدمات اينترنت اشيا باريك باند است 
يعني بيشتر جمع آوري داده از سنسورهاي سطح زمين و 
انتقال آن به يك ايستگاه مرجع كه ايستگاه مركزي است و 
در فازهاي بعدي قرار است كه انشاالله تعداد و قابليت هاي 
منظومه ماهواره شهيد سليماني افزايش پيدا كند. وي 
ادامه داد: در حال حاضر اين منظومه پهناي باند مشخصي 
دارد كه انشاالله در نمونه هاي جديدتر ماهواره ها در ادامه 
كار، ساخته خواهند شد، پهناي باند افزايش پيدا مي كند 
يعني ماهواره ها به محموله هاي جديدتر و پيشرفته تري 
مجهز مي شوند. س��الاريه در ادامه با اشاره به فاصله در 
ارتفاع ق��رار گرفتن اين منظوم��ه از زمين گفت: تمام 
منظومه هاي ماهواره اي باريك بان��د ما در ارتفاع لئو يا 

ارتفاع پايين قرار مي گيرند.

نوبل اقتصاد، زنان و بازار كار 
اما نظام تصميم سازي هاي كلان كشور نه تنها به اين 
ضرورت ها توجهي ندارد بلكه در رسانه هاي رسمي مانند 
صداوسيما و ساير تريبون هاي عمومي موضوع استقلال 
مالي زنان امري ناپسند تلقي شده و عدم مشاركت زنان 
در بازار كار به عنوان يك فضيلت معرفي مي شود. جامعه 
ايراني مانند هر جامعه ديگري، براي رشد، پيشرفت و 
توسعه پايدار به مشاركت و حضور همه ظرفيت هايش 
)از جمله زنان( نيازمند اس��ت تا از طريق رشد، توليد، 
خدمات و... بتواند كرانه هاي بهبود را تجربه كند. زنان 
نيمي از انرژي جامعه بوده و حضور آنها در بازار كسب و 
كار به بهبود وضعيت GDP اقتصاد مدد مي رساند. اين 
واقعيت ها بخشي از محتوايي است كه اقتصادداني مانند 
كلوديا گلدن طي دهه هاي متمادي تلاش هاي فراواني 
براي بهبود آنها انجام داده است. اهداي جايزه نوبل به يك 
چنين تلاش هايي گوياي اين واقعيت روشن است كه 
دورنماي آينده جهان در بخش هاي اقتصادي، سياسي، 
فرهنگي، اجتماعي و... با حضور زنان روشن تر و بدون آنها 

تيره و تار خواهد بود.

ديوار كوتاه  بورس كالا 
اگرچه به نظر مي رس��د واقع بيني مس��وولان در اين 
برهه زمان��ي، منجر به جلوگيري از خروج س��يمان و 
فولاد از بورس كالا گ��ردد، اما ظاهرا رويكرد خطرناك 
قيمت گذاري دستوري كالاها توسط دولت و مسوولان 
به منظور ارزان سازي دس��توري، منجر به ورشكست 
شدن بنگاه هاي توليدي خواهد شد و بايد چاره اي براي 
اين تفكر خطرناك حاكم انديشيد. در غير اين صورت در 
آينده اي نزديك و با ادامه اين رويه بايد منتظر زيان هاي 
هنگفت صنايع اعم از سيمان و فولاد همانند شركت هاي 
خودروساز كه قرباني قيمت گذاري دستوري هستند، 

باشيم.

هشدار آلمان درباره
قدرت گرفتن شركت هاي 

فناوري با كمك هوش مصنوعي
آندرياس موند، رييس دفتر كارتل آلمان )رگولاتور 
آنتي تراست كشور( هش��دار داد هوش مصنوعي 
احتمالا قدرت بازار فناوري را ارتقا دهد و رگولاتورها 
بايد مراق��ب هرگونه رفتار ضد رقابتي باش��ند. به 
گزارش خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، اظهارنظر 
موند در حقيقت نشان دهنده نگراني هاي رگولاتوري 
درباره احتمال دستيابي شركت هاي بزرگ فناوري 
به ذخاير انب��وه داده هاي كاربران و به قدرت رقابت 
بيش��تر در فناوري نويني اس��ت كه در خانه هاي 
هوش��مند، جس��ت وجوي وب، تبليغات آنلاين، 
خودروها و بس��ياري از محصولات و سرويس هاي 
ديگر ب��ه كار م��ي رود. گ��وگل و مايكروس��افت 
اخي��راً به رقباي هوش مصنوعي تبديل ش��ده اند. 
شركت مايكروسافت س��رمايه گذاري عظيمي در 
»اوپ��ن اي آي« انج��ام داده و گوگل ني��ز علاوه بر 
سرمايه گذاري هاي مختلف مشغول توسعه چت بات 

»بارد« است.
افزايش محبوبيت هوش مصنوعي س��بب ش��ده 
دولت هاي سراسر جهان قوانيني بر استفاده از آن را 
در نظر بگيرند. در اين ميان اتحاديه اروپا سعي دارد 
قوانين هوش مصنوعي خود را تا پايان سال اعمال 
كند. موند در مصاحبه اي در اين باره گفت: براي ما به 
عنوان يك رگولاتور رقابت، حياتي است كه فناوري 
نوين س��لطه ش��ركت هاي بزرگ بر بازار را بيشتر 
نكند. اين خطر بسيار بزرگ است زيرا براي دستيابي 
به هوش مصنوعي به دو امر نياز اس��ت؛ نخس��ت 
سرورهاي قدرتمند و ديگري انبوهي از داده ها كه 
شركت هاي بزرگ اينترنتي هر دو را در اختيار دارند. 
وي معتقد اس��ت حوزه هوش مصنوعي همچنان 
براي رقابت باز است اما نياز است رگولاتورها اين امر 
را تضمين كنند. او در ادامه افزود: مدل هاي هوش 
مصنوعي تهيه كنندگان كوچك تر نيز ممكن است 
چنان محبوب شوند كه در جهت يك نوع سيستم 
عامل يا پلتفرمي تازه، توسعه يابند. هرگونه تحولي 
ممكن است اتفاق بيفتد و يك رگولاتور بايد مراقب 

باشد هرگونه پتانسيل رقابتي از آغاز نابود نشود.

هواوي به مقررات كمك 
دولت اسپانيا معترض شد

ش��ركت »هواوي تكنول��وژي« از دولت اس��پانيا 
خواست در مقرراتي كه مانع مي شود اين شركت 
چيني از كمك دولتي برخوردار شود، تجديدنظر 
كند. به گزارش ايسنا، اسپانيا وعده داده است بيش 
از ۵۰۰ ميليون يورو )۵۲۷ ميليون دلار( به توسعه 
ش��بكه هاي ۵G در مناطق روستايي اين شركت 
كمك كند اما بعضي از تامين كنندگان كه از نظر 
دولت اين كشور، ريسك بالايي دارند، از اين كمك 
محروم خواهند بود. هواوي از طريق واحد اسپانيايي 
خود، درخواستي تنظيم كرده و مدعي شده است 
حذف بعضي از تامين كنندگان، خلاف قانون بوده و 
با انگيزه سياسي است. در مقررات اسپانيا، قيد شده 
است كه تجهيزات، قطعات و نرم افزار مورد استفاده 
در عناصر مهم شبكه هاي ۵G، از شركت هايي كه 
از سوي اس��پانيا به عنوان ريسك بالا طبقه بندي 
شده اند، خريداري نخواهد شد. همچنين، در اين 
مقررات قيد ش��ده اس��ت اپراتورهايي كه پيش از 
اين فن��اوري ۵G را به كار گرفته اند و تامين كننده 
آنها، پرريسك شناخته شود، ممكن است مجبور 
ش��وند تجهيزات خ��ود را تعويض كنن��د. وزارت 
اقتصاد اسپانيا كه اين مقررات را تعيين كرده، هنوز 
فهرس��تي از تامين كنندگان ممنوع را تهيه نكرده 
اس��ت. كميسيون اروپا، فش��ار بر كشورهاي عضو 
اتحاديه اروپا را افزايش داده تا تجهيزات شركت هاي 
هواوي و ZTE چين را از ش��بكه هاي تلفن همراه 
پيش��رفته خود حذف كنند. اين كميس��يون، در 
ژوئن، اس��تفاده از تجهيزات اين فروشندگان را در 
سيس��تم هاي داخلي خود ممنوع كرد. آلمان و تا 
حدودي اسپانيا، در ميان كشورهاي اتحاديه اروپا 
هستند كه بيشتر وابستگي به تجهيزات چيني را 
در شبكه هاي خود دارند و اين سطح وابستگي از نظر 
اتحاديه اروپا، غيرقابل قبول خوانده شده است. طبق 
گزارش شركت »اس��ترند كانسالت«، در اسپانيا، 
۳۸ درصد از ش��بكه  ۵G تا دسامبر سال ۲۰۲۲ از 
يك تامين كننده چيني بوده است در حالي كه در 
آلمان، ۵۹ درصد، در فرانسه، ۱۷ درصد و در ايتاليا، 
۵۱ درصد بوده است. بر اساس گزارش بلومبرگ، 
اين اقدام هواوي يك ماه پس از شكايت اين شركت 
چيني عليه تصميم شوراي امنيت سايبري پرتغال 
انجام مي شود كه استفاده از تجهيزات هواوي در 

ساخت شبكه هاي ۵G را ممنوع كرد.

فعالينحوزهماينينگبهاجرايينشدنقوانينتصويبشدهدراينحوزهاعتراضكردند

فرار ۶۵ هزار ميليارد سرمايه گذاري حوزه استخراج رمزارز

بيشترين شكايت مردم از فروشگاه هاي اينترنتي چيست؟
رييس مركز توس��عه تجارت الكترونيكي با اعلام اينكه 
اكنون ۱۸۰ هزار كسب و كار داراي اينماد در حال فعاليت 
هستند، گفت: روزانه بين ۲۰ تا ۳۰ شكايت و ماهانه حدود 
۱۰۰۰ شكايت ثبت مي شود كه بيشترين عنوان شكايت 
نيز مربوط به عدم ارايه كالا و خدمت است. به گزارش ايسنا، 
امين كلاهدوزان در نشست خبري درباره سامانه صدور 
اينماد جديد، اظهار كرد: مجموعه ش��ركت هاي داراي 
اينماد بيش از ۱۸۰۰ همت معامله تجارت الكترونيك را 
ثبت كردند كه نسبت به سال ۱۴۰۰ رشد ۴۸ درصدي را 
داشته است. در شش ماه نخست امسال ۴۰ هزار اينماد 
جديد صادر شده اس��ت و تا اين لحظه اينمادهاي فعال 
براي شركت ها به ۱۸۰ هزار عدد رسيده، البته ۲۰۰ هزار 
اينماد صادر ش��ده است كه برخي فعال نيستند. رييس 
مركز توسعه تجارت الكترونيكي در پاسخ به سوال ايسنا 
درباره شكايات مطرح شده در حوزه اينماد گفت: روزانه 
بين ۲۰ تا ۳۰ شكايت و ماهانه حدود ۱۰۰۰ شكايت ثبت 
مي شود كه بيشترين عنوان شكايت نيز مربوط به عدم ارايه 
كالا و خدمت است. كلاهدوزان درباره رونمايي از سامانه 
جديد اينماد نيز گفت: اواخر شهريور ماه امسال با توجه به 

نظراتي كه براي بهبود اين سامانه وجود داشت، تغييراتي 
در آن ايجاد و اواخر ش��هريور سامانه جديد رونمايي شد. 
سامانه اينماد جديد از ابتداي هفته جاري به صورت كامل 
در حال فعاليت است و در بازه دو ۲هفته اي كه از آغاز به كار 
اين سامانه مي گذرد، ۲۰۰ كسب و كار اشكالاتي داشتند 
كه موانع آنها را برطرف كرديم و از روز شنبه گذشته اين 
س��امانه بدون مش��كل در حال انجام فعاليت است. وي 
افزود: روال كار سامانه جديد با شاپرك و نهادهاي نظارتي 
مانند گذشته برقرار است. كاربران نيز مي توانند در بخش 
كاربري اينماد يا شكايت هاي خود را ببيند و پاسخ بدهد. 
همچنين بخش هايي به س��امانه جديد اضافه شده كه 
كاربران را از ثبت و پيگيري تيكت بي نياز كرده اس��ت. به 
گفته رييس مركز توسعه تجارت الكترونيكي دو هفته از آغاز 
به كار سامانه جديد مي گذرد و گزارش هايي در خصوص 
مشكلات سامانه مطرح شده است. اين گزارش ها عموماً 
به مشكلات فني سامانه جديد مربوط نبوده و ايراد كار در 
بخش ديگري بود؛ اما چون روي كار آمدن سامانه جديد با 
اين مشكلات همزمان شده آن را به مشكل داشتن سامانه 

مربوط كرده اند. 

    از سايت هاي بدون اينماد خريد نكنيد
وي همچني��ن با بيان اينك��ه هنوز بخش��ي از خريداران 
از اينماد آگاهي ن��دارد، تصريح كرد: بنابراين بخش��ي از 
مصرف كنندگان بدون توجه به اينكه سايتي اينماد دارد 
يا نه از آن خريد مي كنند و بعد با مشكل مواجه مي شوند. 
توصيه ما اين است حتي براي سايت هايي كه اينماد دارند، 
با كليك بر روي لوگوي اينماد، سوابق آن را بررسي كنيد. در 
اصل در اين بخش كاربر مي تواند سوابق شكايت، تخلف و 
رسيدگي به آنها، رضايت ساير خريداران و غيره را مشاهده 
كند. به گفته وي حجم قابل توجهي ش��كايت از كسب و 
كارهاي اينترنتي در پليس فتا يا دادستاني وجود دارد كه 
عمدتا مربوط به خريد از سايت هاي بي نام و نشان با فاقد نماد 
اعتماد الكترونيك است. مركز توسعه تجارت الكترونيك هم 
فقط مي تواند به شكايات مربوط به كسب و كارهاي داري 

اينماد رسيدگي كند.

   انجام احراز هويت يكپارچه
از طريق سامانه امتا

ندا مصطفوي - سرپرست مركز تسهيل تجاري مركز توسعه 

تجارت الكترونيكي- نيز در اين نشست، گفت: بازنويسي 
س��امانه اينماد چند سالي در دس��تور كار قرار داشت و به 
دليل آن نيز فرايندهايي كه به اين سامانه اضافه شده بود 
و برخي ناهماهنگي ها را رقم مي زد. وي افزود: با شناختي 
كه از نيازهاي كسب وكارها و كاربران به دست آورده بوديم 
بعد از چند سال بازنويسي سامانه انجام شد. تمام فرايندها 
به صورت خودكار به سامانه جديد منتقل شده است. ابطال، 
انتقال دامنه و تعريف نماينده در سامانه جديد تسهيل شده 
است. مورد مهمي كه راه اندازي كرديم احراز هويت يكپارچه 
است كه تمام كاربران مي توانند به صورت يكپارچه احراز 
هويت شوند. در روزهاي نخست مشكلاتي ايجاد شد كه 
تمامي آنها رفع شده است. ارتباط ما با شاپرك نيز تثبيت 
شده و صدور درگاه براي كس��ب و كارها با مشكل مواجه 
نيست.سرپرست مركز تسهيل تجاري مركز توسعه تجارت 
الكترونيكي درباره احراز هويت يكپارچه گفت: احراز هويت 
يكپارچه اين سامانه از طريق سامانه امتا انجام مي شود و علاوه 
بر احراز هويت به نوعي مي توانيم استعلام مجوزهاي فرد را 
نيز دريافت كنيم. علاوه بر آن احراز هويت يكپارچه از طريق 
پنجره واحد خدمات دولت هوشمند را نيز در دسترس داريم.

»كلودياگلدين«نظريهپردازبرابريدرنابرابري
سپس به نسلي از زنان مي رسيم كه با استفاده از »قرص« 
مي توانند ازدواج و بچه دار شدن را بدون هيچ هزينه اي از 
نظر اجتماعي و جنسي به تاخير بياندازند، گرچه نسبت 
به گروه قبل در هر دو زمينه توانستند عملكرد بهتري از 
خود نمايش دهند. پس از اين دوره نيز به گروه زنان حال 
حاضر مي رسيم كه بيش از هر سه گروه قبل هم خانواده را 
تجربه مي كنند و هم شاغل هستند. شاغل بودن در عين 
تشكيل خانواده به كلي تبديل به سنت غالب مي شود اما 
مساله اين است كه امروز آنها نمي خواهند به خوبي مردان 
در محيط كار عمل كنند و اينجاست كه »گلدين« بن مايه 
تحليل خود يعني همان نقش بهينه كننده درآمد خانوار و 

عقب نشيني زنان را مطرح مي كند.
نهايتا به سال ۲۰۱۹ و دوره كوويد-۱۹ مي رسيم. در طول 
دوره كوويد، قس��مت كار در خانه و تقاضاهاي مراقبتي از 
اعضای خانواده بسيار زياد شد. »گلدين« تخمين مي زند 
كه ساعات صرف شده براي اعضاء خانواده تا آوريل ۲۰۲۰ 
به دو برابر س��اعت قبل از آن رسيد و معتقد است پاندمي 
كوويد-۱۹ با همه آثار وحش��تناك انساني خود، هزينه 
انعطاف پذيري و دستمزد بسياري از شغل هاي فزون خواهانه 

از ناحيه كارفرما را پايين آورد، چراكه كارفرماها ياد گرفتند 
مي توان بسياري از امور را بدون اينكه نياز به حضور فيزيكي 
باشد به انجام رساند. گرچه راه حل ساده اي نبوده، اما كاهش 
دستمزد مشاغل فزون خواهانه، باعث جست وجوي بيشتر 
مشاغلي شد كه در آن زن و مرد به راحتي بتوانند يكديگر را 
جايگزين كنند و در اين زمينه دست به معامله هاي درآمدي 
بزنند. »گلدين« اين تحليل را با احتياط مطرح مي كند اما 
معتقد است وقتي در مش��اغلي مانند فناوري اطلاعات، 
مامايي، بيهوشي، بانك  و دامپزشكي بتوان چنين پديده اي 

را مشاهده كرد، احتمالا مي توان در ديگر مشاغل هم ديد. 
علاوه بر مولفه اول اثرگذاري پديده كوويد-۱۹، يعني امكان 
انجام امور بدون حضور فيزيكي و اثر آن بر كاهش دستمزد 
مشاغل فزون خواهانه، »گلدين« مولفه ديگر كوويد محور 
را بالا رفتن هزينه هاي امكان  جايگزيني والدين در مراقبت 
از كودكان و امورخان��ه مانند هزينه مدارس ويژه مي داند 
ك��ه طي دوره كوويد چندين برابر ش��دند. ه��ر دوي اين 
مولفه هاي كوويد محور، باعث ريزش مشاركت نيروي كار 
زنان در بازار كار آمريكا شد كه اخير دوره بازگشتي خود را 

آغاز كرده است.
به طور خلاصه، »گلدين« بخش عمده اي از نابرابري هاي 
قطعي بازار كار براي زنان را از جنس »شكاف برابر« مي داند 
كه اين برابري به واسطه انتخابي است كه عموم زوج ها در 
نقش زن به عنوان اولويت اول خانه و اولويت دوم كار دارند 
و باعث مي ش��ود كه در محيط كار مردان ش��انس ارتقاء و 
دستمزد بيشتري داش��ته باش��ند. اعطاي اين جايزه به 
متخصص مبحث ارتقای نرخ مشاركت زنان در بازار كار، 
به لحاظ ترويج و تاكيد مج��دد بر ادبيات اين حوزه براي 
مباحث اقتصادي در كشور مفيد فايده خواهد بود. امروز 
هر بسته سياستي كه اقتصاد فراگير و توسعه صنعتي را مد 
نظر داشته باشد، بدون پرداخت به بزرگترين معضل بازار 
كار ايران، يعني مشاركت ۱۳ درصدي زنان متاهل در بازار 
كار كه تا ۷۰ درصد آن صرفا اشتغال خدماتي با پايداري 
پايين و نابرابري بالاي دستمزدي است، ناقص خواهد ماند.
 Career & Family:“ ,2021 ,Goldin, Claudia )1( 
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Equity “, Princeton University Press
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تعادل|
پ��س از اختلاف ش��وراي رقابت و س��ازمان حمايت 
بر س��ر تعيين قيمت خودرو، وزير صمت خواس��تار 
واگذاري تعيين قيمت محصولات توليدي شركت هاي 
خودروساز به اين وزارتخانه شد. اين در حالي است كه در 
حال حاضر شوراي رقابت بر مسند قيمت گذاري خودرو 
نشسته و قيمت محصولات توليدي خودروسازان را در 
مبدا تعيين مي كند. برخ��ي پيش بيني حاكي از اين 
است كه با توجه به نوس��انات نرخ ارز كه در چند روز 
اخير اتفاق افتاده و همچنين اظهارنظر وزير صمت و 
همچنين احتمال حركت به سمت آزادي سازي قيمت 
خودرو، فعالان بازار در عرضه خودروهاي در اختيار خود 
با احتياط عمل كنند و تا حدي قيمت ها علاوه بر نرخ ارز 

از ناحيه محدوديت عرضه نيز تحت تاثير قرار بگيرند.

    علي آبادي منتقد نحوه قيمت گذاري شد
از ابتداي سال ۱۴۰۲ تاكنون، بازار خودرو روي خوش 
نديده و هر روز با يك شوك قيمتي همراه شده است. 
بدين صورت كه يك روز درگير ركود كم سابقه در خريد 
و فروش خودرو بوده و روز ديگر درگير نوسان نرخ ارز و 

روز بعد درگير تصميمات دولتي شده است.
بسياري از كارشناس��ان آزادس��ازي قيمت خودرو، 
رقابتي كردن بازار و حركت به س��مت يكسان سازي 
نرخ ه��ا را راه برون رفت از نابه س��اماني بازار مي دانند، 
ام��ا همچنان جن��گ نهادهاي دولت��ي و حاكميتي 
بر س��ر تعيين نرخ دس��توري ب��راي توليدكنندگان 
اس��ت.در حال حاضر اين ش��وراي رقابت اس��ت كه 
قيمت نهايي محصولات خودروس��ازان را به صورت 
دستوري اعلام مي كند. پيش از آن هم سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان اين وظيفه را بر عهده 
داشت. اكنون نيز وزير صنعت خواهان واگذاري تعيين 
نرخ به وزارتخانه متبوع خود ش��ده است. وزير صمت 
گفت قيمت گذاري محصولات توليدي شركت هاي 
خودروساز بايد توسط وزارت صمت انجام شود. عباس 
علي آبادي در ضمن بيان اين درخواست از نهادهايي 
كه در قيمت گذاري خودرو مس��وول هس��تند اما به 
وظايف خود عمل نمي كنند انتقاد كرد. به نظر مي رسد 
نوك پيكان انتقاد وزير صمت اعضاي شوراي رقابت را 
نشانه رفته است. علي آبادي به طور تلويحي وضعيت 
نامساعد مالي خودروسازان را به تعلل صورت گرفته در 
قيمت گذاري كارخانه اي خودرو مرتبط دانست و گفت 
در مورد قيمت گذاري خودرو مدتي است كه دچار يك 

تعلل عمدي شده ايم.
وزير صمت دولت سيزدهم به چرخه معيوب در زنجيره 
خودروس��ازي نيز اش��اره كرد و گفت در حال حاضر 
خودروس��از نمي تواند خودش محصولات را بفروشد 

و براي همين پول قطعه ساز را هم نمي تواند پرداخت 
كند و با چنين روندي زنجي��ره تامين قطعات دچار 

مشكل مي شود.
علي آبادي معتقد اس��ت انحصار بازار خودرو در حال 
شكستن اس��ت. آن طور كه وزير صمت مي گويد اين 
اتفاق با از سرگيري واردات خودروهاي صفر كيلومتر 
و همچنين ام��كان واردات خودروهاي دس��ت دوم 

محقق مي شود.
وزي��ر صم��ت در خصوص مس��اله گرانفروش��ي در 
خودروهاي مونتاژي هم گفت: با توجه به اينكه تقريباً 
انحصار در حال شكستن است، براي واردات، ضوابط 
قابل قبولي گذاشتيم ضوابطي كه كاملًا در دنيا معمول 
اس��ت. به قدري بايد بتوانيم دست صنايع كشور را باز 
نگهداريم تا با دنيا رقابت كنند. در آن رقابت س��الم، 
هم صنايع رش��د خواهند كرد و هم مردم تحت فشار 
قرار نخواهند گرفت. علي آب��ادي گفت: امروز واردات 
خودروهاي ن��و، براي همه مردم امكان پذير اس��ت، 
خودروهاي مونتاژي هم خودروهايي است كه گام اول 
توليد داخل را برداش��تند، اما بايد گام هاي اصلي كه 
داخلي سازي بالاي ۵۰ درصد است را بردارند تا بتوانند 

از امتيازات ملي استفاده كنند.
وزير صمت همچنين در اظهارات ديگري، عنوان كرد 
كه مشكلات و ناهماهنگي هايي هنوز وجود دارد كه 
بايد برط��رف كنيم؛ به نظرم بايد ت��ا جايي كه امكان 
دارد اقتصاد را به اقتص��اد واگذار كنيم و اجازه بدهيم 
جريان هاي طبيعي اقتصادي، بتواند مسيرشان را طي 
كند ضمن اينكه دولت در تدارك چنين اقدامي است و 
همه تلاش مان را مي كنيم تا به نقطه اميدوار كننده اي 
نزديك شويم. اظهارات وزير صمت در حالي مطرح شده 

كه از س��ال گذشته شوراي رقابت بعد از غيبتي بيش 
از يك ساله به پروسه قيمت گذاري خودرو بازگشت. 
دس��تور العمل تنظيم بازار خودرو نيز توسط اعضاي 
شوراي رقابت در زمستان گذشته تدوين و ابلاغ شد. 
فروش خودرو با قيمت هايي زير قيمت تمام شده توسط 
خودروسازان به عنوان اصلي ترين دليل زيان دهي آنها 
مطرح مي شود. به نظر مي رسد وزير صمت به دنبال 
اين اس��ت تا با در اختيار گرفتن فرمان قيمت گذاري 
خودرو زمينه را براي حركت به س��مت آزادس��ازي 

قيمت فراهم كند.
سخنان پيشين علي آبادي مبني بر اينكه خودروسازان 
ديگر از حمايت هاي پيشين برخوردار نيستند و بايد 
روي پاي خود بايستند از سوي كارشناسان به عنوان 

حذف قيمت گذاري خودرو تعبير شده بود.
اما اظه��ارات جديد وزي��ر صمت نش��ان مي دهد او 
براي آزادس��ازي قيمت خودرو ابتدا مي خواهد پشت 
فرمان ماش��ين قيمت گذاري بنشيند و در گام بعدي 
به تدريج به س��مت حذف قيمت گذاري دس��توري 
براي محصولات توليدي ش��ركت هاي خودروس��از 

حركت كند.
اما به اعتقاد توليدكنندگان اكنون مشكل نه در شوراي 
رقابت، بلكه سياست كلي است كه به اجبار و دستور 
قيمت خ��ودرو را تعيين مي كن��د. در واقع در چنين 
شرايطي تفاوتي ندارد كه شوراي رقابت سياست گذار 
اصلي بازار باشد يا س��ازمان حمايت و وزارت صمت. 
چراكه در اين ش��رايط علاوه ب��ر توليدكنندگان كه 
ناچار به ادامه فعاليت با زيان هستند، مصرف كنندگان 
هم رضايت چنداني از ش��رايط موجود ندارند و بر اين 
عقيده اند كه اين نوع سياس��ت گذاري باعث شده تا 

توليدكنندگان ب��راي جبران زيان خ��ود از ايمني و 
كيفيت محصولات ش��ان بكاهند. از طرفي ديگر، در 
س��ال هاي اخير عرضه خودرو ه��م در اختيار دولت 
و مش��خصاً وزارت صمت بوده و سياست هايي نظير 
راه اندازي سيستم قرعه كشي و سامانه يكپارچه خودرو 
تنها ب��ازار آزاد را به جولانگاهي ب��راي مانور دلالان و 
واسطه گراني كه مشخص نيست وابسته به چه قدرتي 

هستند باز گذاشته است.

    روش تعيين قيمت خودرو
اقتص��اد ايران، اقتصادي كاملا دولتي اس��ت و از بازار 
تجارت آزاد خبري نيس��ت. قيمت بيشتر كالاها، به 
خصوص كالاهاي توليد داخل، توسط نهادهاي دولتي 

تعيين مي شود.
خودروهاي توليد داخل نيز عمدتا توسط دو خودروساز 
بزرگ يعن��ي ايران خودرو و س��ايپا تولي��د و عرضه 
مي ش��وند. با وجود اينكه س��هام اين دو ش��ركت در 
بورس مبادله مي شود، اما س��هام داران خرد تاثيري 
در سياس��ت هاي اين دو خودروس��از نداشته و سهام 
مديريت��ي در دس��ت دولت اس��ت. مديرعامل ايران 
خودرو و سايپا و همين طور خط مشي اين شركت ها 
نيز توسط دولت تعيين مي شود. پس تعجبي ندارد كه 
قيمت خودروهاي داخلي نيز توسط نهاد دولتي شوراي 
رقابت مشخص شود. شوراي رقابت براي تعيين قيمت 
خودرو از سه عامل استفاده مي كرد. تورم، قيمت ارز و 
كلينيك خودرو )روش دلفي( . البته خودروسازان مجاز 
بودند هر ۳ ماه، قيمت محصولات شان را افزايش دهند.

تورم، اولين و مهم ترين عامل براي تعيين قيمت خودرو 
است. نرخ تورم توسط بانك مركزي اعلام و هر سه ماه 
بررسي مي شود و در صورتي كه مواد لازم براي توليد 
خودرو مثل شيشه، فولاد و… افزايش قيمت داشته 
باشند، قيمت خودروها مي تواند با توجه به ميزان تورم 

اين نهاده ها افزايش يابد.
عامل ديگ��ري كه در قيمت خودرو تاثير دارد، قيمت 
ارز است. براي توليد خودرو، لازم است بعضي از مواد و 
نهاده ها از كشورهاي خارجي وارد شوند كه خريد آنها 
با دلار و يورو صورت مي گيرد. قيمت ارز اعلامي توسط 
بانك مركزي هر س��ه ماه يك بار بررسي مي شود و در 
صورتي كه قيمت دلار يا يورو افزايش داش��ته باشد، 
قيمت خودرو نيز زياد مي شود. علاوه بر دو عامل تورم 
و قيمت ارز، شوراي رقابت از روش كلينيك خودرو يا 
روش دلفي نيز براي تعيين قيمت اتومبيل هاي داخلي 
استفاده مي كند. در اين روش، ۱۰ تا ۱۲ كارشناس، با 
توجه به مشخصات خودرو، قيمت مد نظر خود را اعلام 
مي كنن��د و بعد از تصويب در ش��وراي رقابت، قيمت 

نهايي ماشين اعلام مي شود.
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استانداردهاي واردات خودرو 
اعلام شد

معاون س��ازمان ملي استاندارد گفت: در آيين نامه 
جدي��د واردات خودرو، ع��لاه بر اس��تانداردهاي 
خودرويي اروپا، اس��تانداردهاي كشورهاي حوزه 
خليج فارس، چين و اوراس��يا هم مورد قبول قرار 

داديم.
به گزارش خبرنگار مهر، احسان ساده معاون ارزيابي 
كيفيت سازمان ملي استاندارد ايران امروز در نشست 
خبري درباره تغييرات اس��تانداردها در آيين نامه 
جديد واردات خ��ودرو، اظهار ك��رد: در آيين نامه 
جدي��د واردات خودرو، تغيير پاراداي��م در ارزيابي 
انطباق صورت گرفته اس��ت. چندين سال واردات 
خودرو ممن��وع بوده و ضوابط قب��ل از ممنوعيت 
واردات در شرايطي متفاوتي نوشته بود؛ براي مثال 
در صنعت خودروسازي دنيا فقط چند كشور محدود 
تكنولوژي داشتند. اما الآن اين شرايط تغيير كرده و 
چين يكي از خودروسازان بزرگ دنيا و صادركننده 

و اين صنعت در ژاپن هم توسعه يافته. 
وي افزود: سعي ش��د در آيين نامه جديد به جاي 
بسنده كردن به استانداردهاي اروپايي كه به دلايل 
مشكلات تحريمي ارايه اسناد آنها مقدور نيست، 
طيف وسيعي از استانداردها كه در دنيا مورد قبول 

است را بپذيريم.
س��اده با بيان اينكه ب��ا بيان اينكه اگ��ر خودرويي 
مي تواند در امارات تردد كند بايد بتواند در ايران هم 
تردد كند، اضافه كرد: براي مثال در اين آيين نامه 
اس��تانداردهاي خودرويي كشورهاي حوزه خليج 
فارس، چين و اوراس��يا هم مورد قبول قرار داديم. 
استانداردهاي اروپاي هم كه از قبل مورد قبول بود.

معاون ارزيابي كيفيت س��ازمان ملي اس��تاندارد 
ايران تصريح كرد: در حال حاضر گره و بن بستي در 
رابطه با استاندارد خودرو وجود ندارد و انواع مدارك 

بين المللي پذيرفته شده است. 
به طور كلي بر اس��اس اين رويكرد تغيير پاردايم و 
گشايشي در واردات خودرو انجام شده است. شايد 
كساني كه در آيين نامه قبلي ضوابط را بسته تعيين 
كرده بودن��د، خيلي علاقه مند ب��ه واردات خودرو 

نبودند.

هيات رييسه اتاق اصناف ايران 
دوباره تغيير كرد 

ظرف ۵ ماه اخير اتاق اصناف ايران سه بار انتخابات 
برگزار ك��رد. در آخرين انتخابات هيات رييس��ه، 
مجتبي صفايي به عنوان رييس اتاق اصناف ايران 

ابقاء شد.
چهل روز پيش بود كه انتخابات هيات رييسه اتاق 
اصناف ايران براي دومين بار برگزار شد. انتخاباتي 
كه امروز مجددا تكرار شد. انتخابات جديد به دنبال 
تغيير رييس اتاق اصناف اس��تان بوشهر و نماينده 
آذربايجان ش��رقي اتاق اتفاق افت��اد. بدين ترتيب 
تركيب هيات رييس��ه اتاق اصناف اي��ران مجددا 
به واس��طه اجراي م��اده ۴۳ قانون نظ��ام صنفي 

دستخوش تغييراتي شد.
در انتخاب��ات امروز ۱۸ مهر ۱۴۰۲، اميد س��امري 
رييس اتاق اصناف مركز اس��تان بوش��هر و كريم 
محمديان پستبگلو رييس اتاق اصناف اهر و نماينده 
استان آذربايجان شرقي، به عنوان اعضاي جايگزين 
حس��ين طاهرمحمدي و عليرضا رعنايي معرفي 
ش��دند. در پايان راي گيري هم مجتبي صفايي به 

عنوان رييس اتاق اصناف ايران ابقاء شد.
طبق اعلام اتاق اصن��اف در تركيب جديد اعضاي 
هيات رييس��ه اتاق اصناف ايران، مراد بدري، نايب 

رييس اول و عبداله توانگر نايب رييس دوم شدند.
 قاس��م نوده فرهاني هم دبي��ر و كريم محمديان 
پستبگلو خزانه دار شد. در اين تركيب 7 نفره مهدي 
اميدوار و اميد سامري هم در جايگاه اعضاي هيات 

رييسه قرار گرفت.

خودروهاي وارداتي 
فوتباليست ها به بوشهر رسيد

مديركل گمرك بوش��هر با اش��اره به صدور مجوز 
خودروهاي وارداتي فوتباليس��ت ها گفت: تاكنون 
۱۳ دستگاه خودروي ملي پوشان از گمرك بوشهر 

ترخيص شده است.
به گزارش تسنيم، علي سليماني، مديركل گمرك 
بوش��هر با بيان اينكه ۱۴ گمرك در اس��تان فعال 
است، اظهار داش��ت: بيش از ۸۵ درصد كالاهاي 
صادراتي استان بوش��هر از طريق گمرك منطقه 
ويژه اقتصادي انرژي پارس جنوبي در عس��لويه 

انجام مي شود.
وي با اشاره به صدور مجوز واردات خودرو از گمرك 
بندر دير، افزود: اكنون ۴ گمرك بوش��هر، كنگان، 
گناوه و دير داراي مجوز ترخيص خودروي خارجي 
هستند. مديركل گمرك بوشهر با اشاره به صدور 
مجوز خودروهاي وارداتي فوتباليس��ت ها گفت با 
توجه به مجوز يادشده بازيكنان تيم ملي با پرداخت 
تمام عوارض و  حقوق گمركي مي توانند نسبت به 

واردات خودرو و ترخيص آن اقدام كنند.
س��ليماني با ابراز اينك��ه مج��وز واردات خودرو و 
ترخيص آن از گمرك ويژه بازيكنان تيم ملي فوتبال 
صادر شده است اضافه كرد: ۳۲ مجوز براي بازيكنان 
تيم مل��ي فوتبال ب��راي واردات خودروي خارجي 
صادر شده است كه تاكنون ۲۱ خودرو وارد گمرك 

بوشهر شده است.
وي اعلام كرد: ۸ خودروي آن در مرحله تشريفات 
گمركي قرار دارد و تاكنون ۱۳ دس��تگاه خودروي 
آن از گمرك بوشهر ترخيص شده است. مديركل 
گمرك بوش��هر گفت: از مجموع ۳۲ مجوز واردات 
خودروي خارجي وي��ژه بازيكنان تيم ملي فوتبال 

ايران ۱۱ خودروي آن وارد نشده است.

تغيير دوباره هيات رييسه اصناف 
در حالي كه در خرداد ماه تركيب هيات رييسه اتاق 
اصناف ايران بعد از انتخابات، مش��خص شده بود، 
در پي تشديد اختلافات داخلي امروز براي سومين 
بار اين اعضا تغيير كردند. در اطلاعيه اتاق اصناف 
ايران آمده است: تركيب هيات رييسه اتاق اصناف 
ايران به واسطه اجراي ماده ۴۳ قانون نظام صنفي 
دس��تخوش تغييراتي ش��د و اميد سامري رييس 
اتاق اصناف مركز استان بوشهر و كريم محمديان 
پس��تبگلو رييس اتاق اصناف اهر و نماينده استان 
آذربايجان شرقي، به عنوان اعضاي جايگزين حسين 

طاهرمحمدي و عليرضا رعنايي معرفي شدند.
در پي اين تغييرات و به موجب قانون، امروز ۱۸ مهر 
۱۴۰۲، انتخابات داخلي اعضاي هيات رييس��ه بار 
ديگر برگزار و مجتبي صفايي به عنوان رييس اتاق 

اصناف ايران ابقاء شد.
تركيب جديد اعضاي هييت رييس��ه اتاق اصناف 
ايران به شرح ذيل تعيين ش��د. »مجتبي صفايي 
رييس، مراد بدري نايب رييس اول، عبداله توانگر 
نايب رييس دوم، قاس��م نوده فرهاني دبير، كريم 
محمديان پستبگلو خزانه دار، مهدي اميدوارعضو، 

اميد سامري عضو«
بنابر اين گزارش تركيب اوليه هيات رييس��ه اتاق 
اصناف ايران در خرداد ماه به شرح زير اعلام شده بود: 
حسين طاهرمحمدي، رييس، عليرضا رعنايي، نايب 
رييس اول، علي توسطي، نايب رييس دوم، عبدالله 
توانگ��ر، دبير، مهدي امي��دوار، خزانه دار، مجتبي 
صفايي، عضو، قاسم نوده فراهاني، نماينده وزارت 
صمت و عضو.« تركي��ب دوم اعضاي هيات مديره 
اتاق اصناف ايران در ش��هريور ماه به شرح زير بود: 
»مجتبي صفايي به عنوان ريي��س، مراد بدري به 
عنوان نايب رييس اول، عبداله توانگر به عنوان نايب 
رييس دوم، عليرضا رعنايي به عنوان دبير، قاس��م 
ن��وده فراهاني به عنوان خزان��ه دار و نماينده وزير، 
مهدي اميدوار عضو، حسين طاهرمحمدي عضو.«

بنابر اين گزارش تش��ديد اختلاف��ات و تغييرات 
پي در پي در هيات مدي��ره در اتاق اصناف ايران در 
فاصله زماني كم، در عملكرد آنها و خدمت رسانه به 

جامعه اصناف تاثيرگذار است.

جزييات تجارت ۶ ماهه
ايران و غرب آسيا

در ۶ ماهه نخس��ت س��ال ۱۴۰۲ صادرات ايران به 
كش��ورهاي حوزه غرب آس��يا ۱۰ ميلي��ارد و ۳۴۶ 
ميليون دلار بوده كه نسبت به مدت مشابه پارسال 
۶ درصد رشد را نش��ان مي دهد. بر اساس آمارهاي 
منتشر شده توسط گمرك ايران در ۶ ماهه نخست 
س��ال ۱۴۰۲ ص��ادرات ايران به كش��ورهاي حوزه 
غرب آسيا شامل عراق، امارات، كويت، عمان، قطر، 
عربستان، بحرين، يمن، سوريه، لبنان، اردن و تركيه 
۱۰ ميليارد و ۳۴۶ ميليون دلار بوده اس��ت كه ۴۵ 
درصد از صادرات كل كشور به جهان را شامل شده 
اس��ت. بر اين اس��اس صادرات ايران به كشورهاي 
حوزه مذكور در مقايسه با مدت مشابه سال ۱۴۰۱ 
با حدود ۶۰۰ ميليون دلار افزايش، ۶ درصد رش��د 
را نش��ان مي دهد. از نظر وزني نيز صادرات ايران به 
كشورهاي اين حوزه نيز طي مدت مذكور ۳۰ ميليون 
و ۳۸7 هزار تن بوده كه نسبت به مدت مشابه سال 
گذش��ته با حدود ۶ ميليون و ۳7 هزار تن افزايش، 
رش��د ۲۵ درصدي را تجربه كرده است. همچنين 
بررسي آمارهاي مذكور نشان مي دهد در ميان گروه 
كش��ورهاي فوق عراق با ۴.۵ ميليارد دلار، امارات با 
حدود ۳ ميلي��ارد دلار، تركيه با ۲.۴ ميليارد دلار به 
ترتيب مقاصد اول تا سوم صادراتي كشور را طي مدت 
مذكور به خود اختصاص داده اند. كشورهاي عمان با 
۶۳۵ ميليون دلار، كويت با ۸۶ ميليون دلار، سوريه 
با ۸۵ ميليون دلار، قطر با ۵۳ ميليون دلار و يمن با 
۲۵ ميليون دلار در رتبه هاي چهارم تا هشتم مقاصد 
صادراتي كشور در حوزه غرب آسيا قرار دارند. لبنان 
با ۹ ميلي��ون دلار، بحرين با ۴ ميليون دلار و اردن با 
۲ ميليون دلار نيز رتبه ه��اي نهم تا يازدهم اهداف 
صادراتي ايران به كش��ورهاي حوزه غرب آسيا قرار 
دارند. همچنين طبق آمار موجود، صادرات ايران به 
كشور عربستان نيز طي مدت مذكور همچنان ناچيز 
و كمتر از ۵۰۰ هزار دلار بوده اس��ت. بررس��ي هاي 
مقايسه اي صادرات ايران به كشورهاي حوزه غرب 
آس��يا نشان مي دهد صادرات به كش��ور عراق با ۳۳ 
درصد رش��د از نظر ارزش و ۴۰ درص��د از نظر وزن، 
امارات با كاهش ۱۱ درصدي از نظر ارزشي و افزايش 
۱۱ درصدي از نظر وزني، تركيه با كاهش 7 درصدي 
از نظ��ر ارزش و افزايش ۲۸ درصدي از جهت وزني، 
عم��ان با افزاي��ش ۱۶ درصدي از جهت ارزش��ي و 
افزايش ۳۱ درصدي از نظر وزني، كويت با افزايش ۴ 
درصدي از نظر ارزشي و افزايش ۲ درصدي از جهت 
وزني، سوريه با كاهش ۳۲ درصدي از جهت ارزشي 
و افزايش ۱ درصدي از جهت وزني، قطر با كاهش ۲۰ 
درصدي از نظر ارزشي و ۲۴ درصدي از جهت وزني 
و لبنان با كاهش ۱۸ درصدي از نظر ارزش و كاهش 
۳۹ درصدي از نظر وزني، اردن با كاهش ۹۵ درصدي 
از نظر ارزشي و ۹۸ درصدي از جهت وزني و يمن با 
افزايش 7۴۶ درصدي از نظر ارزشي و ۶۰۹ درصدي 
از نظر وزني نسبت به مدت مشابه سال گذشته همراه 
بوده است . واردات ايران از كشورهاي حوزه غرب آسيا 
طي نيمه اول س��ال ۱۴۰۲ حدود ۱۳ ميليارد دلار 
بوده اس��ت كه ۴۳ درصد سهم از واردات كل كشور 
را طي مدت فوق شامل مي شود. در مقايسه با مدت 
مشابه سال قبل، واردات ايران از كشورهاي مذكور 
حدود ۱۸ درصد از نظر ارزشي و ۱۳ درصد از جهت 
وزني افزايش داشته است. طي مدت مذكور امارات 
با حدود ۹ ميلي��ارد دلار، تركيه با ۳.۲ ميليارد دلار، 
عمان با ۴۹۸ ميليون دلار و عراق با ۲۳۶ ميليون دلار 
رتبه هاي اول تا چهارم طرف هاي وارداتي ج. ا. ايران در 

حوزه غرب آسيا را به خود اختصاص داده اند.

وزيرصمتخواستارواگذاريتعيينقيمتخودروبهوزارتصمتشد

دعوا بر سر فرماندهي قيمت 

اجرايطرحجهشتوليددرديمزارهاتوسطستاداجراييفرمانامام

 بيش از ۵،۲ ميليون هكتار اراضي ديم زير كشت مي رود
چهارمين سال اجراي طرح ملي جهش توليد در ديمزارها 
در ۵ ميليون و ۲۰۰ هزار هكتار اراضي ديم كش��ور توسط 
ستاد اجرايي فرمان امام و با مشاركت وزارت جهاد كشاورزي 
آغاز شد. صبح ديروز )سه شنبه ١٨ مهرماه( در مراسمي با 
حضور سرپرست ستاد اجرايي فرمان امام، وزير و معاونان 
جهاد كش��اورزي، معاون هماهنگي ستاد اجرايي فرمان 
امام و جمعي از مديران ارشد اين مجموعه در محل سالن 
اجتماعات ستاد اجرايي فرمان امام چهارمين سال اجراي 
طرح ملي جهش توليد در ديمزارها آغاز ش��د. سرپرست 
س��تاد اجرايي فرمان امام در اين مراسم اظهار كرد: طرح 
ملي جهش توليد در ديمزارها از سه سال پيش به پيشنهاد 
س��تاد اجرايي فرمان امام و با موافقت مقام معظم رهبري 
در كش��ور آغاز ش��د. عارف نوروزي گفت: در سال زراعي 
جديد ۵ ميليون و ۲۰۰ هزار هكتار اراضي ديم كه ش��امل 
۹۰ درصد اراضي ديم كشور است، در راستاي اجراي طرح 
جهش توليد در ديمزارها با حمايت س��تاد اجرايي فرمان 
امام زير كش��ت انواع غلات قرار مي گيرد. سرپرست ستاد 
اجرايي فرمان امام با بيان اينكه در سال زراعي جديد ۵۴۵ 
هزار كش��اورز در اين طرح جهش توليد در ديمزارها فعال 
هستند، گفت: پيش بيني شده است 7 ميليون و ۵۰۰ هزار 
تن محصول امسال از اين اراضي برداشت شود كه منجر به 
صرفه جويي ارزي ۲ ميليون و ۱۰۰ هزار دلاري خواهد شد. 
وي ادامه داد: اين طرح در حال حاضر در ۴.۲ ميليون هكتار 
از اراضي ديم در ۲۱ استان كشور، ۲۲۸ شهرستان و بيش 
از ۱7 هزار روستا و مشاركت ۴۰۰ هزار كشاورز اجرا شده و 
برنامه ريزي براي سالِ جديد زراعي افزايش وسعت طرح به 
۵ ميليون و ۲۰۰ هزار هكتار اراضي ديم كش��ور با حمايت 
مستقيم ستاد اجرايي فرمان امام زير كشت انواع غلات است. 
نوروزي داد: در سال سوم اجراي اين طرح، تاكنون بيش از 
۵ و نيم ميليون تن محصول از ۴ ميليون و ۲۰۰ هزار هكتار 
اراضي ديم كشور برداشت و تحويل وزارت جهاد كشاورزي، 
سيلوها، خريداران بخش خصوصي يا مصرف كشاورزان 
شده است. وي با اشاره به اينكه امسال در كشور بيش از ۱۰ 
ميليون و ۳۰۰ هزار تن گندم خريداري شده كه ۳۵ درصد 
آن متعلق به اراضي كشت ديم بوده است، تصريح كرد: در 
جهت اصلاح ان��واع بذرها در طرح جهش توليد ديمزارها، 
قراردادي با موسسه تحقيقاتي ديم كشور به مبلغ ۶۰ ميليارد 
تومان منعقد شده كه افزايش كارآمدي در اين حوزه را به 
همراه خواهد داش��ت. نوروزي گفت: ستاد اجرايي فرمان 
امام اقدامات حمايتي از جمله بيمه محصولات كشاورزي 
براي ايجاد انگيزه در كش��اورزان، آموزش در جهت توليد 
بهينه محصولات و اعطاي تس��هيلات بانكي براي جبران 
خسارات طبيعي و غيرطبيعي به مبلغ هزار ميليارد تومان 

براي خريد ادوات اراضي ديم را در دستور كار دارد و در سال 
زراع گذشته ۶۰۰۰ ادوات كش��اورزي تحويل كشاورزان 
شده است. وي با اشاره به اينكه طي عقد قراردادي با وزارت 
جهاد كشاورزي و سازمان نظام مهندسي ۲ هزار مهندس 
كشاورزي براي نظارت بر اجراي كامل اين طرح مطابق با 
دانش روز به كار گرفته شده اند، گفت: در سال اول اجراي 
اين طرح ۶7۰ هزار هكتار، در سال دوم از ۲ ميليون و ۴۰۰ 
هزار هكتار و در س��ال س��وم ۴ ميليون و ۲۰۰ هزار هكتار 
اراضي زير كشت ديم رفت كه در مجموع چنين اقداماتي 
منجر به تحقق هرچه سريع تر سياست اقتصاد مقاومتي، 
تامين امنيت غذايي، جلوگيري از خروج ارز و تنوع در كشت 
غلات در كشور ش��ده است. نوروزي گفت: در اجراي طرح 
جهش توليد راندمان عملكرد در هر هكتار از ۸۵۰ كيلوگرم 
برداش��ت به حدود يك تن و ۳۰۰ كيلوگرم افزايش يافته 
است. همچنين در ادامه وزير جهاد كشاورزي اعلام كرد: 
زمينه هاي مختلفي براي همكاري با ستاد اجرايي فرمان 
امام به وجود آمده و اين طرح ها با مديريت جهادي مديران 
ستاد به موفقيت چشمگيري رسيدند. محمدعلي نيكبخت 
گفت: ايده طرح جهش توليد در ديمزارها روي محصولات 
اساسي كار بي نظيري بود و مشاركت تنگاتنگ وزارت جهاد 
و ستاد اجرايي نش��ان داد مي توانيم باهم كارهاي بزرگي 
را انجام دهيم و فضاي بخش كش��اورزي آمادگي دارد نياز 
اساسي كشور را فراهم كند. وي با بيان اينكه منابع پايه آب و 
خاك محدوديت دارد و از آنجايي كه امكان توسعه فيزيكي 
آن وجود ندارد بايد فضاي جديد براي كشت به ندرت ايجاد 
كنيم، گفت: عملكرد ديمزارها مي تواند به حدي رسد كه 

كش��ور به واردات گندم نياز نداشته باشد و نياز اساسي در 
اين زمينه تامين شود. وزير جهادكشاورزي تصريح كرد: 
همه ظرفيت وزارت جهاد كشاورزي در خدمت اين طرح و 
طرح هاي بعدي خواهد بود و هر زماني نيازي وجود داشته 
باشد ورود پيدا خواهيم كرد كه باعث عزت مردم ايران شود. 
وي با بيان اينكه مدل پيش رو را علاوه بر گياهان و زراعت 
بايد در توليد گوشت قرمز نيز به كار ببريم چرا كه مشكلات 
اساسي در اين زمينه وجود دارد، گفت: علاوه بر گندم امكان 
خودكفايي در محصولات برنج، جو، پنبه و نيز شكر وجود 
دارد تا علاوه بر تامين نيازها صرفه جويي ارزي بيشتري در 
كش��ور صورت پذيرد. وي افزود: از مديران ارشد و استاني 
ستاد اجرايي به ويژه دكتر سيدهاشمي كه به طور هفتگي 
در جلسات ديم حضور دارند و خدمات ارزنده ارايه مي كنند، 
تشكر مي كنم چرا كه پاي كار اجراي طرح جهش توليد در 
ديمزارها هستند و پشتيباني از سوي آنها انجام مي شود.  
معاون هماهنگي ستاداجرايي فرمان امام نيز در اين مراسم 
اظهار كرد: جلسات مستمري در جهت اجراي طرح جهش 
ديمزارها برگزار و گزارشات آن به معاون اول رييس جمهور 
نيز ارس��ال مي شود. س��يد مصطفي سيدهاشمي با بيان 
اينكه اولين و مهم ترين قدم در راس��تاي اجراي اين طرح 
تشكيل ساختاري با حضور مديران استاني، مديران ستاد 
اجرايي و وزارت كشاورزي بود، افزود: قدم دوم براي تحقق 
اين اهداف، علاوه بر تامين كود براي كشاورز توسط دولت، 
تامين كود مازاد بود تا كشاورز بتواند به راحتي كشت داشته 
باشد. همچنين تامين بذرمال براي اولين بار محقق شد و 
طي قراردادي به كشاورزان تحويل داده شد.  وي ادامه داد: 

بيشتر اقدامات كشت ديم توسط ادوات غير استاندارد انجام 
مي شد كه در اين راستا مقرر شد ادوات استانداردي تهيه 
شود. در س��ال اول ٢٣٠ ميليارد تومان، در سال دوم ۵٠٠ 
ميليارد تومان و امسال هزار ميليارد تومان تسهيلات براي 
خريد اين ادوات ازسوي ستاد اجرايي به اين بخش اختصاص 
پيدا كرد و ۶ هزار ادوات كش��اورزي با بهره بانكي ۴ درصد 
خريداري و تحويل كشاورزان شد. معاون هماهنگي ستاد 
اجرايي فرمان امام افزود: برگزاري دوره هاي مختلف آموزشي 
براي كشاورزان و ناظران از ديگر اقدامات انجام شده بود كه 
در اين راستا ١٩ هزار و ٢٧٠ كلاس براي ۲۹۹ هزار نفر در 
۲۱ استان كشور برگزار شد.  سيدهاشمي گفت: بيمه كردن 
محصولات توسط ستاد اجرايي فرمان امام اقدام ديگري بود 
كه در اجراي اين طرح محقق شد و بر اين اساس در سال اول 
١٠٠ درصد اراضي، در سال دوم ۵۴ درصد اراضي و در سال 
سوم بيش از ۴۰ درصد اراضي ديم بيمه شدند كه دليل اين 
كاهش درصد بيمه هر سال نسبت به سال گذشته، به دليل 
افزايش نرخ بيمه و عدم توانايي مالي كشاورز براي پرداخت 
بود. وي ادامه داد: با حمايت وزارت كش��اورزي در صورت 
اجراي طرح كشت قراردادي، بيمه فراگير شامل همه اراضي 
كشور خواهد شد و ۵ ميليون و ٢٠٠ هزار هكتار زمين كشور 
تحت پوشش بيمه قرار خواهد گرفت. معاون هماهنگي 
ستاد اجرايي فرمان امام افزود: گزارشات سالانه و ۶ ماهه به 
صورت مستمر از اجراي طرح جهش توليد در ديمزارها براي 
مقام معظم رهبري ارسال مي شد و مورد تشويق ايشان قرار 
مي گرفت. وي گفت: به طور متوسط هزار و ۳۴7 كيلوگرم 
گندم از هر هكتار برداشت شده است كه اين رقم نسبت به 
سال گذشته ۴۰ درصد رشد داشته است همچنين به طور 
متوسط هزار و ۲۱ كيلوگرم برداشت جو محقق شده است 
كه اين رقم نسبت به سال گذش��ته ۳۹ درصد رشد قابل 
توجهي داشته است. سيد هاشمي همچنين با بيان ضرورت 
اعلام استان هاي موفق و كم توفيق در طرح جهش توليد در 
ديمزارها گفت: در بين ۲۱ استان كشور استان هاي برتر در 
طرح جهش ديمزارها استان هاي آذربايجان شرقي، فارس، 
لرستان و كردس��تان بودند كه مورد تشويق قرار خواهند 
گرفت و در مقابل اس��تان هاي آذربايجان غربي و خراسان 
رضوي رتبه هاي آخر را داشتند كه البته بي بارشي و كم آبي 
در اين موضوع نقش داشته اس��ت. وي تاكيد كرد: در سه 
استان داراي رتبه هاي آخر مديران بايد تحركاتي را داشته 
باشند تا كمبودها جبران ش��ود. در ادامه اين مراسم كه به 
صورت وبيناري در همه استان هاي تحت پوشش نيز پخش 
مي شد، از كشاورزان، كارشناسان و مديران موفق در اجراي 
طرح »جهش توليد در ديمزارها« توسط ستاد اجرايي فرمان 

امام تجليل و تقدير به عمل آمد.

توسعه



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R  Wed. Oct 11. 2023    2605   چهارشنبه 19 مهر 1402     25 ربیع الاول 1445    سال دهم      شماره

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحبامتیاز:موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:حجتطهماسبي
سردبیر:حجتطهماسبي

نشانی:خیابانستارخان-خیابانكوثردوم-بنبستمینو
تلفن:66420769-نمابر:66420417

چاپ:همشهري2-توزيع:نشرگسترامروز-تلفن:61933000
سازمانشهرستانها:66126088

اذانظهر:11:51اذانمغرب:17:53اذانصبحفردا:04:44

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبس�ايترس�ميروزنامهدردسترساست

خبرروز

بهبود ازدواج و كاهش طلاق
بر اس��اس آمار ثبت احوال در بهار امسال در مجموع ۱۳۰ هزار و ۳۰۵ مورد ازدواج و ۳۸ هزار و ۱۳ مورد طلاق ثبت رسمي 
ش��د كه رويداد ازدواج نسبت به فصل قبل ۰،۳۶ درصد افزايش و نس��بت به فصل مشابه سال قبل برابر ۹،۳ درصد كاهش 
داشته است؛ همچنين رويداد طلاق نس��بت به فصل قبل و فصل مشابه سال قبل به ترتيب ۲۷،۶ و ۱۷،۵ درصد كاهش را 
نشان مي دهد. به طور كلي، ميانگين سن در اولين ازدواج در مناطق شهري همواره بالاتر از مناطق روستايي بوده است. در 
بهار ۱۴۰۲، ميانگين سن در اولين ازدواج در مردان ۲۸،۱ سال و در زنان ۲۳،۹ سال بوده است. همچنين ميانگين سن در 

زمان ازدواج براي بهار ۱۴۰۲ در مردان ۳۰،۷ سال و در زنان ۲۶،۵ سال ثبت شده است. 

رويداد

»مدتي است كه ديگر استقراض نمي كنيم و وضعيت 
مالي تامين اجتماعي در دولت س��يزدهم بهبود يافته 
است«؛ اين چكيده اظهارات وزير كار و مديرعامل تامين 

اجتماعي در ماه هاي اخير است.
ادعاي بهبود وضع نقدينگي سازمان و دور شدن بحران 
ناترازي در حالي مطرح مي ش��ود كه بازنشس��تگان و 
جامعه  هدف، تفاوت ملموس و معناداري در سفره هاي 
خود احساس نمي كنند. همه اينها به موازات اصلاحاتي 
كه در برنامه هفتم توس��عه منظور ش��ده و استقلال و 
خوداتكايي س��ازمان تامين اجتماعي را كاهش داده، 
چه دورنمايي از آينده ترسيم مي كند؛ آيا واقعاً تامين 

اجتماعي در مسير تكامل و بهبود است؟
عليرضا حيدري، كارشناس رفاه و تامين اجتماعي درا 
ين باره به ايلنا مي گويد: ادعاي بهبود وضعيت تامين 
اجتماعي صحيح نيس��ت؛ در اين دو س��ال، مديران 
استقراض نكرده اند اما دس��ت به كاري به مراتب بدتر 
زده اند: ف��روش اموال و دارايي ه��اي تامين اجتماعي 
يا ب��ه عبارت صحيح ت��ر، ف��روش دارايي هاي جمعي 
كارگ��ران. در عين حال، فروش دارايي  هاي س��ازمان 
كه دارايي هاي جمعي كارگران و بازنشستگان است، 
مضرات بسيار دارد؛ بايد بدانيم ارزش يك دارايي فقط 
به سود آن نيست، ارزش سرمايه اي آن هم هست؛ شما 
مي گوييد استقراض نكرده ايم و ده يا ۲۰ هزار ميليارد 
سود استقراض را پرداخت نمي كنيم اما يك دارايي را 
به فروش مي رسانيد كه در اين ميان، ۵۰ تا ۱۰۰ هزار 
ميليارد تومان ارزش س��رمايه اي خيلي ساده از دست 
مي  رود. در واقع خسارت اين فروش از خسارت استقراض 
از نظام بانكي كش��ور به مراتب بيشتر است و بي ترديد 

عواقب وخيم تري هم دارد.
او مي افزايد: استقراض از بانك ها به راهبرد فعلي براي 
تامين منابع ترجي��ح دارد. آنها ف��روش دارايي انجام 
داده اند؛ ظرف دو س��الِ گذش��ته چي��زي نزديك به 
۲۰۰ هزار ميليارد تومان از دارايي هاي سازمان تامين 
اجتماع��ي به فروش رفته و تامين مال��ي از اين طريق 
صورت گرفت��ه؛ غير از فروش ام��وال، راه هاي ديگري 

براي تامين نقدينگي در پيش گرفته اند كه متاسفانه 
هزينه هايي بسيار بيشتر از استقراض دارد؛ مثلًا اوراق 
بدهي منتشر كرده اند يا اوراق مشاركت منتشر كرده اند. 
نرخ ه��اي اين اوراق ب��الاي ۳۰ درصد اس��ت و از نظر 
اقتصادي اصلًا عاقلانه نيست كه نرخ ۱۸، ۲۰ يا حتي 
۳۰ درص��دِ وام بانكي را كنار بگذاري و با نرخِ بالاي ۳۰ 

درصد تامين مالي كني.
اين كارش��ناس رفاه و تامين اجتماعي تاكيد مي كند: 
اصلاحات برنامه هفت��م در زمينه  تامين اجتماعي به 
گونه اي اس��ت كه اگر قرار باش��د پيش نويس��ي كه از 
كميسيون تلفيق خارج شده، تبديل به قانون و راهبرد 
پنج ساله  براي صندوق هاي بازنشستگي كشور از جمله 
تامين اجتماعي شود، به نظر مي  آيد كه در آينده وضعيت 

صندوق ها بحراني تر از امروز خواهد شد.

    بيمه اختياري نگران كننده است
حيدري مي گويد: قبل از هر چيز، عقب نشيني دولت 
از تعه��دات خود و انتق��ال اين تعهدات ب��ه كارگران، 
نگران كننده اس��ت، مث��لًا آنجايي كه بح��ثِ »بيمه 
اختياري« به ميان آمده و به كارگر اين اختيار تفويض 
ش��ده كه بيمه پردازي را به دلخواه خ��ود ادامه دهد يا 
آن را قطع كن��د، موجب نگراني اس��ت. از آنجايي كه 
اختي��ار مان��دگاري در صندوق با خود كارگر اس��ت، 
به خاط��ر هزينه هاي مازادي كه بيمه پ��ردازي ايجاد 
مي كند، ممكن است كارگر صندوق را ترك كند. امروز 
درآمدهاي كارگر كفاف هزينه هاي زندگي او را نمي دهد 
و لاج��رم در چنين ش��رايطي حق بيم��ه، يك هزينه 
اولويت دار محسوب نمي شود بنابراين احتمال اينكه 
كارگر از بيمه پردازي انصراف دهد، زياد اس��ت؛ برنامه 
هفتم متاسفانه اين اختيار را در خصوص حرف و مشاغل 
به كارگر داده كه اگر خواست از زير چترِ بيمه خروج كند.
او مي افزايد: در عين حال، در برخي اقلامِ ادامه فعاليت 
بيمه اي مثل خريد خدمت س��ربازي با توجه به اينكه 
دولت پاي خود را از تعهدات س��هم كارفرمايي در اين 
زمينه كنار كش��يده، مي تواند براي تامين اجتماعي 

دردس��رهاي جديد درست ش��ود؛ يا در مورد افزايش 
س��نوات بيمه پردازي مازاد بر سي سال، كه بازهم يك 
تعهد اختياري براي كارگر اس��ت و بازهم ممكن است 
كارگر ادامه ندهد و تا ۳۵ سال حق بيمه نپردازد، در واقع 
كارگر تصميم بگيرد كه زودتر بازنشسته شود و اين امر 
مي تواند هزينه هاي صندوق را افزايش دهد بدون اينكه 

منابع آن تامين شود.
حيدري در بخش ديگري از سخنان خود مي گويد: 
متاس��فانه از اين دس��ت مصاديق در برنامه هفتم 
توسعه به وفور يافت مي شود؛ مهم ترين آن، بيمه هاي 
اختياري اس��ت كه در حقيقت پوشش هاي دولتي 
كاهش مي يابد؛ اينها در واقع تنبيه هايي براي تامين 
اجتماعي است كه هم تعداد افراد تحت پوشش و هم 
مبلغ حق بيمه دريافتي سازمان را كاهش مي دهد 
و صندوق با تهديد منابع، دچار خس��ارت مي شود؛ 
بحث واريزي حق بيمه كارگر و كارفرما به خزانه –از 
طريق سازمان امور مالياتي- و بازگشت آن به صندوق 
بازنشستگي نيز مي تواند مزيد بر علت شود؛ اين كار با 
ايجاد يك تغيير نهادي معنادار مي تواند براي تامين 
اجتماعي و س��اير صندوق هاي بازنشستگي بسيار 
بسيار مشكل ساز ش��ود. بنابراين نتيجه مي گيريم 
اجراي برنامه هفتم توس��عه، مش��كلات و مصائب 
جدي��دي ب��راي صندوق هاي بيمه اي كش��ور و به 
خصوص تامين اجتماعي به وجود مي آورد و مصائب 

و دشواري هاي فعلي را تشديد مي نمايد.

    راهبرد فعلي سازمان براي تامين مالي
 به مراتب از توسل جستن به وام بانكي بدتر است

او در پايان مي گويد: واقعيت اين است كه سوابق تاريخي 
نشان مي دهد هرجا تامين اجتماعي به جاي استقراض 
به سمت فروش دارايي رفته، بيش از هزينه تامين مالي 
از طريق استقراض، ضرر كرده است؛ هم سازمان ضرر 
كرده است و هم در ميان مدت و بلند مدت بيمه شدگان 
متضرر شده اند؛ تاريخ اين را نشان مي دهد و مصاديق 

آن هم به عينه موجود است.

فروشاموالكارگرانبدتراز»استقراض«است
يادداشت

وقتيازنبودزيرساختميگوييمازچهحرفميزنيم
چند روزي است كه خانواده ها 
ب��راي تامين شيرخش��ك 
مورد ني��از ن��وزادان خود با 
مشكلات بس��ياري مواجه 
شده اند. كمبود شيرخشك 
ب��ه خص��وص در زمين��ه 
شيرخش��ك هاي درمان��ي 
مساله اي است كه هر از گاهي 
باعث گلايه شهروندان مي ش��ود و هر بار هم مسوولان 
س��ازمان غذا و دارو وعده پخش سريع اين محصول به 
داروخانه ها را مي دهند. اين اتفاق هر چند ماه يك بار رخ 
مي دهد. مساله اينجاست كه وقتي تعداد مواليد مشخص 
است. نياز بازار به شير خشك به خصوص شيرخشك هاي 
درماني هم تا حدودي مش��خص اس��ت چرا بايد هر بار 
خانواده ها براي تامين اين ماده غذايي درماني كودكان 
خود با مشكل مواجه شوند. وقتي از نبود زيرساخت براي 
افزايش جمعيت صحبت به ميان مي آيد يعني همين 
كمبودهايي كه ش��ايد از نظر برخي مسوولان چندان 
مهم نباشد اما براي خانواده هايي كه با اين مشكل مواجه 

مي ش��وند ماجرايي بغرنج به حساب مي آيد. وقتي ما از 
نبود زيرساخت هاي مناسب براي فرزند آوري در كشور 
حرف مي زنيم و مي گوييم تنها تصويب قانون و صدور 
ابلاغيه نمي تواند مشكلات پيري جمعيت كشور را حل 
و فصل كند دقيقا به چنين مواردي اشاره مي كنيم. نبود 
زير ساخت هاي مناسب درماني، آموزشي و ... همه و همه 
نشان دهنده اين واقعيت تلخ است كه اگر چه روند پيري 
جامعه ايران سرعت گرفته اما زيرساخت هاي مناسب 
براي افزايش جمعيت هم در كشور ما وجود ندارد. حذف 
غربالگري، ابلاغ دستورالعمل براي داروخانه هاي كه حق 
فروش وسايل جلوگيري از بارداري را ندارند و ... نمي تواند 
باعث شود كه ما در نهايت بتوانيم اين پيري جمعيت را 
متوقف كرده و جامعه اي جوان و رو به رشد داشته باشيم. 
هر نوزادي كه به دنيا مي آيد يك سري نيازها دارد. اين 
نياز ممكن است دارو، شير خشك يا حتي مراقبت هاي 
ويژه باش��د. وقتي ما نمي توانيم پيش پا افتاده ترين نياز 
نوزادان را به موقع برطرف كنيم چطور مي توانيم به فراهم 
 آوردن نيازهاي اساسي تر يعني همان درمان، آموزش و ...
 اميدوار باشيم. اينكه وزير بهداشت همچنان معتقد است 

حوزه بهداشت و درمان كش��ور ما يكي از بهترين هاي 
دنياست در حالي كه هيچ مدركي براي اثبات مدعي خود 
ارايه نمي دهد. وقتي مسوولان از يك طرف مي گويند كه 
تحريم ها هيچ تاثيري بر خودكفايي ما نداشته و از سوي 
ديگر با كمبود هر دارو پاي تحريم ها را به ميان مي كشند 
تنها يك واقعيت تلخ را عيان مي كند و آن سياست يك 
بام و دو هوايي است كه نتيجه آن مي شود عدم دسترسي 
مردم به حداقل هاي زندگي. ما نمي توانيم با دس��تور و 
ابلاغيه و تصويب قانون مشكلات جامعه را حل و فصل 
كنيم. رفع اين مشكلات نيازمند كار عملي و البته قبول 
وجود مشكلات از سوي مسوولان است. اقتصاد و معيشت 
اين روزها به دغدغه اصلي مردم بدل شده است. از سويي 
مش��كلات دارويي و درماني نيز ع��ده ديگري را درگير 
كرده اس��ت و در اين بين اما هر چه از سوي مسوولان به 
گوش مي رسد يا وعده هايي بدون پشتوانه اجرايي است 
يا ادعاهايي كه با حقيقت جاري در جامعه فاصله بسيار 
دارند. يك جايي بايد مسوولان به اين نتيجه برسند كه 
عمل كردن به وعده ها و رها كردن ادعاهاي بي اس��اس 

مي تواند كليد موفقيت و پيشرفت جامعه باشد.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

دستگيري۱۰۴۱نفرازفروشندگانموادمخدردراطرافمراكزآموزشي
رييس پليس مبارزه با مواد مخدر پايتخت از دستگيري 
۱۰۴۱ نفر از فروش��ندگان مواد مخدر در اطراف مراكز 
آموزشي خبر داد. سرهنگ حسين باباپور گفت: خانواده 
اولين اجتماعي اس��ت كه انسان در آن قدم مي گذارد و 
شروع فعاليت اجتماعي هر انساني نيز در جامعه از خانواده 
ش��كل مي پذيرد. او افزود: اعتياد يك پديده در جامعه 
جهاني است و ما اعتياد را يك تهديد جهاني مي دانيم 
و تمام تلاشمان اين است كه با اين تهديد به درستي و 
قدرت مقابله كنيم. سرهنگ باباپور افزود: هر چقدر كه 
خانواده اطلاعات و آگاهي هاي خود و مهارت هاي رفتاري 
را با فرزندان افزايش دهد و تهديدات و آسيب هاي مواد 
مخدر را بهتر و دقيق تر بداند قطعاً بيشتر و بهتر مي تواند 
به بحث پيشگيري از آلوده شدن فرزندان به مواد مخدر 

كمك كند. او ابراز داشت: بعضاً تبليغات سويي مي گردد 
تحت عنوان اينكه با مصرف يك بار از مواد مخدر كسي 
مبتلا و معتاد نمي ش��ود ولي اين يك بار مصرف كردن 
باعث مصرف مادام العمر مي ش��ود و نق��ش خانواده ها 
در جلوگيري از اعتياد جوانان بس��يار پررنگ و اساسي 

مي باشد و تاكيد ما هم بر خانواده ها است. رييس پليس 
مبارزه با مواد مخدر پايتخت افزود: توصيه مي شود تمام 
افراد در كلاس هاي آموزش��ي كه توسط كارشناسان 
ما در بحث معرفي و پيش��گيري از ابتلاء به مواد مخدر 
برگزار مي گردد حتماً ش��ركت كنند. سرهنگ باباپور 
گفت: والدين با دانش آموزان خود دوست باشند و با آنان 
صميمي رفتار نمايند و به تغيير رفتار آنان و گوشه گير 
شدن فرزندان حتماً توجه كرده و آنان را به جمع خانواده 
دعوت نمايند. همچنين به گروه هاي همسالان و دوستان 
دانش آموز خود توجه ويژه داش��ته و با مدرسه ارتباط 
خود را قطع نكنند و دانش آموز خود را به اميد اينكه به 
مدرسه رفته رها نكنند و نقش خود را در كانون خانواده 

به درستي ايفا كنند.

كسب۸مدالرنگارنگمسابقاتعلومواختراعاتلندن
دبير علمي جش��نواره دانش آموزي ابن سينا با اعلام 
موفقيت دانش آموزان ايراني در كسب ۸ مدال رنگارنگ 
از مس��ابقات علوم و اختراعات جهان��ي ۲۰۲۳، گفت: 
پنجمين دوره مس��ابقات عل��وم و اختراعات انگليس 
به ميزباني دانش��گاه كينگس��تون لندن با موفقيت 
دانش آموزان ايران در كس��ب ۳ مدال ط��لا، ۴ نقره و 
يك مدال برنز همراه ب��ود. به گزارش دبيرخانه دايمي 
جش��نواره دانش آموزي ابن س��ينا، مهدي رشيدي 
اظهارداش��ت: اين دوره از مسابقات با حضور تيم هاي 
برگزيده و در رش��ته هاي مختلف از ۳۴ كشور همراه 
بود ك��ه دانش آموزان ايراني موفق به كس��ب ۸ مدال 

رنگارنگ ش��دند. او بيان داش��ت: تيم هاي برگزيده از 
جشنواره دانش آموزي ابن سينا به صورت غير حضوري 
در مسابقات فوق ش��ركت داده شدند كه حاصل آن ۳ 
مدال طلا، ۴ مدال نقره و يك مدال برنز و كسب جايزه 
ويژه توس��ط اميرحس��ين منافي از اين مسابقات بود. 
رشيدي جهان گفت: تيم متشكل از جواد حقي، مهراد 
فريدي، پارسا سجادي و آرمين توحيد اصل در رشته 
مكاترونيك - امير حسين منافي در رشته نانو شيمي 
و پرهام عرب زاده در رش��ته پزشكي-زيست شناسي 
مولكولي صاحب مدال طلاي اين رقابت ها شدند. دبير 
جشنواره دانش آموزي ابن سينا افزود: تيم متشكل از 

عرش��يا جنت مكان، اراد قاسمي، امير حسين آزمون، 
محمدرضا فضلي و امير جوادپورخوش سادات در رشته 
فني مهندسي – تيم متشكل از حس��ن كاكانژادي و 
كوشا رستمي در رشته فناوري اطلاعات و ماني مصلي 
در رشته علوم زيستي و پزشكي به مدال نقره پنجمين 
دوره مسابقات علوم و اختراعات انگليس ۲۰۲۳ دست 
يافتند. او افزود: در مسابقات ۲۰۲۳ لندن، تيم متشكل 
از محمد امين عاقل خليفه قشلاقي، حامي خجسته، 
كسري صفوي، عرشيا صفوي و اهورا صفوي در رشته 
نانو شيمي نيز صاحب مدال نقره و محمد حسين عابدي 
نژاد در رشته پزشكي و سلامت صاحب مدال برنز شدند.

مردمودردسرهايتامينهزينههايخدماتاعصابوروان

زماني براي تامين امنيت روان

يكي از مشكلاتي كه اين روزها بيشتر به 
آن پرداخته مي ش��ود بحث آسيب هاي 
روان در بين افراد جامعه اس��ت كه نشان 
از ني��از درصد بالاي اف��راد به اس��تفاده از كمك هاي 
روانپزش��كي را دارد. ني��ازي كه اين روزه��ا به دليل 
مشكلات مالي و معيش��تي ناديده گرفته مي شود. در 
واقع همين مش��كلات مالي و معيشتي در بسياري از 
مواقع باعث مي شوند تا افراد به بيمارهاي هاي اعصاب 
و روان دچار شوند. حجم بالايي از استرس براي تامين 
هزينه هاي زندگي يكي از دلايل آس��يب پذيري روان 
افراد به شمار مي رود و همين مساله اما باعث مي شود كه 
 آنها نتوانند از خدماتي كه به آن احتياج دارند بهره مند 
شوند. مساله اينجاست كه بر خلاف گفته هاي مسوولان 
هيچ خدمات روانپزش��كي تحت پوش��ش بيمه قرار 
نمي گي��رد. در واقع قانوني هس��ت ك��ه متخصصان 
روانپزشكي يا درمانگران بايد با بيمه ها قرار داد ببندند 
اما از آنجايي كه مبلغ پرداختي از س��وي بيمه ها براي 
اين خدمات بسيار ناچيز است پزشكان ترجيح مي دهند 
كه خود را وارد اين چرخه معيوب نكنند و از طرفي هم 
مردم به دليل همين كه نمي توانند از خدمات بيمه اي 
در اين زمينه استفاده كنند و توان پرداخت هزينه هاي 
آزاد اين خدمات را هم ندارند از مراجعه به روانپزشك 
سر باز مي زنند. همانطور كه بسياري از مردم تنها وقتي 
به سراغ دندانپزشك مي روند كه درد امان شان را بريده 
باشد وگرنه در شرايط عادي استفاده از خدمات دهان 
و دندان براي بسياري از افراد به دليل همين مشكلات 
مالي و معيشتي غير ممكن است. اما سوال اينجاست 
كه وزير بهداشت و درمان وقتي سيستم درماني كشور 
را يكي از بهترين هاي دنيا مي داند براي رفع مشكلاتي 
از اين دس��ت چه چاره اي انديشيده است؟ شما وقتي 
مي تواني��د مدعي چنين امكان بزرگي باش��يد كه در 
تمامي زمينه ها خدمات دقيق، درس��ت و به موقع به 
بيماران ارايه دهيد. در حالي كه آمارها مي گويند از هر ۴ 
ايراني يك نفر از مشكلات روان رنج مي برد. امكاناتي كه 
وزارت بهداشت و درمان به عنوان يكي از بازوهاي دولت 

براي اين افراد فراهم كرده تا بتوانند مشكلات خود را 
ريشه يابي و رفع كنند چيست؟ تعرفه هايي كه تصويب 
مي شوند از س��وي هيچ پزشكي رعايت نمي شود چرا 
كه نمي توان انتظار داشت تورم لجام گسيخته باشد اما 
پزشك همچنان با تعرفه هايي كه بدون در نظر گرفتن 
اين تورم تصويب مي شود بيماران خود را ويزيت كند. 
از سوي ديگر حتي اگر پزشكان اين كار را انجام دهند 
هزينه داروهاي بيماران اعصاب و روان به قدري طي ۳ 
سال اخير با افزايش رو به رو شده كه امكان تهيه آن براي 

همه افراد مبتلا وجود ندارد. 

    مسوولان اختلالات رواني در جامعه را 
جدي نمي گيرند

س��وده ميراني، روانش��ناس در اين باره ب��ه »تعادل« 
مي گويد: متاسفانه مش��كلات و اختلالات أعصاب و 
روان نه از س��وي مردم و نه از س��وي مسوولان جدي 
گرفته نمي شود در حالي كه عامل بيشتر اين التهاباتي 
كه در جامعه وجود دارد به خش��م پنهاني كه در افراد 
انباشته ش��ده باز مي گردد. در واقع شرايط به گونه اي 
رقم خورده كه ميزان رضايت من��دي افراد از زندگي 
به پايين ترين حد خود برسد و همين مساله مي تواند 
عواقبي چون افسردگي، خشونت، خود كشي و... را به 

همراه داشته باشد.
او مي افزايد: متاس��فانه حقيقت بسيار تلخ تر از چيزي 
اس��ت كه ما درباره آن صحبت مي كنيم امروز حتي با 
كودكاني مواجه هستيم كه به دليل فشارهاي خانواده 
و مش��كلات اقتصادي دچار اختلالات رواني شده اند. 
اين زنگ خطر بسيار بزرگي براي آينده نه چندان دور 
اس��ت. زنگ خطري كه به ما مي گويد ممكن است با 
نسلي افسرده، نااميد و عصباني مواجه باشيم كه نيازمند 
مراقبت ها و امكانات بيش��تري خواهد بود كه البته در 

دسترس هم نيست.
اين روانش��ناس در بخ��ش ديگري از س��خنان خود 
مي گويد: شما نمي توانيد از پزشكان، روان درمانگران 
و ... انتظار داشته باشيد كه با تعرفه هاي پايين خدمات 

رساني كنند در حالي كه هزينه هاي آنها چندين برابر 
شده است. از اجاره مطب تا پرداخت حقوق به كاركنان و 
... همه و همه چندين و چند برابر شده اند و اين در حالي 
است كه تعرفه ها بدون توجه به تورم تعيين مي شوند. 

    زنگ خطر افسردگي در جامعه
به صدا درآمده است

ك��وروش رحمت��ي، روان درمانگر ني��ز در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: متاس��فانه زنگ خطر افس��ردگي 
مدت هاس��ت كه در جامعه ما به صدا درآمده اس��ت. 
شايد آماري از ميزان خودكشي در جامعه اعلام نشود 
اما ش��واهد خود نشان از افزايش بي رويه اين آمار دارد. 
كساني كه در زمينه بهبود روان افراد فعاليت مي كنند به 
خوبي مي دانند كه درصد نااميدي،  افسردگي، اضطراب 

و ... تا چه ميزان افزايش پيدا كرده است.
او مي افزاي��د: بيماري هاي اعصاب و روان حالا ديگر به 
يك سن و سال مشخص خلاصه نمي شود از كودك ۵ 
ساله تا پيرمرد ۷۵ ساله با اين اختلالات دست به گريبان 
هستند و درصد زيادي از اين مساله به وضعيت حاكم 
بر جامعه باز مي گردد. در واقع ناتواني تامين معيشت 
بيش��ترين تاثير را در افزايش اخت��لالات رواني دارد. 
مشكلات اقتصادي يكي از عوامل موثر در بيماري هاي 
رواني و اختلالات رفتاري به حساب مي آيد و اين مساله 

بايد از سوي مسوولان جدي گرفته شود. 

    ح�دود ۳۰ درص�د ايراني�ان مش�كوك
 به  اختلالات روانپزشكي 

دكتر وحيد شريعت، رييس انجمن روانپزشكان ايران 
درباره ش��يوع اختلالات روان در بين ايرانيان به ايسنا 
گفت: مي توان به آمارهاي مطالعات كشوري استناد كرد. 
آخرين مطالعه كشوري كه در اين زمينه وجود دارد در 
سال ۲۰۲۲ چاپ شده است كه آقاي دكتر نوربالا و تيم 

او انجام داده اند.
او ادامه داد: بر اساس اين مطالعه كه با ابزار غربالگري به 
اس��م GHQ انجام شده است؛ عدد ۲۹.۷ درصد براي 

مردم ايران به دست آمده است. اين يعني ۲۹.۷ درصد از 
مردم ايران يا مشكوك به اختلال روانپزشكي و يا افراد پر 
خطر در اين زمينه هستند. رييس انجمن روانپزشكان 
ايران تصري��ح كرد: در واقع ممكن اس��ت در بين اين 
۲۹.۷ درصد از مردم هر نوعي از اختلال روانپزشكي از 
نوع خفيف تا شديد، اختلالات مختلف اعم از اضطراب، 
افسردگي، وس��واس و... وجود داشته باشد. در واقع از 
آنجا كه ابزار اين مطالعه غربالگري و نه ابزار تشخيصي 
بوده است، تمام انواع اختلالات از جمله خفيف تا شديد 
در اين مطالعه آمده است. اكثر مطالعات كشوري نيز با 

همين پرسشنامه هاي غربالگري انجام می شود.

    خدمات روانپزشكي در مراكز دولتي 
»بيمه« است

از س��وي ديگر ش��ريعت مدعي اس��ت ك��ه خدمات 
روانپزشكي در مراكز دولتي »بيمه« است. اين در حالي 
است كه بر اساس داده هاي آخرين مطالعه قابل استناد 
در حوزه وضعيت روانش��ناختي ايرانيان كه مربوط به 
سال ۲۰۲۲ ميلادي است، حدود ۳۰ درصد مردم ايران 
مبتلا يا در معرض ابتلا به اختلال روانپزشكي هستند. 
همچنين بر اس��اس مطالعه ديگري ۳۷ درصد مردم 
تهران يا مبتلا به اختلالات روانپزشكي شده اند و يا در 

معرض ابتلا به آن قرار دارند. از سوي ديگر در حال حاضر 
»تعرفه خدمات روانشناسي و مشاوره« در مطب هاي 
خصوصي از سوي متخصص داراي مدرك ارشد ۲۳۰ 
هزار تومان و از سوي متخصص داراي مدرك دكتري 
۲۷۰ هزار تومان مصوب شده است اما در عمل با مراجعه 
به كلينيك هاي روانشناسي شاهد ارقام دريافتي بالاتري 
هستيم به طوري كه دست كم هزينه ۴۵ دقيقه مشاوره 
با يك روانشناس داراي مدرك كارشناسي ارشد ۵۰۰ 
هزار تومان به بالا آب مي خورد. سقفي نيز نمي توان براي 
آن تعيين كرد چراكه به واسطه تبحر روانشناس و يا اسم 
و رسمي كه در كرده باشد، اين ارقام ميليوني مي شوند.

    شركت هاي بيمه اي ورشكست مي شوند
رييس انجمن روانپزش��كي ايران در بخش ديگري از 
سخنانش افزود: شايد شما بگوييد بخش قابل توجهي 
از مردم نياز به انجام خدمات روانشناختي دارند اما اگر 
اينها بخواهن��د از درمانگران خدمات را بگيرند و بيمه 
هم تمام پول آن را بدهد، ورشكست مي شود. از اين رو 
بيمه مجبور است قيدهايي را بگذارد و مواردي را در نظر 
بگيرد كه مي تواند بر روي آنها نظارت داشته باشد. شايد 
از همين رو اس��ت كه بيمه، وزارت بهداشت را انتخاب 
كرده اس��ت كه ساز و كارهاي ارايه خدمت را از سال ها 

قبل دارد، در س��اير جاها اين ساز و كارها وجود ندارد. 
حدس من بر اين است كه اين محدوديت ها از اين جهت 
اعمال شده است و از اين رو بايد قدم به قدم اين امر به 

همه مراكز تسري پيدا كند.
او تاكيد ك��رد: بايد قدم به قدم خدماتي كه وجود دارد 
را گسترش داد تا مردم دسترسي به خدمات با كيفيت 
پيدا كنند. از طرفي بايد معلوم شود كه چه كسي چه 
خدمتي ارايه مي دهد، در واقع هر فردي نبايد بتواند هر 
نوع خدمتي ارايه دهد. ش��ايد اينكه بيمه را فقط براي 
متخصصان باليني و سلامت پوشش داده اند نيز از همين 
جهت اس��ت و از اين جهت به نطرم اقدام مثبتي بوده 
اس��ت چراكه متخصصان باليني و سلامت دوره هاي 

آموزشي ويژه را ديده اند.

    اجباري بودن عقد قرارداد با بيمه ها
شريعت در عين حال به اجباري بودن عقد قرارداد مراكز 
درماني با بيمه هاي پايه نيز اشاره كرد و گفت: قانون غير 
قابل اجرايي تصويب شده است كه همه ارايه دهندگان 
خدمت بايد با بيمه هاي پايه قرارداد ببندند، اما اين امر به 
دليل شرايطي كه ذكر كردم از قوانيني است كه محكوم 
به شكست و اصلا قابل اجرا نيست چراكه هيچ پزشكي 

حاضر نيست اين كار را انجام دهد.

گزارش

تعرفههايدولتيدرمطبپزشكاناعصابوروانرعايتنميشود
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